
C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-0

6b
1-

9f
64

-4
ab

b-
d4

0a
-e

4f
a-

55
09

-7
f7

8-
36

26
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-06b1-9f64-4abb-d40a-e4fa-5509-7f78-3626

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 18/12/2023 09:49 | Sin acción específica

 

- 1 - 

ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 19 /2023 
Caràcter: ordinari 
Data: 30 de novembre de 2023 
Horari: de 10.01 a 13.52 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
President: 
Jaime Martínez Llabrés (PP) 
 
Assistents: 
Sandra Catalina Barceló Schwarz (VOX PALMA) 
Llorenç Guillem Bauzá de Keizer (PP) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Miguel Busquets Salom (PP) 
María Mercedes Celeste Palmero (PP) 
Sara Cerdó Frias (VOX PALMA) 
Oscar Manuel Cereijo Méndez (PSIB-PSOE) 
Kika Coll Borràs (MÉS per Palma) 
Fulgencio Coll Bucher (VOX PALMA) 
Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS per Palma) 
Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE) 
Antonio Deudero Mayans (PP) 
Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE) 
Margarita Durán Vadell (VOX PALMA) 
Ignacio Esteban Comamala (VOX PALMA) 
Guadalupe Ferrer Melgarejo (PP) 
Óscar Fidalgo Bestard (PP) 
Silvana González San Martín (PSIB-PSOE) 
María Luisa Marqués Rattier (PP) 
Jerónima Mayans Bosch (VOX PALMA) 
Lucía Miriam Muñoz Dalda (Grup Mixt) 
Elena Navarro Duch  (PSIB-PSOE) 
Daniel Oliveira de Souza (PSIB-PSOE) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
María de Lourdes Roca Calafell (PP) 
Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE) 
Belén Soto Mateu (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Secretari general del Ple: Nicolau Conti Fuster 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Cap de Servei de la Secretaria General del Ple: Julián García Caballero 
 
Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 26 d'octubre de 2023. 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 26 
d'octubre de 2023. 
 
3. Donar compte al Ple del conveni inscrit al Registre de Convenis. 
 
4. Declaració institucional commemorativa dels 40 anys del Patronat Municipal de 
l’Habitatge de Palma. 
 
5. Aprovar la modificació de la composició de les Juntes de Districte Centre i Platja de 
Palma i Pla de Sant Jordi. 
 
6. Aprovar la modificació de la data del ple ordinari de desembre de 2023. 
 
7. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 19 d'octubre al 23 de 
novembre de 2023. 
 
8. Ratificar el Decret de batlia núm. 18758_2023 de personació en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 523/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
9. Ratificar el Decret de batlia núm. 18992_2023 de personació en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 504/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
10. Ratificar el Decret de batlia núm. 20319_2023 de personació en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 600/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
11. Ratificar el Decret de batlia núm. 20320_2023 de personació en el recurs contenciós 
administratiu, procediment ordinari núm. 689/2023 de la Sala de lo Contenciós 
Administratiu del TSJIB. 
 
12. Modificar el Conveni entre la Diputació d’Albacete i l’Ajuntament de Palma, signat 
en data 30 de gener de 2023. 
 
13. Autoritzar l'elevació dels percentatges a les autoritzacions de despeses plurianuals 
del Projecte d'obres de manteniment i millora i Projecte de renovació de la instal•lació 
del sistema de climatització de l'Escola d'Infants Es Molinar. 
 
14. EMAYA Reconèixer al Sr. Ramon Bermudez Amaya compatibilitat de la seva feina 
amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un 
camió en una empresa de transports. 
 
15. EMAYA Reconèixer al Sr. Jose A. Cortés Cortés la compatibilitat de la seva feina 
amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un 
vehicle per a una empresa privada dedicada al transport de mercaderies. 
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16. EMAYA Reconèixer al Sr. José A. Dos Anjos la compatibilitat de la seva feina amb 
l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció d’un vehicle 
per a una empresa privada dedicada al transport de mercaderies. 
 
17. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria, SL per un import de 
16.035€. 
 
18. Reconèixer el deute amb l'empresa UNIPREX SAU per un import de 6.616,45€. 
 
19. Reconèixer el deute a l'empresa Bassa Riera SL per un import de 10.759,32€. 
 
20. Reconèixer el deute a l'empresa BALEAR ACUSTIC SL per un import de 
3.539,25€. 
 
21. Reconèixer el deute a favor de Ricardo Pomarol Vázques per un import de 
3.426,72€. 
 
22. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 268.735,38€. 
 
23. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 71.943,79€. 
 
24. Reconèixer el deute a l'entitat Radio Popular, SA Cadena de Ondas Populares 
Españolas per un import de 2.359,50€. 
 
25. Reconèixer el deute a favor de l'entitat HORA NOVA SA per un import de 859,10€. 
 
26. Reconèixer el deute a favor de l'entitat MAUS VIAJES, SL per un import de 
161,77€. 
 
27. Reconèixer el deute amb l'empresa VPSitex España, SLU, VPS per un import de 
15.125€. 
 
28. Reconèixer el deute amb l'entitat Caixabank, SA per un import de 23.321,53, de 
23.860,05 i de 21.627,80 euros, respectivament. 
 
29. Reconèixer el deute a favor de Martínex Lapeña-Torres Arquitectos SLP per un 
import de 36.189,33€. 
 
30. Proposta d’acord de reconeixement extrajudicial de deute a favor de T-Systems ITC 
Iberia SAU, corresponent al termini comprès entre desembre de 2020 i febrer de 2022. 
 
31. Aprovar l’expedient col•lectiu de prescripció d’obligacions reconegudes, ordres de 
pagament i devolucions d’ingressos pendents de pagament, procedents d’exercicis 
tancats, per un import de 88.740,18€. 
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32. Aprovar l’expedient col•lectiu de prescripció de saldos creditors existents en 
aplicacions no pressupostaries, procedents d’exercicis tancats, que ha seguit la 
tramitació establerta en la legislació aplicable, per import de 1.468.450,47€. 
 
33. Acord d'autoritzar l'elevació de percentatges i/o anualitats als plecs de 
subministrament de material per a esdeveniments institucionals i festes. 
 
34. Denegar l’aprovació inicial del Projecte d’Estudi de Detall per instal•lació benzinera 
al C/ Gaston Vuillier 14. PE19-0004. 05PRDEN32. 
  
35. Aprovar inicialment la modificació del PG23 de Palma PA2023/0002. 
 
36. Acord condicions de l’aplicació del Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de mesures 
urgents en matèria d’habitatge al terme municipal de Palma. 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa al Decret Llei 6/2023, de 2 d'octubre, de mesures urgents 
en matèria d'habitatge. 
 
38. Grups Mixt i MÉS per Palma relativa a Palestina. 
 
57. Grup MÉS per Palma relativa a l'eix cívic de Cotlliure. 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a la Façana Marítima i l'edifici de GESA. 
 
41. Grup MÉS per Palma relativa al centre de creació de circ a Can Ribas. 
 
58. Grup Mixt relativa a la bonificació al 100% del transport públic al 2024. 
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a la gratuïtat del transport públic a les Illes Balears. 
 
60. Grup VOX relativa a la problemàtica de l'estacionament d'autocaravanes. 
 
47. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adhesió de Palma a la xarxa de ciutats interculturals 
(RECI). 
 
52. Grup PSIB-PSOE relativa la coherència amb l'Oficina de la Defensora de la 
Ciutadania. 
 
54. Grup VOX relativa a  l'empadronament a Palma. 
 
37. Grup Mixt relativa al Dia internacional per a l'eliminació de la violència contra les 
dones. 
 
39. Grup MÉS per Palma relativa al 25 NOVEMBRE: "S'ha acabat". 
 
49. Grup PSIB-PSOE relativa a la violència vicària. 
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40. Grup MÉS per Palma relativa a l'escoleta de Pere Garau. 
 
42. Grup VOX relativa al rebuig a la Llei d'amnistia del Govern. 
 
43. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa de la convivència i la no segregació dels 
infants a les escoles. 
 
44. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa de la Llei de memòria democràtica de les 
Illes Balears. 
 
45. Grup PSIB-PSOE relativa als drets de les persones LGTBI. 
 
46. Grup PSIB-PSOE relativa al respecte per la democràcia i al rebuig de la violència. 
 
48. Grup PSIB-PSOE relativa a la implementació del PEMPA (Pla Estratègic Municipal 
de Prevenció de les Addicions). 
 
50. Grup VOX relativa  a la bonificació per als afectats per les obres del Passeig 
Marítim. 
 
51. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa del comerç de proximitat de Palma. 
 
53. Grup VOX relativa a la reforma de General Ricardo Ortega. 
 
55. Grup VOX relativa a la millora d'equipaments i serveis per al barri de Pere Garau. 
 
56. Grup PSIB-PSOE relativa a la millora de la accessibilitat universal a la ciutat de 
Palma. 
 
59. Grup VOX relativa a desenvolupar una normativa més estricta dels vehicles de 
mobilitat personal. 
 
61. Grup VOX relativa a l'elaboració d'una Carta Municipal de Risc Arqueològic de 
Palma. 
 
64. Grup PSIB-PSOE relativa al 40 Aniversari de la creació del Patronat Municipal de 
l'Habitatge i de la Rehabilitació Integral dels Barris (PMHRIBA). 
 
66. Grups MÉS per Palma, PSIB-PSOE i Grup Mixt relativa a la reprovació regidor 
d'Urbanisme. 
 
67. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de l'Àrea de 
Seguretat Ciutadana. 
 
68. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup MÉS de la Regidora de Serveis 
Socials. 
 
69. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de setembre  de 2023. 
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70. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre de 2023. 
 
71. Donar compte al Ple acord Junta Govern 22/11/23 relatiu Convalidació pròrroga 
extraordinària de fet, adoptat amb informe de la Intervenció amb OBJECCIONS 
(Reparo): Document núm.: 2023/0083 2. Número d'expedient: 985510P. 
 
72. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'obertura d'una nova OAC o PAE. 
 
73. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la recollida porta a porta i recollida de 
voluminosos. 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. per un import de 
8.442,23€. 
 
FOD 2. Grups PP, PSIB-PSOE, MÉS i GRUP MIXT relativa a 75 aniversari de la 
Declaració Universal dels Drets Humans. 
 
FOD 3. Grup VOX PALMA relativa a les “Condicions d’aplicació del Decret Llei 
6/2023 de mesures urgents en matèria de vivenda en el terme municipal de Palma” pel 
que fa a atura edificis. 
 
FOD 4.  Grup VOX PALMA relativa a relativa a les “Condicions d’aplicació del Decret 
Llei 6/2023 de mesures urgents en matèria de vivenda en el terme municipal de Palma” 
pel que fa a proporcions i altures. 
 
FOD 5. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats en relació als plec per al 
servei de manteniment correctiu, per actuacions en infraestructures de l’Ajuntament de 
Palma. 
 
FOD 6. Grups PP, PSIB-PSOE, MÉS i Grup Mixt relativa al Dia Mundial de la Infància 
2023. 
 
FOD 7. Grup PP relativa a la convivència democràtica, el respecte polític i la defensa de 
la Constitució Espanyola. 
 
6. PRECS I PREGUNTES 
 
1. Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 26 d'octubre de 2023 
 
Es proposa:  
 
Aprovació de l'acta de la sessió ordinària de 26 d'octubre de 2023 
 
Aprovat per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple del seguiment d'execució dels acords del Ple ordinari de 26 
d'octubre de 2023 
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El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Punt únic. Donar compte del resultat del seguiment i l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 26 d’octubre de 2023 de 
l’Ajuntament.  
 
3. Donar compte al Ple del conveni inscrit al Registre de Convenis 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
La Secretaria General del Ple dona compte del conveni rebut i inscrit al Registre de 
Convenis fins el dia d’avui. 
 
1801 Conveni de 9.11.2023 entre l’Ajuntament de Palma i Grup Enderrock Edicions SL 
a la realització dels VI Premis Enderrock de la Música Balear (14.11.2023) 
 
4. Declaració institucional commemorativa dels 40 anys del Patronat Municipal de 
l’Habitatge de Palma 
 
Es proposa: 
 
El 27 d’octubre del 1983 es creà el Patronat Municipal de l’Habitatge (des del 2015, 
Patronat Municipal d’Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris), per tant, enguany es 
celebra el seu 40è aniversari. Una efemèrides que omple d’orgull la ciutat, els veïns i 
veïnes i l’Ajuntament de Palma. 
 
Els orígens d’aquest organisme se situen en el marc de la redacció del Pla general de 
1985, amb la finalitat d’atendre les necessitats d’habitatge de les persones més 
desfavorides i per a la regeneració urbana dels barris amb major vulnerabilitat social i 
urbana.  
 
Les seves primeres actuacions es centraren en la rehabilitació del Centre Històric de 
Palma amb l’objectiu de desenvolupar els plans especials de reforma integral dels barris 
de la Calatrava, el Jonquet, el Puig de Sant Pere i la Gerreria.  
 
Aviat esdevingué un referent en la regeneració urbana en l’àmbit nacional. Gràcies a la 
quantitat i qualitat de projectes que es desenvoluparen en els seus primers anys 
d’existència.  
 
L’accés a  un habitatge públic a persones i famílies amb menys recursos econòmics, i la 
rehabilitació de barris amb problemes urbanístics i socials són la missió principal de 
l’organisme autònom. Línies de treball molt complexes i ambicioses, però 
imprescindibles per conjugar les inversions públiques amb estratègies que evitin la 
gentrificació dels barris. El PMHRIBA és una eina fonamental per treballar, des de la 
multidisciplinarietat, estratègies d’intervenció urbana amb una forta perspectiva social, 
amb la recerca de la integració i a cohesió social de tota la diversitat social. La igualtat 
d’oportunitats és una màxima d’aquest servei públic.  
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Donat el seu caràcter integral el PMHRIBA compta amb un equip pluridisciplinar de 
treballadors i treballadores públics (jurídics/iques, economistes, arquitectes, arquitectes 
tècnics/iques, titulats/des treballadors i educadors socials,  socials administratius/ives i 
altres) que actuen amb una alta professionalitat i motivació, amb vocació de servei 
públic i de superació dels reptes i obstacles que es troben en el camí.  
 
El Patronat desenvolupa tota una sèrie de tasques molt diverses.  
 
El Patronat participa activament en els tràmits per a la reagrupació familiar, iniciatives 
menys visibles, però amb un fort impacte positiu per a les persones nouvingudes.  
Paral·lelament a la creació i rehabilitació d'habitatges, i com a part fonamental de la 
regeneració i recuperació dels barris degradats de la ciutat,  des dels seus inicis el 
Patronat Municipal de l'Habitatge,i ara el PMHRIBA, ha apostat per a la rehabilitació 
integral d'aquests, a través de la dotació dels equipaments públics, la creació d’espais 
lliures i la renovació d’infraestructures. Sempre s’ha actuat des de l’eficiència de 
recursos, conjugant fons municipals, estatals o europeus.  
 
És per això que gràcies al PMHRIBA, Palma compta amb 398 habitatges municipals on 
hi viuen 398 famílies en situació de vulnerabilitat social i econòmica. Però a més a més, 
el Patronat ha participat a tota una sèrie d’intervencions de rehabilitació i construcció 
d’espais municipals que formen part de la quotidianitat de Ciutat, com ara els Molins 
"Nom de Déu" i "d’en Garleta", el teatre "Mar i Terra", el Xesc Fortesa, el centre 
Flassaders, el centre Estel (centre de dia+habitatges adaptats+equipament poliesportiu), 
el centre de dia de La Soledat, la remodelació del barri Verge de Lluc, el bosc urbà del 
Canòdrom, o les actuals rehabilitacions de Can Ribas o les cases de Son Ametller,... així 
com un llarg etcètera de projectes.   
 
A més, ha fomentat la rehabilitació privada mitjançant subvencions i ajudes, d'ençà del 
1988 s’han obert diferents línies d’ajuts, per a patis i reixats al Centre històric fins a la 
millora de façanes i elements comuns a barris vulnerables.  
 
El Patronat és una entitat amb molta història, però també amb un llarg i pròsper futur. 
Les dinàmiques urbanes globals i locals mostren com l’Ajuntament de Palma ha de 
seguir liderant la planificació urbana, per garantir que l’interès general marqui l’agenda 
de la ciutat. Davant la conjuntura actual, el PMHRIBA ha de seguir reforçant les tasques 
de rehabilitació integral de barris, per tal de donar major qualitat de vida als barris 
populars, així com seguir millorant el parc d’habitatge municipal. Tot això per garantir 
un habitatge i uns barris dignes per tots i cada un dels palmesans i palmesanes.  
 
Gràcies a totes les persones que han format part del PMHRIBA durant aquests 40 anys i 
tot el llegat aportat per Palma. Molts d’anys i per molts d’anys més! 
 
Aprovat per unanimitat 
 
5. Aprovar la modificació de la composició de les Juntes de Districte Centre i 
Platja de Palma i Pla de Sant Jordi 
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Es proposa: 
 
1. Designar representant del Grup Municipal PSIB-PSOE a la Junta Municipal del 
Districte Centre al regidor Sr. Francesc Dalmau Fortuny, en substitució de la Sra. 
Rosario Sánchez Grau. 
 
2. Designar representant del Grup Municipal PSIB-PSOE a la Junta Municipal del 
Districte Platja de Palma i Pla de Sant Jordi a la regidora Sra. Silvana González San 
Martín en substitució de la Sra. Elena Navarro Duch. 
 
3. Comunicar el present acord als interessats. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
6. Aprovar la modificació de la data del ple ordinari de desembre de 2023 
 
Es proposa: 
 
Punt únic. Modificar la data de la sessió ordinària del mes de desembre de 2023 que es 
durà a terme el dijous dia 21de desembre de 2023. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
7. Donar compte al Ple de la relació de decrets des del dia 19 d'octubre al 23 de 
novembre de 2023 
 
El Ple de l'Ajuntament s'assabenta de: 
 
Es dóna compte al Ple de la Corporació dels decrets de Batlia i de les Resolucions de 
presidents i gerents dels organismes autònoms municipals publicats en el Portal Llibre 
de Decrets, a http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet# , des del dia 19 
d’octubre fins dia 23 de novembre de 2023. 
 
8. Ratificar el Decret de batlia núm. 18758_2023 de personació en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 523/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 523/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
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2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
9. Ratificar el Decret de batlia núm. 18992_2023 de personació en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 504/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 504/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
10. Ratificar el Decret de batlia núm. 20319_2023 de personació en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 600/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 600/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents. 
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
11. Ratificar el Decret de batlia núm. 20320_2023 de personació en el recurs 
contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 689/2023 de la Sala de lo 
Contenciós Administratiu del TSJIB 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
22

1_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

7F
C

72
E

64
B

F
20

46
0

A
pr

ov
at

: p
er

 1
7 

vo
ts

 a
 fa

vo
r 

(P
P

 i 
V

O
X

 P
A

LM
A

),
 3

 e
n 

co
nt

ra
 (

M
É

S
 p

er
 P

al
m

a)
 i 

9 
ab

st
en

ci
on

s 
(P

S
IB

-P
S

O
E

 i 
G

ru
p 

M
ix

t)
.



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-0

6b
1-

9f
64

-4
ab

b-
d4

0a
-e

4f
a-

55
09

-7
f7

8-
36

26
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-06b1-9f64-4abb-d40a-e4fa-5509-7f78-3626

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 18/12/2023 09:49 | Sin acción específica

 

- 11 - 

 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. S’acorda personar-nos i que la representació i defensa de l’Ajuntament de Palma en 
el recurs contenciós administratiu, procediment ordinari núm. 689/2023 de la Sala 
contenciosa administrativa del TSJIB de Palma serà a càrrec dels lletrats municipals, i 
se’ls faculta per dirigir-lo en totes les seves instàncies i incidents.  
 
2. Donar compte al proper Ple del present decret per a la seva ratificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
12. Modificar el Conveni entre la Diputació d’Albacete i l’Ajuntament de Palma, 
signat en data 30 de gener de 2023 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per unanimitat 
 
Es proposa: 
 
Primer.- Modificar les clàusules sèptima i octava del conveni entre la Diputació 
d’Albacete i l’Ajuntament de Palma,signat en data 30 de gener de 2023, i afegir una 
disposició addicional, amb el següent literal: 
 
 "Setena. Amortització d’aplicacions i costos objecte de distribució 
 
De conformitat amb la "Guia per a la prestació d’aplicacions en mode servei" (d’abril 
de2016) qualsevol possible contraprestació econòmica associada, ho serà únicament a 
l'efecte de repercutir el cost de l'administració del servei i mai amb finalitats de lucre. 
D’acord amb els criteris l’Ordre HAP/2075/2014, de 6 de novembre per a determinar el 
cost efectiu dels serveis a partir del moment en què el projecte d’inversió està plenament 
en funcionament hauria de distingir-se entre els costos relatius a les despeses de 
desenvolupament posteriors a l’activació vinculats a ampliacions i millores que hauran 
de continuar considerant-se activables, d’aquells altres costos de manteniment correctiu 
i evolutiu que serien imputables a cada exercici. 
 
Respecte a l’activació d’inversions de noves funcionalitats podrà establir-se un període 
d’amortització no inferior a cinc anys. 
 
Costos d’utilització (CU) 
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1.- L’import de l’anualitat d’amortització pel període que es determini no inferior a cinc 
anys (N) del total de les despeses que corresponguin a ampliacions i millores activats en 
els exercicis del període n-N a n-1. 
2.- L’import dels costos imputables a les tasques de manteniment correctiu, evolutiu, 
formació i assistència que s’haguessin incorregut en l’exercici n-1. 
En tots dos casos s’incorporaran les despeses directes de personal involucrat en el 
projecte totalment o parcialment , els del Capítol 2 del Servei de Modernització 
Administrativa i TIC, les despeses d’amortització d'inversions utilitzades en el 
desenvolupament així com la imputació dels costos dels serveis auxiliars, referits tant 
als directes com indirectes, relatius a despeses de personal (capítol 1) i compres de béns 
corrents i serveis (capítol 2) d’acord amb els criteris d’imputació que aplica la Diputació 
d’Albacete en els càlculs per a determinar el cost efectiu dels serveis. 
 
Cost d’emmagatzematge (CA) 
 
El model de disponibilitat en mode servei incorporarà el cost derivat de 
l’emmagatzematge i seguretat de la informació de manera que quedi garantida la 
disponibilitat i seguretat de les dades i eines de processament, calculant-se per l’addició 
dels següents components: 
La imputació del cost de personal dedicat als processos d’administració i seguretat, els 
costos directes del capítol2 vinculats al centre de seguretat i suport exterior al Parc 
Tecnològic d’Albacete i la imputació de costos directes i indirectes en els termes 
establerts en l’Ordre HAP/2075/2014, de 6 de novembre, referits a l’exercici n-1, 
incloent-hi l’import de l’anualitat d’amortització del total de les inversions en 
equipament de processament i emmagatzematge adquirides per a donar suport a la 
Plataforma Sedipualba. 
 
El total del Cost de l’emmagatzematge (CTA) es distribuirà proporcionalment a 
l’emmagatzematge usat (CAU) i al no usat (CANU). 
 
Costos per serveis addicionals 
 
Ocasionalment la utilització de la Plataforma per algunes entitats pot suposar 
l’existència de costos singulars i puntuals derivats d’operacions vinculades a processos 
de configuració, càrrega o transformació de suports d’informació que serien imputats 
directament a les entitats afectades,calculats sobre la base de les hores de dedicació del 
personal tècnic. 
 
Octava. Criteris de distribució de costos 
 
Seguint les recomanacions de la "Guia per a la prestació d’aplicacions en mode 
servei"s’utilitzaran com a mètriques el nombre d’usuaris i el volum d’emmagatzematge 
d’acord amb els següents criteris: 
a) Costos d’utilització per a l’exercici n 
Distribució de la totalitat de costos derivats de la liquidació del pressupost de l’exercici 
n-1dividit pel nombre d’usuaris equivalents a 31 de desembre de l’exercici n-1. 
b) Cost d’emmagatzematge per a l’exercici n 
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Distribució de la totalitat de costos d’emmagatzematge(CTA) resultants de la liquidació 
del pressupost de l’exercici n-1 mitjançant dos paràmetres per a cada entitat: 
 b.1 Paràmetre Ús: 
Cost anual de l’emmagatzematge usat (CTA) dividit per emmagatzematge usat (CAU) i 
multiplicat per a l’emmagatzematge usat de cada entitat. 
 b.2 Paràmetre disponibilitat: 
Cost anual de l’emmagatzematge no usat (CANU) dividit pel número d’usuaris totals i 
multiplicat per nombre d’usuaris de cada entitat. 
En tot cas es liquidarà un mínim de 500 euros anuals per Conveni des del momentde la 
seva signatura. 
c) Costos per serveis addicionals 
Determinats a raó del nombre d’hores aplicades i el cost de les mateixes derivades d’un 
cost estàndard per hora de treball del personal implicat en aquests serveis, segons els 
costos de personal determinats per grups homogenis en la liquidació del Pressupost. 
Disposició addicional 
Aquest conveni que porta causa en la modificació d’un altre anterior vigent a 31 de 
desembre de 2023 tindrà vigència fins al 31 de desembre de 2027." 
 
Segon.- Modificar el dispositiu 1 de l’Acord de la Junta de Govern Local núm. 
JGL_20230118_01_008 i de l’acord Plenari PLE_20230126_01_012, atesa una errada 
material en el nom fiscal de l’adjudicatari, en el sentit següent: 
On diu: 
1. "Convenir amb la Diputació d’Albacete (CIF P0200000H, Paseo de la Libertad, 5, CP 
02001 Albacete) ...." 
Ha de dir:  
1. "Convenir amb la Diputación de Albacete (CIF P0200000H, Paseo de la Libertad,5, 
CP 02001 Albacete)...." 
 
Tercer.- Autoritzar i disposar la despesa de 200.000€ pera l’any 2027, amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 02 92051 22798- OTAE.- Conveni Dipualba (op. 
220239000725). 
 
Quart.- Autoritzar el Batle per a formalitzar aquesta modificació del conveni,que una 
vegada signat serà publicat als Butlletins Oficials corresponents. Tot això de 
conformitat amb el que s’estableix en la llei 40/2015 del Règim Jurídic del Sector 
Públic. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
13. Autoritzar l'elevació dels percentatges a les autoritzacions de despeses 
plurianuals del Projecte d'obres de manteniment i millora i Projecte de renovació 
de la instal·lació del sistema de climatització de l'Escola d'Infants Es Molinar 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Només és una petita errada en el nostre sentit del vot, noltros aquí vàrem votar a favor i no nos 
vàrem abstenir. Ho dic per si se pogués corregir. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Molt bé, quedaria rectificat.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Elevar al Ple de l’Ajuntament de Palma l’acord expressat en els termes del punt 
següent. 
 
2. Autoritzar, de manera excepcional, l'elevació dels percentatges i/o anualitats, prevists 
a l'art. 82 del RD 500/1990, de 20 d'abril, a l'art.174 del Reial Decret Legislatiu 2/2004, 
de 5 de març, pel qual s'aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes 
Locals i a la base 49 de les bases d’execució del pressupost 2023 i les que es 
corresponguin en un futur, en la mesura necessària i adequada a les necessitats que es 
determinin per a les actuacions a executar en relació a l’expedient de contractació del 
"PROJECTE D´OBRES DE MANTENIMENT I MILLORA I PROJECTE DE 
RENOVACIÓ DE LA INSTAL·LACIÓ DEL SISTEMA DE CLIMATITZACIÓ DE 
L´ESCOLA D´INFANTS ES MOLINAR", sent aquest acord aplicable a tots els 
expedients de despeses que s'aprovin per part dels òrgans competents en qualsevol de 
les seves fases de tramitació, tant de l’ajuntament de Palma com dels seus Organismes 
Autònoms. 
 
Aprovat per 20 vots a favor (PP, VOX PALMA i MÉS per Palma) i 9 abstencions 
(PSIB-PSOE i Grup Mixt) 
 
14. EMAYA Reconèixer al Sr. Ramon Bermudez Amaya compatibilitat de la seva 
feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la 
conducció d’un camió en una empresa de transports 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador Ramon Bermudez Amaya, conductor recollidor de segona 
del Servei de Recollida de Nit, adscrit a l’Àrea de Qualitat Urbana, la compatibilitat de 
la seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la 
conducció d’un camió en una empresa de transports, d’acord amb les condicions 
detallades a la seva sol·licitud. 
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona ales circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
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1.La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball a EMAYA.  
2.En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina.  
3.En cas que l’horari de treball del servei que presta a EMAYA canviés per raons 
organitzatives, tècniques i de producció, aquesta situació passaria automàticament a ser 
desfavorable perdent la condició de comptabilitat.  
4.Al conduir en ambdós llocs de feina, el treballador ha de complir amb els temps 
màxims de conducció i els períodes de descans en els termes establerts en cada moment 
en la normativa en matèria social aplicable al sector del transport, sent exclusivament 
responsabilitat del mateix i de l’empresa contractant assegurar-ne el compliment de les 
obligacions que els són imposades per la normativa general i sectorial que els resulti 
d’aplicació. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
15. EMAYA Reconèixer al Sr. Jose A. Cortés Cortés la compatibilitat de la seva 
feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la 
conducció d’un vehicle per a una empresa privada dedicada al transport de 
mercaderies 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador José Antonio Cortés Cortés, conductor de primera del 
Servei de Recollida de Nit, adscrit a l’Àrea de Qualitat Urbana, la compatibilitat de la 
seva feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la 
conducció d’un vehicle per a una empresa privada dedicada al transport de mercaderies, 
d’acord amb les condicions detallades a la seva sol·licitud. 
 
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
 
1.La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball a EMAYA.  
2.En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina.  
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3.En el cas que l’horari de treball del servei que presta a EMAYA canviés per raons 
organitzatives, si aquest nou torn coincidís amb l’horari de la jornada laboral a 
l’activitat privada, aquesta situació passaria automàticament a ser desfavorable perdent 
la condició de comptabilitat. 
4.Al conduir en ambdós llocs de feina, el treballador ha de complir amb els temps 
màxims de conducció i els períodes de descans en els termes establerts en cada moment 
en la normativa en matèria social aplicable al sector del transport, sent exclusivament 
responsabilitat del mateix i de l’empresa contractant assegurar-ne el compliment de les 
obligacions que els són imposades per la normativa general i sectorial que els resulti 
d’aplicació. 
 
3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
16. EMAYA Reconèixer al Sr. José A. Dos Anjos la compatibilitat de la seva feina 
amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció 
d’un vehicle per a una empresa privada dedicada al transport de mercaderies 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Reconèixer al treballador José Augusto Dos Anjos, conductor de primera del Servei 
de Recollida de Nit, adscrit a l’Àrea de Qualitat Urbana, la compatibilitat de la seva 
feina amb l’exercici de l’activitat privada per compte aliè consistent en la conducció 
d’un vehicle per a una empresa privada dedicada al transport de mercaderies, d’acord 
amb les condicions detallades a la seva sol·licitud. 
 
2n.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a les circumstàncies actuals i a 
l’estricte compliment dels articles 11 i següents de la Llei 53/1984 i, més en concret, el 
treballador ha de complir en tot cas amb les següents condicions:   
1.La seva dedicació a l’activitat privada ha de ser inferior a la meitat de la jornada 
setmanal ordinària de treball a EMAYA.  
2.En cap cas podrà atendre cap reunió ni realitzar cap tasca relativa a l’activitat privada 
en l’horari laboral del seu lloc de feina.  
3.Al conduir en ambdós llocs de feina, el treballador ha de complir amb els temps 
màxims de conducció i els períodes de descans en els termes establerts en cada moment 
en la normativa en matèria social aplicable al sector del transport, sent exclusivament 
responsabilitat del mateix i de l’empresa contractant assegurar-ne el compliment de les 
obligacions que els són imposades per la normativa general i sectorial que els resulti 
d’aplicació. 
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3r.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la persona interessada a l’Administració Local i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes prevists dins la normativa de 
Règim Local.  
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
17. Reconèixer el deute a favor de l'entitat Residencia Alfareria, SL per un import 
de 16.035€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de l’entitat 
Residencia Alfareria, S.l. amb CIF. B57297103, des d’ara entitat creditora, corresponent 
ala gestió del SAMVVM realitzat durant el  mes d’agost de 2023, degudament 
facturades  amb núm. Fac. T23-10 d’agost per import de 16.035’-€, (SETZE MIL 
TRENTA-CINC EUROS)  IVA exempt. 
 
2n. Autoritzar i disposar el crèdit i reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa a favor 
de l’entitat creditora, derivada de la gestió del SAMVVM degudament facturat, per un 
import total de 16.035’-€, (SETZE MIL TRENTA-CINC EUROS)  IVA exempt, amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària  20 23121 22711, VIOLÈNCIA DE GÈNERE.- 
PREST. SERV. ATENCIÓ INTEGRAL, Ref. 22023011666, Op. 220230041716. 
 
3r. NOTIFICAR el present acord a la part interessada. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
18. Reconèixer el deute amb l'empresa UNIPREX SAU per un import de 6.616,45€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Reconèixer el deute  per un import total de 6.616,45 euros (IVA inclòs) corresponent 
a les següents factures: 
 
Nº EMPRESA NIF FACTURA  DATA IMPORT     (IVA 
INCLÒS) REF/OP 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
22

1_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

7F
C

72
E

64
B

F
20

46
0

A
pr

ov
at

: p
er

 1
7 

vo
ts

 a
 fa

vo
r 

(P
P

 i 
V

O
X

 P
A

LM
A

),
 3

 e
n 

co
nt

ra
 (

M
É

S
 p

er
 P

al
m

a)
 i 

9 
ab

st
en

ci
on

s 
(P

S
IB

-P
S

O
E

 i 
G

ru
p 

M
ix

t)
.



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-0

6b
1-

9f
64

-4
ab

b-
d4

0a
-e

4f
a-

55
09

-7
f7

8-
36

26
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-06b1-9f64-4abb-d40a-e4fa-5509-7f78-3626

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 18/12/2023 09:49 | Sin acción específica

 

- 18 - 

1 UNIPREX SAU A28782936 2221050748 30/11/2022 1.381,54
 12517/43372 
2 UNIPREX SAU A28782936 2221045202 31/10/2022 4.024,91  
3 UNIPREX SAU A28782936 9211000606 23/03/2021 1.210,00  
 
2.-Carregar l’import de 6.616,45 euros euros (IVA inclòs), a la aplicació pressupostaria 
02.92061.22602 Comunicació-Premsa, difusió y patrocinis del pressupost vigent. 
 
3. Notificar aquest acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
19. Reconèixer el deute a l'empresa Bassa Riera SL per un import de 10.759,32€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar el Reconeixement de Deute, per la quantitat i empresa que es relaciona tot 
seguit, en concepte de serveis. 
 
CONTRACTISTA: Bassa Riera SL. 
NIF: B57474009 
IMPORT: 10.759,32 euros (BI 8.892,00 + IVA 1.867,32). 
CONCEPTE: subministrament de llits de quadres 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa, i reconèixer l’obligació amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 12.13200. 221.14 – Policia – subministres varis secció muntada 
(Ref.13734 / OP.48988). 
 
3. Aprovar les factures núm. Factura-87, de data 11/07/2023, Factura-89, de data 
29/07/2023, Factura-91, de data 21/08/2023, Factura-92, de data 02/09/2023, Factura-
94, de data 15/09/2023, Factura-96, de data 06/10/2023, Factura-98, de data 30/10/2023, 
Factura-99, de data 31/10/2023. 
 
4. Notificar el present Acord als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
20. Reconèixer el deute a l'empresa BALEAR ACUSTIC SL per un import de 
3.539,25€ 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.- Autoritzar, disposar la despesa i reconèixer l’obligació, d’acord amb l’article 29 de 
les Bases d’execució del pressupost 2023, del deute extrajudicial de crèdit amb el 
següent proveïdor, amb motiu de la factura que s’especifica a continuació, per un import 
total de 3.539,25 euros (IVA inclòs): 
 
1)Factura núm. 2022055 de data 16/11/2022 
Proveïdor: BALEAR ACUSTIC SL (B57073058)  
Núm. Reg. F2023/17224 
Concepte: Lloguer material tècnic pantalla led per la Biennal del Pensament 2022 
Import: 3.539,25 euros (dels quals 614,25 euros corresponen al 21% d’IVA) 
Aplicació pressupostària: 03.33409.20800 (Altres esdeveniments culturals.- 
Arrendament altre immov.) 
RC Op. 42440 i Ref. 12397 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i als interessats. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
21. Reconèixer el deute a favor de Ricardo Pomarol Vázquez per un import de 
3.426,72€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit i autoritzar la despesa a favor 
Ricardo Pomarol Vázquez (Art Rapid), amb motiu de la factura que s’especifica, per un 
import de 3.426,72 euros (IVA inclòs) d’acord amb la memòria justificativa que figura a 
l’ANNEXE. 
 
Factura núm.: 2020c00090 de data 01/08/2023 
Proveïdor: Ricardo Pomarol Vázquez (Art Rapid) NIF 33850897A Concepte: Muntatge 
exposició "Ones" a la planta Noble Casal Solleric Import: 3.426,72 euros (IVA inclòs) 
Aplicació pressupostària: 03.333.12.227.06 Museus Solleric Treballs Externs Núm. 
Registre Comptable: OP 11699 i REC 5133 
 
2n.- Comunicar el present acord al Departament Financer i als interessats. 
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Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
22. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 268.735,38€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS,SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 268.735,38 (dos-cents seixanta-vuit mil set-
cents trenta-cinc euros amb trenta-vuit cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació des 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a la factura núm. 
4003832197 amb el núm. d’operació 220230049231 i referència 22023013841 amb 
càrrec a la consignació de l’aplicació pressupostària 02.9320122729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) del pressupost de despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar  l’obligació de la despesa per import de 
268.735,38 euros factura núm. 4003832197 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) i número d’operació 
220230049231, referència 22023013841 del pressupost de despeses vigent. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
23. Reconèixer el deute a l'empresa SOCIEDAD ESTATAL CORREOS Y 
TELEGRAFOS, SA SME per un import de 71.943,79€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit a l’empresa SOCIEDAD 
ESTATAL CORREOS Y TELEGRAFOS, SA SME, amb NIF A83052407 i domicili a 
Via Dublín, 7 28042 Madrid, d’un total de 71.943,79 € (setanta-un mil nou-cents 
quaranta-tres euros amb setanta-nou cèntims) IVA inclòs, relatiu a la prestació dels 
Serveis Postals generats per l’Ajuntament de Palma, corresponents a les següents 
factures: 
 
1) Factura núm. 4003829665 per un import de 28.292,99 € (vint-i-vuit mil dos-cents 
noranta-dos euros amb noranta-nou cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230049183 i referència 22023013811 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
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pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2) Factura núm. 4003833329 per un import de 43.650,80 € (quaranta-tres mil sis-cents 
cinquanta euros amb vuitanta cèntims) IVA inclòs, amb el núm. d’operació 
220230049178 i referència 22023013807 amb càrrec a la consignació de l’aplicació 
pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. Notificacions) del pressupost de 
despeses vigent. 
 
2n. Autoritzar, disposar, reconèixer i liquidar l’obligació de la despesa per un import 
total de 71.943,79 € factures núm. 4003829665 i 4003833329, amb càrrec a la 
consignació de l’aplicació pressupostària 02.93201.22729 (Gestió.- Contr. 
Notificacions) i números d’operació i referència detallats al primer punt. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
24. Reconèixer el deute a l'entitat Radio Popular, SA Cadena de Ondas Populares 
Españolas per un import de 2.359,50€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de 
l’entitat Radio Popular S.A. Cadena de Ondas Populares Españolas, A28281368, 
corresponent a programació LIB Pla General Ordenació Urbana durant el mes d’abril de 
2022 a la emissora Cope Mallorca, degudament facturada amb la factura número 
0310200289, de 30/04/2022, per un import de 2.359,50 (IVA inclòs). 
 
Segon. Autoritzar, disposar el crèdit i reconèixer l’obligació de la despesa a favor de 
l’entitat Radio Popular S.A. Cadena de Ondas Populares Españolas, A28281368, pel 
servei corresponent a la programació LIB Pla General Ordenació Urbana durant el mes 
d’abril de 2022 a la emisora Cope Mallorca, degudament facturada amb la factura 
número 0310200289, de 30/04/2022, per un import de 2.359,50 (IVA inclòs), amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 08 15000 22602 adm. gral. urbanisme.-publicitat i 
comunicació (número ref. 22023007059/ número. op. 220230020325; número OPA 
220230020335). 
 
Tercer.  Comunicar aquest Acord a la secció de Comptabilitat i a l’entitat interessada.  
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
25. Reconèixer el deute a favor de l'entitat HORA NOVA SA per un import de 
859,10€ 
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S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de 
l’entitat HORA NOVA S.A., A07242753, corresponent a la publicació de la campanya 
del PGOU de l’11 d’abril de 2022 al 24 d’abril de 2022 al mitja de comunicació 
www.ultimahora.es, degudament facturada amb la factura número DD423, de 30 d’abril 
de 2022, per un import de 859,10 (IVA inclòs). 
 
Segon. Autoritzar, disposar el crèdit i reconèixer l’obligació de la despesa a favor de 
l’entitat HORA NOVA S.A., A07242753, pel servei de publicació de la campanya del 
PGOU de l’11 d’abril de 2022 al 24 d’abril de 2022 al mitja de comunicació 
www.ultimahora.es, degudament facturada amb la factura número DD423,de 30 d’abril 
de 2022, per un import de 859,10 (IVA inclòs), amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
08 15000 22602 adm.gral. urbanisme.-publicitat i comunicació (número ref. 
22023006707/ núm. op. 220230017950; número OPA 220220026113). 
 
Tercer.  Comunicar aquest Acord a la secció de Comptabilitat i a l’entitat interessada.  
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
26. Reconèixer el deute a favor de l'entitat MAUS VIAJES, SL per un import de 
161,77€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
Primer. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de 
l’entitat MAUS VIAJES S.L., B16653131, corresponent a: 
 
1. Factura Sèrie A, número 4.430, de 28/10/2021, de MAUS VIAJES S.L., B16653131, 
per concepte de desplaçament de Palma-Sevilla-Palma del Sr. Josep Maria Rigo Serra, 
director d'Habitatge i gerent del Patronat Municipal de l'Habitatge i Rehabilitació 
Integral de Barris, el 27 i 28 d’octubre de 2021, per import de 72,35 euros, al qual li 
correspon per IVA la quantitat de 20,00 euros, la qual cosa fa un preu total de92,35 
euros (IVA inclòs). 
2. Factura Sèrie A, número 6.979, de 25/06/2022, de MAUS VIAJES S.L., B16653131,  
per concepte de desplaçament de Palma- Eivissa -Palma del Sr. Josep Maria Rigo Serra, 
director d'Habitatge i gerent del Patronat Municipal de l'Habitatge i Rehabilitació 
Integral de Barris, el 15 de juny de 2022, per import de 54,42 euros, al qual li correspon 
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per IVA la quantitat de 15,00 euros, la qual cosa fa un preu total de 69,42 euros (IVA 
inclòs). 
 
Segon. Autoritzar, disposar el crèdit i reconèixer l’obligació de la despesa a favor de 
l’entitat MAUS VIAJES S.L., B16653131, per: 
 
1. Factura Sèrie A, número 4.430, de 28/10/2021, de MAUS VIAJES S.L., B16653131, 
per concepte de desplaçament de Palma-Sevilla-Palma, import 92,35 (IVA inclòs):amb 
càrrec a l’aplicació pressupostària 08 15000 23110 urbanisme.- locomoció del personal 
directiu (Núm. ref. 22023006462/ Núm. op.220230016039/ Núm. OPA 220230018821). 
 
2. Factura Sèrie A,número 6.979, de 25/06/2022, de MAUS VIAJES S.L., B16653131,  
per concepte de desplaçament de Palma- Eivissa –Palma, per import de 69,42 EUROS ( 
IVA inclòs): amb càrrec a l’aplicació pressupostària 08 15000 23110 urbanisme.- 
locomoció del personal directiu (Núm. ref. 22023006463/ Núm. op. 220230016044; 
Núm. OPA 220230018822). 
 
Tercer.  Comunicar aquest Acord a la secció de Comptabilitat i a l’entitat interessada. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
27. Reconèixer el deute amb l'empresa VPSitex España, SLU, VPS per un import 
de 15.125€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1er.- Reconèixer el deute contret amb l’empresa VPSitex España, SLU, VPS, amb CIF 
B-86858073, i domicili en el carrer Puerto de Navacerrada, 88, CP 28935, Móstoles, 
Madrid, per import de 15.125,00 €. 
 
2on.- Autoritzar i disposar la despesa que suposa el deute anterior, relatiu al servei de 
col·locació i lloguer de portes anti vandàliques a alguns habitatges del barri del Camp 
Redó de Palma per tal d’evitar-ne l’ocupació il·legal o que es fessin malbé, amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 00.15210.21200, a l’operació amb número de referència 
22023000665 (RC número 220230002141) del pressupost del Patronat per al 2023, 
d’acord amb les factures que es relacionen a continuació: 
 
NUM FRA DATA FRA IMPORT DIRECCIÓ CONCEPTE 
     

107100830804 30.06.2018 1.070,85 € 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

servei d'obertura i canvi de porta 

CASTILLO DE OLITE, 2B, 
3ERO IZQDA 

servei - habitatge ocupat 
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CASTILLO DE OLITE, 2A, 
3ERO, IZQDA 

lloguer del 14.06.2018 a 
13.07.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1A, 
BJOS, IZQDA 

retirada tancament i lloguer del 
14.06.2018 a 13.07.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
2NDO IZQDA 

servei - habitatge ocupat 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
1ERO, IZQDA 

lloguer del 14.06.2018 a 
13.07.2018 

ALFONSO EL SABIO, 4B, 
BJOS DCHA 

lloguer del 11.06.2018 al 
10.07.2018 

PASAJE DEL EBRO 1B, 
3ERO IZQDA 

lloguer del 11.06.2018 al 
10.07.2018 

     

107100832280 03.08.2018 1.385,45 € 

COTLLIURE, 19B, 1ER 
DRETA 

lloguer del 12.07.2018 al 
11.08.2018 

COTLLIURE, 19B, BJOS, 
IZQDA 

lloguer del 16.07.2018 al 
15.08.2018 

ALFONSO EL SABIO, 4B, 
BJOS DCHA  

lloguer del 11.07.2018 a 
10.08.2018 

CASTILLO DE OLITE, 2A, 
3ERO, IZQDA 

lloguer del 14.07.2018 a 
13.08.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

lloguer del 14.07.2018 a 
13.08.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1A, 
BJOS, IZQDA 

lloguer del 14.07.2018 a 
13.08.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
1ERO, IZQDA 

lloguer del 14.07.2018 a 
13.08.2018 

PASAJE EBRO, 1B, 3ERO 
IZQDA 

lloguer del 11.07.2018 a 
10.08.2018 

         

100833836 31.08.2018 943,80 € 

COTLLIURE, 19B, 1ER 
DRETA 

lloguer del 12.08.2018 a 
11.09.2018 

COTLLIURE, 19B, BJOS, 
IZQDA 

lloguer del 16.08.2018 a 
15.09.2018 

CASTILLO DE OLITE, 2A, 
3ERO, IZQDA 

lloguer del 14.08.2018 a 
13.09.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

lloguer del 14.08.2018 a 
13.09.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1A, 
BJOS, IZQDA 

lloguer del 14.08.2018 a 
13.09.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
1ERO, IZQDA 

lloguer del 14.08.2018 a 
13.09.2018 

ALFONSO EL SABIO, 4B, 
BJOS DCHA  

lloguer del 11.08.2018 a 
10.09.2018 

PASAJE EBRO, 1B, 3ERO 
IZQDA 

lloguer del 11.08.2018 a 
10.09.2018 

         

100836278 30.09.2018 943,80 € 

COTLLIURE, 19B, 1ER 
DRETA 

lloguer del 12.09.2018 a 
11.10.2018 

COTLLIURE, 19B, BJOS, 
IZQDA 

lloguer del 16.09.2018 a 
15.10.2018 

CASTILLO DE OLITE, 2A, 
3ERO, IZQDA 

lloguer del 14.09.2018 a 
13.10.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

lloguer del 14.09.2018 a 
13.10.2018 
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CASTILLO DE OLITE, 1A, 
BJOS, IZQDA 

lloguer del 14.09.2018 a 
13.10.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
1ERO, IZQDA 

lloguer del 14.09.2018 a 
13.10.2018 

ALFONSO EL SABIO, 4B, 
BJOS DCHA  

lloguer del 11.09.2018 a 
10.10.2018 

PASAJE EBRO, 1B, 3ERO 
IZQDA 

lloguer del 11.09.2018 a 
10.10.2018 

     

100862740 18.03.2020 8.361,10 € 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

porta extraviada 

CASTILLO DE OLITE, 1, 
1ERO, IZQDA 

porta extraviada 

INFANT PAGA, 1, BJOS, 2 
lloguer del 31.10.2018 a 
27.10.2019 

FELIPE II, 4A, 1ERO, 
IZQDA 

retirada tancament i lloguer del 
31.10.2018 a 27.10.2019 

JUAN DE AUSTRIA, 3A, 
3ERO, DCHA 

retirada tancament i lloguer del 
31.10.2018 a 27.10.2019 

JUAN DE AUSTRIA, 3B, 
3ERO, DCHA 

retirada tancament i lloguer del 
31.10.2018 a 27.10.2019 

JUAN DE AUSTRIA, 3B, 
3ERO, IZQDA 

retirada tancament i lloguer del 
31.10.2018 a 27.10.2019 

COTLLIURE, 19B, 1ER 
DRETA 

lloguer del 12.10.2018 a 
11.11.2018 

COTLLIURE, 19B, BJOS, 
IZQDA 

lloguer del 16.10.2018 a 
15.11.2018 

CASTILLO DE OLITE, 1B, 
BJOS IZQDA 

lloguer del 14.10.2018 a 
13.02.2019 

CASTILLO DE OLITE, 1A, 
BJOS, IZQDA 

retirada tancament 

     

100862741 18.03.2020 2.420,00 € 

JUAN DE AUSTRIA, 3B, 
3ERO, DCHA 

porta extraviada 

JUAN DE AUSTRIA, 3B, 
3ERO, IZQDA 

porta extraviada 

FELIPE II, 4A, 1ERO, 
IZQDA 

porta extraviada 

INFANT PAGA, 1, BJOS, 2 porta extraviada 

JUAN DE AUSTRIA, 3A, 
3ERO, DCHA 

porta extraviada 

     

 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
28. Reconèixer el deute amb l'entitat Caixabank, SA per un import de 23.321,53, 
de 23.860,05 i de 21.627,80 euros, respectivament 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
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Es proposa: 
 
1. Aprovar el reconeixement extrajudicial de crèdits de les factures número 
CBK0017931, CBK0019356 i CBK0021019, de Caixabank S.A., amb NIF A08663619, 
en concepte de prestació del servei de recaptació de tributs i preus públics de manera 
telemàtica o mitjançant TPV entre els mesos de gener a març 2023,  d’abril a juny 2023, 
i de juliol a setembre, per import de 23.321,53, de 23.860,05 i de 21.627,80 euros, 
respectivament. 
 
2. Autoritzar i disposar la despesa i reconèixer l’obligació amb càrrec a l’aplicació 
pressupostària 02.93203.22799 (Factura CBK0017931: RC núm. ref. 22023006505 op. 
220230016551, Factura CBK0019356: RC núm. ref. 22023012937 op. 220230047190, 
Factura CBK0021019: RC núm. ref. 22023013001 op. 220230047753) a favor de 
Caixabank S.A., amb NIF A08663619, en concepte de prestació del servei de recaptació 
de tributs i preus públics de manera telemàtica o mitjançant TPV entre els mesos gener 
a març 2023,  d’abril a juny 2023, i de juliol a setembre, per import de 23.321,53, de 
23.860,05 i de 21.627,80 euros, respectivament, corresponents a les factures número 
CBK0017931, CBK0019356 i CBK0021019. 
 
3. Notificar aquest acord a l’interessat i al Servei de Comptabilitat. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
29. Reconèixer el deute a favor de Martínez Lapeña-Torres Arquitectos SLP per 
un import de 36.189,33€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) amb una esmena d'error material en el sentit de a la part 
expositiva on diu: " Consta número OPA 20230050636...", ha de dir: " Consta número 
OPA 220230051487...". I a la part dispositiva, punt segon on diu: "...numero d'operació 
220230050636..." ha de dir "... número operació 220230051487...". 
 
Es proposa: 
 
Primer. Aprovar el  reconeixement extrajudicial de crèdit de la despesa a favor de 
Martínez Lapeña-Torres Arquitectos SLP, CIF B08364028,per un import total de 
36.189,33 euros (IVA inclòs) corresponent a la factura número 23 001, de 20 de febrer 
de 2023, derivada dels honoraris corresponents a la certificació 24 a 35 del projecte de 
restauració i rehabilitació del Passeig de Ronda en les murades de Palma de Mallorca, 
sector Baluard del Príncep (fase D+E). Tot això com a conseqüència de no haver-se 
seguit el procediment legalment establert a l’efecte per a la modificació del contracte i 
constant que la prestació ja s’ha executat, circumstància que esdevé palesa ateses les 
caràtules de les certificacions  de les obres 24 a 35 signades perla direcció de les obres. 
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Segon. Aprovar, disposar i reconèixer l’obligació de la despesa a favor de l’entitat  
Martínez Lapeña-Torres Arquitectos SLP, CIF B08364028, per import de 36.189,33 
euros amb càrrec a l’aplicació pressupostària 08 33602 60906 Baluard Príncep, obra i 
honoraris modificat, número operació 220230051487 (referència 22023013855, número 
operació 220230049258). 
 
Tercer. Donar compte del present Acord a la Secció de Comptabilitat, a l’entitat 
interessada. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) amb l'esmena de rectificació error material 
 
30. Proposta d’acord de reconeixement extrajudicial de deute a favor de T-Systems 
ITC Iberia SAU, corresponent al termini comprès entre desembre de 2020 i febrer 
de 2022 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 3 vots a favor (PP) i 6 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa:  
 
PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb la factura conformada i els informes que 
s´hi adjunten i que formen part de la present resolució, el reconeixement extrajudicial de 
crèdit per import de CINC-CENTS SEIXANTA-UN MIL SIS-CENTS SETZE EUROS 
IQUARANTA-VUIT CÈNTIMS (561.616,48 €), IVA inclòs, a favor de l'empresa T-
Systems ITC IBERIA S.A.U. amb NIF A81608077 corresponent a la factura presentada 
corresponent a serveis prestats durant els mesos de desembre de 2020 fins a febrer de 
2022 pels serveis realitzats detallats a continuació: "servicios del contrato PISTCAP 
relacionados con impresión centralizada y almacenaje Racksen CPD" 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la 
tramitació administrativa i autoritzar i disposar la despesa, reconèixer i liquidar 
l´obligació de les factures conformades adjuntes, per un import total de 561.616,48 
euros (IVA inclòs), corresponents al serveis prestats per T-Systems entre els mesos 
compresos entre desembre de 2020 i febrer de 2022, ambdós inclosos, amb càrrec a 
l’aplicació pressupostària 00.92050.22798 TREBALLS REALITZATS PER ALTRES 
EMPRESES-TSYSTEMS, del vigent pressupost de despeses de l´Institut Municipal 
d’Innovació del crèdit consignat a l’operació comptable RC núm. 220230001159 per 
import de 533.493,43 euros (IVA inclòs); i a l’aplicació pressupostària 00.92050.22799 
ALTRES TREBALLS REALITZATS PER ALTRES EMPRESES, del vigent 
pressupost de despeses de l´Institut Municipal d’Innovació del crèdit consignat a 
l’operació comptable RC núm. 220230001160 per import de 28.123,05 euros (IVA 
inclòs). 
 
TERCER. -Notificar el present acord a l'empresa T-Systems ITC IBERIA S.A.U. 
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Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 18 abstencions (PSIB-PSOE, VOX PALMA, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
31. Aprovar l’expedient col·lectiu de prescripció d’obligacions reconegudes, ordres 
de pagament i devolucions d’ingressos pendents de pagament, procedents 
d’exercicis tancats, per un import de 88.740,18€ 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar l’expedient col·lectiu de prescripció d’obligacions reconegudes, ordres de 
pagament i devolucions d’ingressos pendents de pagament, procedents d’exercicis 
tancats, per un import de 88.740,18 euros (vuitanta-vuit mil set-cents quaranta euros  
amb devuit cèntims), corresponents als exercicis 2017-2019 (fins 15 de novembre), pels 
conceptes i imports continguts en el llistat que s’adjunta com a Annex I. 
 
2. Ordenar, una vegada aprovat l’expedient, l’exposició pública de l’acord assolit, 
mitjançant edicte que es publicarà al Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma de les 
Illes Balears i en el Tauler d’anuncis d’aquest Ajuntament, amb el detall de cadascun 
dels saldos relacionats a l’acord d’aprovació inicial de l’expedient de prescripció, per tal 
que els interessats puguin presentar les reclamacions que creguin oportunes per un 
termini de quinze dies comptats a partir de l’endemà a la publicació. Una vegada 
finalitzat el termini esmentat, si s’han presentat reclamacions, el Ple disposarà d’un 
termini de tres mesos per resoldre-les i, en el seu cas, aprovar definitivament la 
declaració de prescripció. Si no s’han presentat reclamacions, s’entendrà aprovat 
definitivament l’acord una vegada finalitzat el termini de presentació de reclamacions. 
L’acord d’aprovació definitiva declarant la prescripció es publicarà en el BOIB. 
 
3. Ordenar la comptabilització de l’acord definitiu de prescripció, realitzant els 
assentaments i ajustaments comptables que correspongui. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
32. Aprovar l’expedient col·lectiu de prescripció de saldos creditors existents en 
aplicacions no pressupostaries, procedents d’exercicis tancats, que ha seguit la 
tramitació establerta en la legislació aplicable, per import de 1.468.450,47€ 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Un apunt només de la declaració institucional que hem fet abans, de 
la qual estam molt satisfets. És una llàstima que perquè Vox no ha volgut participar no s’hagin 
pogut aprovar en aquest Plenari dues declaracions institucionals en commemoració de dia 10 de 
desembre, del Dia dels Drets Humans. I del dia 20 de novembre, del Dia Internacional de la 
Infància. Només volia fer aquest apunt. I després, en referència a aquest punt, demanar una 
explicació. Més de la meitat d’aquest punt correspon a un deute pendent, com a mínim 
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comptablement, amb l’Ibavi, per 890.000 euros. Crec que és prou important per fer esment. És 
un crèdit del 2013. I xerra d’indemnitzacions Façana Marítima. Era només si se podien donar 
explicacions d’aquesta part, perquè és pràcticament la meitat de l’expedient en el qual fa 
referència el punt 32.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Sí, Sr. Batle. aquest punt si me demanen una cosa tan concreta, jo demanaria si li pareix bé a la 
Sra. Sánchez, que pogués vostè avançar en el Plenari i quan jo tengui ben comprovat aquest 
tema pues li donaré una resposta. Perquè si jo ara me pos a mirar els papers i tard un quart 
d’hora a mirar els papers. D’aquest tema en comissió ja es va parlar, en fin, evidentment és una 
cosa de pur tràmit. L’únic que esteim fent en aquest moment a Hisenda és tancar aquelles 
qüestions obsoletes i caducades que algunes, tant entitats públiques, com a vegades moltes 
privats, no han reclamat a l’Ajuntament i per tant allò s’arrossega dins els papers i ja era hora de 
netejar-ho. Tenim un temps que són 4 anys. A partir de 4 anys ja podem donar totes aquestes 
qüestions per tancades. Bueno, s’ha anat fent durant els darrers anys però nos queden restos del 
2013 que esteim rentant. Però bueno, com que és una cosa molt concreta. Si els hi pareix ara 
consultaré els papers i després els hi donaré la resposta més exacta. Si els hi pareix correcta. 
Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Moltes gràcies Sra. Celeste. Esperarem a després que doni l’explicació a la Sra. Sánchez.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar l’expedient col·lectiu de prescripció de saldos creditors existents en 
aplicacions no pressupostaries, procedents d’exercicis tancats, que ha seguit la 
tramitació establerta en la legislació aplicable, per import de 1.468.450,47euros (un 
milió quatre-cents seixanta-vuit mil quatre-cents cinquanta euros amb quaranta-set 
cèntims), corresponents a l’exercici 2018 i anteriors, pels conceptes i imports continguts 
en el llistat que s’adjunta com a Annex I. 
 
2. Ordenar, una vegada aprovat l’expedient, l’exposició pública de l’acord assolit, 
mitjançant edicte que es publicarà al Butlletí Oficial de la Comunitat Autònoma de les 
Illes Balears i en el Tauler d’anuncis d’aquest Ajuntament, amb el detall de cadascun 
dels saldos relacionats a l’acord d’aprovació inicial de l’expedient de prescripció, per tal 
que els interessats puguin presentar les reclamacions que creguin oportunes per un 
termini de quinze dies comptats a partir de l’endemà a la publicació. Una vegada 
finalitzat el termini esmentat, si s’han presentat reclamacions, el Ple disposarà d’un 
termini de tres mesos per resoldre-les i, en el seu cas, aprovar definitivament la 
declaració de prescripció. Si no s’han presentat reclamacions, s’entendrà aprovat 
definitivament l’acord una vegada finalitzat el termini de presentació de reclamacions. 
L’acord d’aprovació definitiva declarant la prescripció es publicarà en el BOIB. 
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3. Ordenar la comptabilització de l’acord definitiu de prescripció, realitzant els 
assentaments i ajustaments comptables que correspongui. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
33. Acord d'autoritzar l'elevació de percentatges i/o anualitats als plecs de 
subministrament de material per a esdeveniments institucionals i festes 
 
Sr. Miquel Àngel Contreras Ramis (MÉS): 
 
“Noltros aquí no vàrem votar en contra, si no que nos vàrem abstenir. Per tant demanaríem que 
se corregís el vot. Gràcies.” 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 6 vots a favor (PP i VOX PALMA), 3 vots en 
contra (PSIB-PSOE i Grup Mixt) i 1 abstenció ( MÉS per Palma) 
 
Es proposa: 
 
1r. Autoritzar l’elevació dels percentatges i/o anualitats, pel que fa a la despesa 
d’inversió, prevists a l’art. 82del RD 500/1990, de 20 d’abril, a l’art. 174 del RDLeg 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals i a la Base 49 de les d’Execució del Pressupost de 2023 de 
l’Ajuntament de Palma, en relació als plecs per al subministrament de material per a 
esdeveniments institucionals i festes de l’Ajuntament de Palma amb els reajustaments i 
modificacions que al respecte s’aprovin per Junta de Govern tant a la fase de licitació 
com a la d’execució del nou contracte. 
 
Tot això, atesa la justificació obrant a la memòria de 07/11/2023 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l’expedient. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP, VOX PALMA), 9 vots en contra (PSIB-PSOE i Grup 
Mixt) i 3 abstencions (MÉS per Palma) 
 
34. Denegar l’aprovació inicial del Projecte d’Estudi de Detall per instal·lació 
benzinera al C/ Gaston Vuillier 14. PE19-0004. 05PRDEN32 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r.-Denegar  l’aprovació  inicial  del  projecte  d’Estudi  de  Detall per instal·lació 
benzinera al C/ Gaston Vuillier 14, Terme Municipal de Palma, en base a l’informe de 
l’enginyera municipal de data 2-8-2023 i dels Serveis Tècnics de Planejament de 12-9-
2023, segons els quals la parcel·la objecte de l’Estudi de Detall es troba en la zona de 
flux preferent, on l’ús d’estació de servei per carburants es un ús prohibit, apreciació 
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que el tècnic municipal pot realitzar sense requerir informe a la Direcció General de 
Recursos Hídrics. 
  
2n.- Notificar el present acord a la promotora. 
 
3er.- Comunicar el present acord al Departament de Gestió Urbanística i al Departament 
d’Obres i Qualitat de l’ Edificació. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 abstencions (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
35. Aprovar inicialment la modificació del PG23 de Palma PA2023/0002 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Ya hemos tenido oportunidad de hablar largo y tendido sobre este 
asunto. Como ustedes saben, en junio del presente año con la llegada del nuevo equipo de 
gobierno, la Gerencia solicitó informes a todos los departamentos y a la oficina del Plan General 
sobre el estado y tramitación del documento. Como consecuencia de esa solicitud se constató, 
entre otras mencionadas irregularidades, no se les había solicitado informe la documentación de 
la aprobación definitiva del plan. Además se observó que el plan general tenía una serie de 
normas que al no haberse aprobado conjuntamente con el POT, creaban una serie de inseguridad 
jurídica. A modo de ejemplo, como saben ustedes, la disposición derogatoria que hace 
referencia al suelo rústico y a la normativa a los edificios inadecuados, por lo que se inició una 
modificación del plan general del 23, en el sentido de la disposición derogatoria. Como 
consecuencia de ello se concluyó que el plan general del 23 no se encontraba adaptado al 
reglamento de la LOIB en vigor antes de su aprobación definitiva. No obstante y pese a estas 
circunstancias, el Pleno municipal del 28 de abril de 23, como ustedes saben, aprobó 
definitivamente el documento diferenciado del plan general, con el voto en contra de mi grupo, 
el Grupo Popular. Lo que hace, en definitiva, el plan general del 23 y que ha sido motivo de 
gran parte de estas nuevas modificaciones es derogar las disposiciones del plan general del 98 y 
sus modificaciones, que ya vienen reguladas por el plan general del 23. Así mismo se derogan 
las disposiciones del planeamiento anterior que tenga naturaleza de ordenación detallada. En el 
plan general del 23 se derogan todos los artículos del título preliminar, determinados artículos 
que hacen referencia al régimen de los edificios existentes e inadecuados, articulados sobre las 
normas de edificación en suelo urbano sobre el régimen especial y artículos que tienen relación 
con las normas de edificación en suelo rústico, manteniendo otros hasta la entrada en vigor del 
nuevo POT, en su caso. Entre el 15 de noviembre del 23 y viendo habida cuenta de todas las 
deficiencias detectadas por los servicios técnicos, es cuando por parte del Departamento del 
Planeamiento se procede a modificar los apartados trascritos con anterioridad por resultar, en la 
opinión técnica incoherentes y deficientes a la hora de poder interpretar las normas urbanísticas, 
así como las determinaciones urbanísticas en algunos ámbitos de suelo rústico y urbano. Con 
esta modificación se recupera la vigencia de determinados artículos del plan general que habían 
quedado derogados con la aprobación del plan general del 23. Esta modificación de 15 de 
noviembre, conjuntamente con el documento ambiental estratégico, han sido remitidas a la 
Comisión balear de medio ambiente para que se pronuncie. Con lo que no se aprobará esta 
modificación hasta que no haya pronunciamiento definitivo de la Comisión balear. Por ello, lo 
que se acuerda es inicialmente la modificación del plan general del 23 de Palma. El documento 
estructural según el proyecto redactado por los técnicos municipales. Esta actuación consiste 
básicamente en:  del título preliminar pasar a modificar la disposición derogatoria única. Del 
título preliminar se procede a la derogación de todos los artículos que integran este artículo. Del 
título cuarto del régimen de edificios existentes, se deroga el artículo 46, edificios fuera de 
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ordenación. El 47 y 48 del título cuarto se mantienen hasta la entrada en vigor en su caso del 
nuevo POT. Y del título séptimo, la que se refiere a normas de edificación en suelo urbano se 
derogan de la sección décima que regula las áreas de régimen especial, artículos que hacen 
referencia a estos núcleos, tales como Santa Catalina, Son Busquets, Baluard, Son Ametller, 
sector de La Soledat, Polígono de Levante, Son Banya, Cala Estancia, Aeropuerto, Puerto, 
General Riera, Cotlliure, Felipe II, Alfonso X el Sabio, calle Montevideo y calles Valparaíso, 
Manacor y Caracas. Del título séptimo, que hace referencia a las normas de edificación en suelo 
rústico, quedan derogados los artículos de la sección primera y el artículo 209 de la sección 
segunda. Así como de manera transitoria hasta la entrada en vigor del nuevo POT, se mantienen 
algunos artículos y secciones que hacen referencia a condiciones de edificación y normas con 
carácter general afectadas de delimitación de algunas zonas y planos. Igualmente se informa a 
las organizaciones afectadas que quedan suspendidos los términos de tramitación hasta que se 
muestren los que resulten preceptivos y determinantes y, particularmente, se solicitará antes de 
la aprobación definitiva, informe al Departamento de Urbanismo del Consell Insular. Como 
resumen y conclusión nos encontramos con que aunque existe una aprobación definitiva del 
plan general del 23, esta realmente incide de manera negativa con normas sobrevenidas que hay 
que subsanar, habida cuenta del decaimiento inexorable del POT, volver a pasar por exposición 
pública y las preceptivas alegaciones, lo que volverá a retrasar la aprobación definitiva de todos 
los instrumentos urbanísticos que tienen que ver con la Ciudad de Palma. Como ya he 
mencionado en anteriores ocasiones, esta no es una modificación que añada absolutamente nada 
al plan general aprobado en el año 23. Es una modificación sobrevenida por normas y artículos, 
basada estrictamente en informes técnicos. Que nos determinan que si no se pusiera esta 
disposición normativa que suple las carencias de estas derogaciones expresas, anulando estas 
derogaciones, tanto el suelo rústico, como los ARES, como determinadas áreas, quedarían 
absolutamente desreguladas. Lo cual es tremendamente nocivo para la seguridad jurídica, para 
los propietarios que tengan que ver con cualquier actuación con estos núcleos. Y generaría 
inseguridades tales y ataques, en mi opinión, al suelo rústico de Palma como que se permitiría, 
si no lo aprobáramos, construir en áreas de 14.000 metros en rústico común en Palma. Cuando 
existe un consenso generalizado en que no lo sean por debajo de parcelas que tengan 100.000 
metros cuadrados. Tendremos oportunidad de pronunciarnos en el turno de réplica. Y quedo 
sometido a sus consideraciones. Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Amb aquesta aprovació el Partit Popular torna a demostrar que és un partit totalment 
irresponsable amb l’interès general de la ciutat i en defensar el dret de tots els veïnats i veinades. 
Amb aquesta tramitació que s’està fent i en deixar caure el pla d’ordenació detallada, que 
complementa el pla general que se va aprovar definitivament el 23, lo qeu torna a demostrar el 
Partit Popular és que s’estima més fer feina amb urbanisme a la carta. Incentivant el clientelisme 
que ja ha demostrat en altres èpoques quan ha governat el Partit Popular. I això és un tema molt 
delicat. Jaime Martínez, quan va ser Conseller de Turisme, nos va dir que faria urbanisme a 
través del turisme. Afavorint els privilegis del sector hoteler. I això va ser una frase que va dir 
Jaime Martínez quan era Conseller de Turisme. 10 anys després, Jaime Martínez Batle de 
Palma, nos diu que farem urbanisme a través de qui faci negoci amb la ciutat. perquè lo que 
esteim fent aquí és deixar caure una normativa, que plantejava unes regles del joc molt clares de 
quin tipus d’activitat econòmica se podia fer a la ciutat. I qui en sortia beneficiat cercant 
equilibris per a que tota la població tengués beneficis d’aquest urbanisme. I deixant caure 
aquesta normativa lo que feim és que aflorin els interessos privats d’uns pocs. De qui tenen més 
recursos econòmics, per generar influència a l’equip de govern i per fer negoci a la ciutat. Per 
tant, res de la llibertat que sempre s’omplen la boca des del Partit Popular. Serà la llibertat dels 
pocs que poden fer negoci a la ciutat. No la llibertat de que tothom pugui tenir una casa a un 
preu assequible o que tothom pugui tenir una escola o un centre de salut a prop de ca seva en el 
seu barri. Jo voldria posar un parell d’exemples de les conseqüències d’aquesta deixadesa del 
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Partit Popular i de la Regidoria d’Urbanisme i no seguir tramitant el pla d’ordenació detallada, 
fent per exemple, una segona exposició pública. Que s’hagués pogut fer, per molt que el 
Regidor repetesqui una mentida, que era inviable fer-ho. Sí que era possible fer-ho. Lo que el 
Partit Popular va decidir no fer-ho. Deixant caure el Pla d’ordenació detallada emergeixen 
diferents dinàmiques que són nocives pels barris i nocives pels veïnats. Primera, s’elimina la 
limitació de bars i restaurants. Hi havia una limitació que a 100 metres d’un carrer només hi 
pogués haver com a màxim 3 bars i restaurants. Per evitar dinàmiques com les que pateix Santa 
Catalina. Això ha desaparegut de la normativa. Se poden implantar cases de sales de joc i 
apostes. Quan s’havia introduït una limitació que impedia que hi hagués més sales de jocs i 
apostes. Ara amb aquesta dinàmica del Partit Popular, se podran obrir més sales de jocs i 
apostes. S’han eliminat, gairebé, 350 edificis del catàleg municipal. El Pla d’ordenació detallada 
incrementava el nombre d’edificis protegit perquè tenen valor arquitectònic i valor històric. I 
desapareixen, per tant, aquests edificis demà se poden esbucar sense cap problema o se poden 
fer reformes que els deformin totalment. O també amb aquesta caiguda del Pla d’ordenació 
detallada ara els barris, com Son Espanyolet, Es Molinar, poden tenir més lloguer turístic. Quan 
la normativa que havíem aprovat i s’hagués pogut aprovar impedia que hi hagués més lloguer 
turístic en aquestes barriades a les cases unifamiliars, a les plantes baixes. O també desapareix 
un altre exemple que s’ompl la boca el Partit Popular de xerrar de Pere Garau i les necessitats de 
Pere Garau, idò en el Pla d’ordenació detallada estaien determinats els cines Metropolitan o 
altres solars per poder expropiar i que fossin equipaments. Ara també desapareix aquesta 
possibilitat de l’horitzó del barris. Per tant, això és una total irresponsabilitat i mostra com el 
Partit Popular se posa davant, devora els que poden fer negoci a la ciutat i no devora els veïnats.  
Per tant, votarem en contra d’aquesta proposta que se dur.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. No hay mejor defensa que un ataque. Pero para hacer un ataque hay 
que tener razones y fundamentos. Vox fue el primer partido que votó en contra del Plan general 
inicial 2021. Porque no era el Plan general que Palma necesitaba. No facilitaría la construcción 
de viviendas e iba a ser, como hemos visto, el principio de retrasar todo y una inseguridad 
jurídica. El Partido Popular a las 2 o 3 horas, también votó en contra de este Plan general. A lo 
largo de este tiempo hemos visto, con sorpresa, que cuando se hace la aprobación definitiva los 
técnicos de la casa, de la que fue su casa, dicen que es inviable, que está mal hecho, que hay que 
corregirlo. A esto le hemos de añadir que la empresa que ustedes contrataron, que está lejos, 
cuando se habría podido haber hecho aquí mismo, en Palma, por técnicos de la Gerencia de 
Urbanismo, es incapaz de presentar el Plan de ordenación detallada. ¿Y ellos son los culpables? 
¿Ellos son los culpables? ¿Nosotros somos los culpables? Ustedes son los culpables de no haber 
hecho un proceso debidamente. Y además hacer un plan rompiendo toda norma que se venía 
haciendo. El Plan general juntamente con el Plan de ordenación detallada. Y por primera vez 
ustedes parten este conjunto. Que hubiese llegado a mejor término. Porque se hubiese debatido 
todo. Esto trajo como consecuencia paralizaciones, dos planes, decaimiento de un plan, volver 
al 98, inseguridad jurídica, problemas, problemas. Yo le puedo garantizar que el equipo de 
gobierno anterior en la Gerencia de Urbanismo no estuvo, ni mucho menos, a la altura para 
empezar a sacar los colores de alguien que no tiene la menor responsabilidad. Ninguna. Yo lo 
que diría es cuánto nos ha costado su proyecto, que no ha llegado a puerto y que hay que 
corregirlo. Cuántos cientos de miles de euros nos hemos gastado. Y en qué situaciones nos 
encontramos. Decaimiento de un plan. Deprisa y corriendo queriendo hacer otro plan. Todo 
parado. Los pobres funcionarios y técnicos del Ayuntamiento desesperados. Váyase usted a 
Inca. Váyase usted a Marratxí. Las licencias de obras se dan en 4 meses cuando aquí se dan en 
año y medio o dos años. ¡Qué viene usted a decir! Irresponsabilidad, que ha empezado usted 
hablando, la del anterior equipo de gobierno. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
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“Gracias Alcalde. En primer lugar, yo creo que hay que lamentar las explicaciones que se han 
dado aquí hoy por el equipo de gobierno, que más que explicar un modelo, parece que usted 
estaba leyendo un testamento. No ha explicado absolutamente nada. Yo creo que hay que 
lamentar esta decisión del equipo de gobierno de volver al pasado, de volver al siglo XX. Miren, 
hace unos días el Alcalde en un medio de comunicación apareció un reportaje, unas 
declaraciones suyas, que yo comparto, que en algunas cuestiones de la ciudad había que avanzar 
hacia el siglo XXI. Pero es que hoy, justo, hacen lo contrario. El Sr. Alcalde, 3 días después de 
declarar que el urbanismo de nuestra ciudad tiene que ir hacia delante, decide volver a la 
legislación del siglo XX, al Plan general del 98. Y es cierto que tampoco sorprende demasiado 
porque es a lo que se han dedicado durante estos 6 primeros meses. Que es a un retroceso 
generalizado de derechos, de acciones y de modelo en nuestra ciudad. Y es curioso también que 
han pasado de tener la intención, el equipo de gobierno, de pactar un Plan de ordenación 
detallada a volver al pasado. Ese cambio de criterio también tienen que explicarlo. Al igual que 
tendrían que explicar el cambio de criterio que en su día hicieron ustedes, los del Partido 
Popular, que no votó en contra inicialmente del Plan general del 23. O sea, creo que a lo mejor 
no han entendido la sutileza del Sr. Coll, pero ustedes no votaron en contra del Plan general del 
23. Inicialmente. Inicialmente en Gerencia de Urbanismo. Hoy, yo creo que después de 6 meses, 
ustedes tienen que hacer unas reflexiones que tenía la oportunidad de hacer y no ha hecho. 
Primero, están incumpliendo la Ley de urbanismo de las Islas Baleares. La ley exige que a parte 
de un plan general haya un plan de ordenación detallada. Y hoy ustedes incumplen la ley. 
Directamente. Han asumido que no va a haber esta normativa cuando es obligatoria que esté. Y 
la tienen que aprobar. Y tenían tiempo, al menos, para haber hecho una aprobación inicial con 
otro modelo, no les vamos a decir nosotros el modelo que tiene que ser. Nosotros podemos 
hacer nuestras aportaciones, pero ustedes han renunciado a cumplir con esto. Y la cuestión es 
clave. ¿Qué va a pasar con el catálogo de elementos protegidos de nuestra ciudad? ¿Qué va a 
pasar con los equipamientos que tiene que haber en nuestros barrios y que estaban previstos en 
el Plan de ordenación detallada? En Pere Garau, en Camp Redó, en Arxiduc, en Plaza de Toros, 
por ejemplo. Qué va a pasar con las necesidades de nuevos servicios en los barrios. Qué va a 
pasar también con el comercio de nuestra ciudad. Qué pasa con el acceso a la vivienda en 
Palma. Ustedes, hasta ahora, han tenido 6 meses para plantear su modelo. No lo han hecho. No 
lo han hecho y creo que es una pérdida de oportunidad política por su parte y lamentable  para la 
ciudad. Porque esta falta de modelo, que bueno, nosotros ya advertíamos que no encontrábamos 
en esta situación, lo que pone de manifiesto es que todas sus propuestas eran mera propaganda. 
Ustedes han tenido 6 meses para hacer un planteamiento serio en materia de urbanismo y serio 
en materia de vivienda. Y a día de hoy no tenemos nada. No tenemos nada. Entonces, yo creo 
que es lamentable que la ciudad tenga que pagar estas decisiones, esta vuelta al pasado del 
equipo de gobierno y creo que tendrían que rectificar. Rectificar. Ponerse a trabajar. Explicar 
cuál es su modelo y que lo podamos debatir más que estar leyendo pues argumentaciones 
jurídicas, que están muy bien, pero que no es para lo que en teoría trabajamos todos. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sr. Ducrós, irresponsable es haberse desentendido absolutamente del área 
que en su día aprobaba y tramitaba el Plan general. En la que el Partido Socialista fue un mero 
aplaudidor, que en ningún caso se enteraba de absolutamente nada de lo que pasaba en la 
Gerencia de Urbanismo. De hecho, tal es así, oiga, lo que hoy viene a aprobación a este Pleno 
no procede de reuniones en despachos con oficinas en cualquier otra parte de España. Como se 
hizo en la anterior legislatura. Le recuerdo a ustedes que contrataron una oficina de Jerez, que 
de espaldas, absolutamente, y sin pedir explicaciones a ningún tipo de técnico de Palma, de los 
técnicos de la Gerencia de Urbanismo, redactó prácticamente el Plan general. La misma oficina, 
que por cierto, hace que hoy,  insisto, eso no lo digo yo, lo dicen los técnicos municipales, sea 
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absoluta y radicalmente imposible tener un POT. ¿Por qué me preguntará usted? Pues porque no 
tenemos un texto que los técnicos califiquen de adecuado el criterio y el encargo que tiene la 
oficina del plan general de Jerez, para poder sacar a exposición pública. Consecuencia en 
ningún caso le aseguro, que del trabajo absolutamente reiterado y diario de los técnicos y de la 
Gerencia de Urbanismo. Oiga, sospechas de qué. Pelotazos. Oiga, Sra. Truyol, esta aprobación 
de estas modificaciones vienen determinadas y firmadas por la misma Directora de la Oficina 
del Plan General que tenía usted. No es sospechosa, absolutamente, de tener ningún criterio 
político. Una técnica respetada en la Gerencia de Urbanismo, como usted sabe. Esto no es un 
capricho dirigido por el Grupo Popular en la Gerencia de Urbanismo. Esta es la responsabilidad 
aplicada al interés general que nos ponen los técnicos encima de la mesa, producto de una 
tormenta perfecta que usted fraguó con la elaboración de este Plan general del 23 y que de 
manera reiterada, el Sr. Martínez estando en la oposición, le aseguró Pleno tras Pleno, que se 
estaban ustedes equivocando en la aprobación separada, que iban ustedes por el mal camino, 
que esto iba a provocar una situación tremenda de inseguridad jurídica. Pues, oiga, estamos 
haciendo frente a esa inseguridad jurídica. Que se producen disfunciones tales como las que 
usted ha relatado sobre las salas de juego, sobre los comercios. Estamos completamente de 
acuerdo con ese punto de vista y estamos trabajando intensamente para que eso no suceda. 
Estamos trabajando en las medidas que las leyes ponen a nuestra disposición para proteger ese 
catálogo. Estamos trabajando para que las salas de juegos tengan las mismas restricciones que 
tenían. Igualmente en el radio de acción de determinados comercios, en determinados barrios. 
Estamos trabajando en ello, pero la situación sobrevenida de desconcierto es tal que hace que 
nosotros no tengamos más remedio que venir aquí, Sr. Ducrós, con la representación de estas 
alegaciones que yo intento explicar, de la manera más terrenal posible. Nosotros pretendemos 
dotar de una regulación, que es la del 98, que estuvo vigente hasta hace 6 meses, por cierto, algo 
que de manera sobrevenida queda absolutamente desregulado. Lo que significa que la 
ciudadanía en esos aspectos que he relatado no podría mover una piedra hasta que no esté 
redactado el plan de ordenación detallada. Nosotros con ese punto de fuga y con esa 
desderogación del plan general del 23, lo que hacemos es dotar de contenido jurídico cierto y 
conocido por todos a determinadas circunstancias que si no quedarían absolutamente 
desreguladas. Imagínese usted el desastre. Y además lo hacemos, por cierto, siguiendo los 
criterios técnicos. Cosa que no se ha hecho, desgraciadamente, en los últimos 8 años en la 
Gerencia de Urbanismo de Palma. Muchas gracias Sr. Fidalgo.” 
 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA), 3 vots en contra (PSIB-PSOE i MÉS 
per Palma) i 1 abstenció (Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Aprovar inicialment la modificació del PG23 de Palma, document estructural, segons 
el projecte redactat pels tècnics municipals, amb entrada en el registre de planejament 
en data 15-11-23. La documentació que s’aprovà es correspon amb els següents arxius 
electrònics: 
Z:\DOC TECNICA ORIGINAL\PA DOC TECNICA ORIGINAL\PA2023-0002-
DEROGATORIA PG23\PA2023-0002 PROJECTE TECNIC v20231115 
Aquesta actuació consisteix en modificar la disposició derogatòria única. 1, segon 
paràgraf, amb la següent literalitat:  
a) Del Títol Preliminar: es procedeix a la derogació de tots els articles que integren 
aquest Títol, exceptuant l’article 7 (Documentació) el qual fa referència a la 
documentació integrant de l’anterior PGOU;  
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e) Del Títol IV (Règim dels edificis existents): es deroga l’article 46 (Edificis fora 
d’ordenació). Els articles 47 i 48 del Títol IV es mantenen (fins a l’entrada en vigor del 
POD) en tot allò que no s’oposi al contingut de la Norma 3.1.4 d’aquest nou Pla 
General. 
h) Del Títol VII (Normes d’edificació en sòl urbà): queden derogats de la Secció 
Dècima (Regulació de les Àrees de Règim Especial) del Capítol II els següents articles: 
186.bis (A.R.E. 25-01 Santa Catalina), 189 (A.R.E.45-01 Son Busquets-Baluart), 191 
(A.R.E. 59-01 Son Ametler), 192 (A.R.E. 72-03 Sector de la Soledat i el Polígon de 
Llevant), 194 (A.R.E. Son Banya), 195 (A.R.E. Cala Estància), 196 (A.R.E. 80-02 
Aeroport), 197 (A.R.E. 88-01 Port), i de l’article 198 únicament les A.R.E. núm. 46-01 
(C/General Riera, Cotlliure, Felipe II, Alfonso El Sabio), núm. 72-01 (C/ Montevideo, 
C/327, C/328) i núm. 72-02 (C/Valparaíso, Manacor, Caracas). 
i) Del Títol VIII (Normes d’edificació en sòl rústic): queden derogats els articles de la 
Secció Primera i l’article 209 de la Secció Segona (derogat per la norma 7.1.4) del 
Capítol I, tots els articles dels Capítols II i III, i l’article 237 de la Secció Segona del 
capítol IV.  
De manera transitòria, fins a l’entrada en vigor del POD, es mantenen del Capítol I: la 
Secció Segona (Condicions de l’edificació) exceptuant l’art. 209, i del Capítol IV: 
l’article 236 de la Secció Primera (Normes amb caràcter general), l’article 238 de la 
Secció Segona i els articles 239i 240 de la Secció Tercera. Només a efectes de la 
delimitació de les subzones, es mantenen com a referència normativa els plànols a 
escala 1:5.000 de sòl rústic del PGOU derogats. 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública de trenta dies mitjançant publicació 
d’edicte al BOIB, i anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu 
electrònica de l’ajuntament. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, 
quedant suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius 
i determinants. Particularment se sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al 
Consell Insular de Mallorca (Departament d’Urbanisme). 
 
4. Comunicar el present acord a l’oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis 
que es puguin trobar afectats.   
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA), 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) amb el quòrum de la majoria absoluta legal 
 
 
Debat conjunt punts 36, 63, FOD 3 i FOD 4 
36. Acord condicions de l’aplicació del Decret llei 6/2023, de 2 d’octubre, de 
mesures urgents en matèria d’habitatge al terme municipal de Palma 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien, lo que ha planteado la Gerencia de Urbanismo y este equipo 
municipal respecto a un instrumento novedoso, que da fe de que el Gobierno de las Islas 
Baleares tiene prioridades y que la vivienda es una de ellas, que dota de mecanismos que 
creemos que son adecuados para tener soluciones en materia de vivienda que hasta la fecha, en 
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ningún caso, existían. Tales como la reconversión de locales en viviendas, la posibilidad de 
realizar cambios de uso en determinados equipamientos que ni se han hecho ni se van a hacer o 
bien, porque no son rentables, en el caso de que sean privados, o bien porque no se ha estimado 
que sean procedentes y urgentes, en el caso de que sean públicos. La necesidad de que esos 
suelos vacantes estén destinados, prioritariamente, a la vivienda. Igualmente, la posibilidad de 
aumentar alturas para, de alguna manera, compactar esos espacios de ensanche de las ciudades 
como la nuestra, que posibilitan que en determinadas áreas de la ciudad eliminemos, como 
decía, del skyline o del horizonte, esos dientes de sierra para igualar alturas y que se posibilite 
en esas alturas vivienda. Vivienda de carácter, y lo tengo que decir y reiterar, estas medidas lo 
son de carácter temporal y además están condicionadas a que esa nueva vivienda que se ponga a 
disposición de todo el mundo, lo sea en régimen de alquiler a precio limitado o en régimen de 
venta a precio limitado. Esto es una cuestión importante a tener en cuenta porque le da el 
margen del objetivo de lo social de esta medida, que va dirigida principalmente a las clases 
medias. Esta no es una medida de carácter estrictamente social para las que existen otras, si no 
de carácter universal, porque va destinada prácticamente a paliar la emergencia habitacional que 
tiene toda España, y especialmente a las Islas Baleares y particularmente Palma. Que recuerdo, 
que bien por las medidas que se hayan tomado o por aquellas que se hayan dejado de tomar, 
residimos en la ciudad en la que los precios de vivienda y alquiler han aumentado más de todo 
el conjunto del Estado Español. Creemos que nosotros hemos hecho un ejercicio ponderado 
basado también, en la opinión de los técnicos con la ampliación y la puesta en disposición de 
ese decreto de la ciudad de Palma, respetando los núcleos tradicionales de la ciudad. Respetando 
los ejes comerciales que ya estaban delimitados en el plan general del 23 y en el de ordenación 
detallado y que también estaban incluidos en el antiguo plan del 98. Es decir, aquellas zonas 
comerciales tradicionales no se van a tocar. Y bien, lo hacemos creo que de una manera 
razonable, de una manera en mi opinión, absolutamente posible. Y creemos que además este 
medio se tiene que poner a disposición, con la mayor de las certidumbres posibles, en el periodo 
más breve de tiempo. De hecho, MÉS presentó varias enmiendas en el sentido de aplicar en 
determinadas avenidas comerciales como las del Císter del Secar de la Real, el carrer de 
Passatemps de Son Sardina y la plaza Bisbe Planas para que no se aplicara la reconversión de 
locales existentes en viviendas. Hemos realizado un mapa que pondré a su disposición en la 
mayor brevedad. Que aceptamos esa disposición. Igualmente, aceptamos los crecimientos en 
alturas que no sean aplicables en el entorno del Secar de la Real, en Son Sardina y en Sant Jordi. 
Pero no podemos estar de acuerdo en relación a lo que ustedes disponen sobre la norma 
temporal de cambio de uso y aprovechamiento, porque creemos que se desvirtuaría 
completamente la medida puesta a disposición por el Gobierno. Porque o bien en esos 
equipamientos de carácter privado no se han hecho los equipamientos porque al promotor 
privado, probablemente, no le salen los números. O no se han hecho los equipamientos públicos 
porque en todo el tiempo que ha discurrido entre la puesta a disposición de ese equipamiento y 
el empeño municipal, pues no se ha considerado oportuno que se hagan. Creemos que es 
obsceno que exista suelo público municipal en desuso y que se pueda destinar a vivienda. 
Pensamos y estamos trabajando intensamente para que esa realidad sea plausible y posible 
cuanto antes. Por la escasez de tiempo me gustaría decir, igualmente, que nosotros estamos de 
acuerdo, y se lo digo al Psoe, en que estas medidas que se aprueben en el día de hoy en el Pleno 
estén en exposición pública durante un periodo de 30 días. De manera que ustedes, y quien lo 
considere oportuno, a parte de las consideraciones que han hecho en este Pleno, puedan 
presentar las alegaciones que a su derecho convenga. Luego me referiré a las de Vox. Para que 
tengamos oportunidad, además de estudiarlas de manera detallada junto con los técnicos, porque 
algunas son medidas que tienen un alcance, pues que considero que hay que estudiar, y que 
tienen que estar referenciadas por opiniones técnicas y por estudios. Y en cualquier caso 
creemos que esa exposición pública podría mejorar el texto. Como creemos, humildemente, que 
lo mejora la medida de MÉS y que estamos de acuerdo también con la música de las 
circunstancias planteadas por Vox, pero que creemos que se tienen que estudiar más 
detenidamente y que ese periodo de exposición pública puede ser una oportunidad para que lo 
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hagamos conjuntamente con los técnicos, para ayudar a compactar la ciudad. Que es una de las 
herramientas y medidas que el Govern también ha puesto encima de la mesa. Gracias por su 
paciencia Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Alcalde. Luego espero que detalle un poco más el Sr. Fidalgo en qué, cómo quedaría el 
texto. Pero más allá de esa cuestión, nosotros cuando hemos presentado esa moción, que luego 
también lo hemos trasladado a una propuesta de enmiendas, es porque consideramos que no se 
estaba haciendo bien el trabajo en esta aplicación. Más allá de que usted mismo ha reconocido 
en diversas ocasiones, que el decreto ley de vivienda no es una gran solución. En eso estamos de 
acuerdo. No parece que vaya a ser una solución al problema de vivienda. Sí que es cierto que en 
la documentación en la propuesta que ustedes han planteado falta criterio. Falta criterio primero 
porque el propio acuerdo solo lo firma usted y lo firma su Gerente de Urbanismo. No hay 
ninguna firma de ningún técnico. Mire que usted dijo que esto lo iban a analizar con los técnicos 
y demás. No hay ni un solo informe técnico que justifique por qué estas son las condiciones que 
ustedes consideran adecuadas que se tienen que aplicar. Entonces, la falta de criterio técnico en 
un tema como urbanismo, no es que sea una cuestión solamente a criticar. Es que es obligado 
por parte del equipo de gobierno que cualquier decisión que se tome en materia urbanística, 
pues cuente con una memoria justificativa, con informes técnicos y, sobretodo, una cuestión que 
yo creo que es importante en este tema. Esto puede tener un impacto bastante importante, 
dependerá de la aplicación, obviamente, en los barrios de nuestra ciudad. Sobre todo si lo 
sumamos a una medida que está prevista en el decreto, que me parece a mí que es totalmente 
estrambótica, como es el renunciar a equipamientos públicos y privados a cambio de 
prácticamente nada. Eso es un error grave del decreto que esperemos que en el Parlamento se 
corrija. Y en base de esa cuestión ustedes tienen que poder explicar, qué impacto puede tener 
esto en la ciudadanía, en los equipamientos necesarios. Al lado tiene usted al Sr. Concejal de 
EMAYA que también tendrá que saber qué impacto puede tener esto en los servicios de 
limpieza. Digo yo. Ahora no está el Sr. Deudero. Pero el Sr. Deudero también tendrá que poder 
decir qué impacto tiene en la movilidad de nuestra ciudad. No lo sabemos. En comercio, esto 
puede ser un impacto bestial en el precio de los locales comerciales. ¿Han hecho ustedes un 
análisis? Se lo hemos preguntado varias veces. Tanto al Sr. Fidalgo, como a la Sra. Regidora. 
Entonces, todas estas cuestiones son las que ustedes tienen que explicar. Las tienen que explicar 
para que haya un criterio que se pueda al menos debatir. Porque igual que han establecido 
excepciones en determinados casos, ustedes están creando con esta normativa barrios de 
primera y barrios de segunda. Que esto es una cuestión que ya nos tienen acostumbrados en su 
modelo de ciudad. Que solo para ustedes existe el centro de Palma y los barrios son 
inexistentes. Entonces, es necesario que haya una exposición pública, no por los partidos 
políticos, que al fin y al cabo ya nos pronunciamos aquí y nos podremos pronunciar en periodo 
de exposición pública, sino también la ciudadanía. La ciudadanía tiene mucho que decir, que no 
ha podido decir hasta ahora, y tiene que poder manifestar sobre si este tipo de decisiones son 
correctas o no son correctas. Si hacer aportaciones para mejorar un texto que realmente nos 
parece bastante deficiente. Y nos hubiese gustado que todas estas memorias que yo supongo que 
las van a hacer, tienen que estar incorporadas. Porque también la ciudadanía tiene que conocer 
el criterio que ustedes siguen para tomar estas decisiones. Yo lo que creo es que en estos casi 
primeros 6 meses de gobierno en materia de vivienda, utilizando un poco la metáfora del 
Alcalde del famoso barco, que era el Ayuntamiento de Palma, pues vemos que ya en materia de 
vivienda el hundimiento del equipo de gobierno es bastante grave. Dijeron que en el plazo de 
100 días tendrían un plan de vivienda que no tenemos. También dijeron que establecerían 
medidas para facilitar el acceso a la vivienda y tampoco hay ningún tipo de medida. Y lo que 
nos parece grave ya no es que nosotros lo podamos criticar, si no que han rechazado las 
diferentes mociones, las diferentes propuestas que hemos hecho. Incluso en presupuesto. En 
presupuesto les hemos planteado la posibilidad de que el Patronato de la Vivienda no recorte su 
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presupuesto para mantener las viviendas que ya tiene y ustedes lo han rechazado. Entonces 
estamos en una situación que nosotros, en materia de vivienda, nos parece inconcebible cuando, 
precisamente, era uno de los lemas del Alcalde. Y ha incumplido total y absolutamente sus 
compromisos. También les planteamos un plan de vivienda con una inversión importante por 5 
millones de euros. Y también lo rechazaron. Es decir, yo creo que bueno, a ver si a raíz de estas 
enmiendas y lo que ustedes puedan hoy terminar de votar, pueden reconducir su política en 
materia de vivienda. Porque es un tema absolutamente urgente. No sé si han revisado los datos 
de alquiler publicados ya este mes de octubre de las diferentes plataformas. Estamos con los 
peores datos de precio en cuanto al acceso a la vivienda de alquiler. Ustedes ya no hablan de 
esto. Pero tienen que seguir estos datos. No han dicho absolutamente nada. Ni han hecho 
ninguna medida a favor del alquiler. Entonces, yo creo que hay una carencia importante. Tienen 
que explicar también cuáles son sus planes en materia de vivienda pública. En materia de 
vivienda pública qué promociones, qué proyectos, qué actuaciones tienen previstas. Entonces 
yo, desde el Grupo Municipal Socialista, consideramos que hay una falta importante de 
previsión en materia de vivienda. Cuando es uno de los temas fundamentales para que la 
dignidad de la vida de las personas de Palma sea respetada.” 
 
Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Al ser conjunta, pues voy a dar el sentido de voto que ya es el que 
figura. Votos en contra tanto de la 63, como con las dos esmenes presentades. Con relación al 
Partido Socialista, votamos en contra porque hemos apoyado al equipo de gobierno en estas 
modificaciones y cambios. Y con relación a la de MÉS, decirles que nosotros, por supuesto, 
hemos estado tratando de que se resuelva el principal problema que tiene la ciudad de Palma de 
falta de viviendas, que es crítico. Y lógicamente vemos que transformar locales en viviendas es 
una buena idea y se ha hecho en muchísimos sitios. Si es respetando, como ya hacen, en 
determinadas vías. Con relación a aprovechar alturas, luego lo diré, efectivamente, no podemos 
crecer en terreno, hace falta la vivienda. Lo que hay que facilitar es aprovechar el crecimiento 
en altura, como siempre se ha dicho y en nuestros programas electorales figuraba. Y también 
cuando tenemos terrenos que ya no sirven para lo que en su momento como equipamiento 
público se hizo, yo creo que hay que darles una finalidad, que es construir viviendas. Ustedes en 
las negociaciones con Endesa, GESA, para compensar sus reivindicaciones y posibles pleitos, 
que hubiesen podido costar 100 millones de euros al Ayuntamiento de Palma, no dudaron en 
hacer todas aquellas figuras, desde el punto de vista urbanístico, para cambiar terrenos por, o 
espacios para poder compensar las reclamaciones de una empresa que está en manos de capital 
chino, me parece. Con relación a la 63, pues repito lo que venimos diciendo, es decir, aquí hay 
un decreto que sale, precisamente, para corregir ese gravísimo problema de falta de vivienda. 
Donde no solamente los jóvenes, si no todo el mundo nos encontramos una ciudad donde se ha 
disparado el mercado. No solamente es la mala gestión que se ha hecho a lo largo de los últimos 
8 años, tanto por el Govern como por el equipo de gobierno anterior del Partido Socialista, 
bueno, y el tripartito, que apenas hicieron viviendas. Y todo lo que hicieron es crear una serie de 
problemas desde el punto de vista administrativo y legislativo, que dieron inseguridad jurídica y 
absoluta falta de viviendas, queriendo copiar modelos fracasados en Europa. Bien, voy a 
recordar algunos puntos: falta de seguridad jurídica, lentitud en las licencias de obras, 
incumplimiento de promesas para construir miles de viviendas. Que sí, electoralmente, hasta el 
Presidente Sánchez ofrecía 100 o 50.000 viviendas. Por no hacer, no han sido ni capaces de que 
en Son Busquets se construyan 831 viviendas. Ni las 103 que en su día se habló de la antigua 
prisión de Palma. Ya del Plan general 2021-2023 ya he dicho, es decir, lo que han hecho es 
como lo que alguien ha dicho, esto ha sido un desastre los informes técnicos. Y lo reitero, es 
decir, hacen un plan con una empresa, en vez de haberla hecho el Ayuntamiento, que ha sido un 
absoluto fracaso, está mal hecho y encima con lo que ha traído todo esto como consecuencia: 
retrasos, más retrasos, más inseguridad jurídica y ahora tendrán que tratar de arreglar todos estos 
problemas gravísimos, a parte del dinero que se ha tirado. Muchos inversores se han ido a otro 
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sitio, precisamente, porque esta legislación y esta falta de seguridad les han echado. Hay otras 
medidas que afectan, como es la inseguridad jurídica de que la ocupación ilegal de viviendas 
retrae al mercado miles de viviendas. Este decreto lo que trae es tratar de subsanar este 
gravísimo problema. No es un decreto que nos gusta. Lo hubiésemos hecho de distinta manera. 
Pero tiene eso sí, la oportunidad de mejora que es lo que trataremos de hacer. Hacer posible lo 
que este decreto, creo que hay que cambiar algunos puntos, para poder abordar el mayor 
problema. Y como qué. Como lo que acabamos de decir: cambio de uso de viviendas, 
aprovechar las alturas, los dientes de sierra, lo que hemos venido diciendo a lo largo de la 
campaña electoral. Ellos y nosotros cumpliremos lo que hemos dicho. Vamos a buscar, a 
resolver, el gravísimo problema de la vivienda en Baleares y de la falta de seguridad. Ustedes 
tuvieron 8 años para hacerlo y no hicieron.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“S’ha dit durant aquests debats que aquest equip de govern té una falta de criteri en torn a la 
política urbanística i d’habitatge. I jo no compart aquesta idea. Jo crec que aquest equip de 
govern té un criteri molt clar i el que fa és amagar-se darrera d’arguments i de actituds 
tecnocràtiques per ocultar a qui beneficia la seva política urbanística i d’habitatge. 
Lamentablement, aquest consistori sembla, està obstinat en no abordar de manera efectiva la 
crisi d’habitatge que sofreix Palma. L’opció d’aquest equip de govern i del seu homòleg 
autonòmic, sembla estar molt més interessat en beneficiar els grans propietaris, especuladors i 
promotors immobiliaris, que a la ciutadania que realment necessita solucions residencials 
estables i assequibles. Ja ho van demostrar amb els pressupostos, a on inclús el seu soci de 
govern, Vox, va considerar el pressupost del Patronat Municipal d’Habitatge, al que avui 
rendim homenatge, destinat a rehabilitació, era insuficient. Però és que a més s’aprofiten vostès 
d’una subvenció estatal que encara no hi és i que hauria d’estar destinada a la gratuïtat del 
transport públic, per tapar el forat que deixa una davallada d’impostos que suposarà una pèrdua 
de 5 milions d’ingressos per aquest consistori. I què impostos plantegen davallar. L’IBI als 
petits propietaris. Clar que no. L’impost sobre la plusvàlua, és a dir, el benefici de venta 
d’habitatge, l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres i la recaptació per llicències 
urbanístiques. Quina casualitat que només davallen els impostos que graven als promotors 
immobiliaris, especuladors i a la gent que vol enriquir-se de les necessitats dels palmesans i 
palmesanes. Tot això que aprovaran avui, la modificació del PGOU, les condicions d’aplicació 
del decret llei, sense consens i sense participació de la ciutadania, ignora les necessitats 
fonamentals de la població. La prioritat hauria de ser garantir l’accés equitatiu a un habitatge 
digne per a tots els residents, en lloc d’impulsar interessos econòmics privats. Aquest decret de 
construeix com puguis és un error. I no solucionarà el problema. Perquè el problema no és que 
faltin habitatges, el problema és que el mercat immobiliari està segrestat per la pressió 
d’especuladors i del turisme, que disparen els preus. I amb això no faran res. Perquè perro no 
come perro. Reconvertir locals d’ús comercial per fer habitatges, és un atac al comerç local i a 
més de les condicions mínimes d’habitabilitat que haurien de tenir totes les vivendes. No 
solucionarà el problema. Permetre construir més en altura, carregant-se tota la planificació 
urbanística de l’anterior equip de govern, tampoc. Vostès ho saben bé. Per això volen aprovar 
avui aquests acords, que realment el que fan és limitar la bogeria del Govern autonòmic per a 
que no destrueixi Palma per complet. A més, la modificació del Pla general d’ordenació urbana 
del 2023 i la renúncia a aprovar el seu Pla d’ordenació detallada plantegen serioses 
preocupacions sobre les intencions reals d’aquestes decisions. Sembla haver-hi un enfocament 
que busca desregular l’urbanisme a Palma, la qual cosa només serveis per a beneficiar als 
especuladors i permetre un desenvolupament descontrolat que podria tenir greus impactes 
negatius a llarg termini a la ciutat i a la seva comunitat. Amb el POT desapareixen alguns límits 
posats al lloguer turístic en adossats i plantes baixes o a les sales de joc. Es dona ales a la 
construcció adossada. És un despropòsit que volen fer a ciutat.” 
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Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“És una llàstima que el Partit Popular i Vox hagin de defensar aquesta proposta dient mentides. 
Óscar Fidalgo, la conversió de locals en habitatges és possible a Palma des de fa moltíssims 
d’anys. Moltíssims d’anys. I ho ha pogut veure en aquests 6 mesos del Consell de Gerència 
d’Urbanisme. Venen cada llicències per reconvertir locals en habitatges. No necessitàvem cap 
decret. La possibilitat d’incrementar en alçada d’una manera raonada i d’una manera mesurada 
per poder densificar més els barris, això ja estaia permès a Palma també, amb el Pla d’ordenació 
detallada. Però amb mesura. I lo que fa aquest decret, i la voluntat del Partit Popular i de Vox, 
és agafar aquestes regles i desfer-les per a que sigui generalitzat i posar en perill els equilibris de 
la densitat de població dels equipaments del barris i de l’activitat comercial i empresarial a les 
barriades. Això és lo que posa en perill la política del Partit Popular i de Vox. I després Vox que 
digui que els inversos han de partir de Palma perquè no poden fer negoci a Palma. Això és una 
mentida com una catedral. Els inversors estan venguent a Palma de manera massiva. I per això 
tenim aquest problema amb l’accés a l’habitatge i amb els preus desmesurats. Perquè s’està fent 
un negoci immobiliari de rics. De rics per als rics. No per a la població que viu aquí ni la 
població treballadora. Per tant, utilitzin arguments, no utilitzin mentides. És que ja comença a 
cansar. Per lo que fa a les esmenes que s’han acceptat de MÉS en relació a millorar la 
zonificació, s’agraeix però he d’insistir en el tema de les alçades. És que el tema de les alçades, 
és un despropòsit. Ja només que se puguin incrementar les alçades fins a la regla d’un metre de 
carrer, 1’4 metres d’edifici, això és totalment desproporcionat a l’urbanisme que fa 40 anys que 
se fa a Palma. Fa 40 anys, i això el Batle de Palma ho hauria de saber com a bon arquitecte i 
urbanista que és, que les regles bàsiques d’urbanisme de fa més de 40 anys, i li regalaré aquestes 
fotocòpies per a què se comprin el llibre, que és un llibre bàsic d’urbanisme, diu que la 
proporció ha de ser per un metre de carrer, un metre d’edifici. Perquè hi ha una cosa que se diu 
sol. Hi ha una cosa que se diu brisa. Hi ha una cosa que se diu vistes. I això tots els veïnats hi 
tenen dret a tenir una casa allà a on hi hagi un cert solellament durant tot l’any, que hi hagi 
oratge per a què se ventilin les cases i per a que tu tenguis unes vistes raonables de la ciutat. 
incrementar d’1 a 1 a 1’4 o a 2, que és lo que proposa Vox. De multiplicar per 2 les alçades. 
Això és un despropòsit absolut. Va en contra de qualsevol regle urbanística i a més a més 
condemna als veïnats d’aquests grans edificis que s’aixecaran, a l’ombra, a que no tenguin 
oratge, que no tenguin vistes. Esteim condemnant als altres veïnats. Per fer un pelotazo 
urbanístic per uns pocs, condemnam a la resta de veïnats de Palma. això és que no té cap sentit i 
no hi ha cap argument que ho defensi més enllà de voler fomentar l’especulació d’uns pocs. És 
que no hi ha cap interès general que pugui suportar aquesta regla que ara el Partit Popular diu 
que estudiarà i que a lo millor incorporarà. Encara alçar més les alçades. Això és que no té cap 
sentit. Per tant, noltros, per molt que s’hagin aprovat aquesta  part de les esmenes, continuarem 
votant en contra d’aquestes propostes. Perquè deformen totalment la ciutat. I l’únic que fan es 
beneficiar el negoci immobiliari. És l’únic, es l’únic argument que tenen. Per tant, jo demanaria 
que fossin honestos i ho diguessin. No s’amagin darrera mentides. Que tota la població sap que 
són mentides.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Sra. Truyol, yo no digo mentiras. Expongo mis argumentos de la mejora 
manera de la que puedo. Y quien tiene que explicar a sus votantes la situación en la que está 
Palma en cuanto a la emergencia habitacional y el producto de su gestión y que está usted en 
contra de medidas para incentivar el acceso de todo el mundo a la vivienda es usted, no yo. Yo 
lo que estoy haciendo es posibilitar que una herramienta legal. Sr. Ducrós, en ningún caso he 
dicho que este decreto o cualquier otro decreto del mundo vaya a solucionar el problema de la 
vivienda, porque es algo obvio. Pero no ponga en mi boca palabras que yo no he dicho. Yo creo 
que esto es una buena herramienta para posibilitar circunstancias que hasta la fecha no se 
podían. Sra. Truyol, usted sabe tan bien como yo. Y si no sabe debería saberlo. Que es cierto 
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que se podían hacer locales, perdón, viviendas en locales hasta la fecha. Sí. Pero que el índice 
de intensidad de la finca, si estaba consumido el residencial, no se posibilitaba. Cosa que pasaba 
en el 80% de inmuebles que se tenían que reconvertir. Y es algo que posibilita este decreto. 
Quien dice medias verdades para intentar confundir a la gente es usted. Y quien tiene que 
explicar que usted, pese a que se le aprueban un 63%, un 66% de sus enmiendas vota en contra 
de argumentos absolutamente peregrinos, que ni siquiera es usted capaz de relatar en sus 
intervenciones, pues es usted. La incongruencia de usted y su grupo la lleva usted consigo. La 
sigue llevando usted consigo. En cuanto al Partido Socialista, oiga, que yo sepa, yo me he 
estado mirando cosas que se hacen por ahí. En Inca gobierna usted, Sr. Ducrós, gobierna su 
partido con MÉS. Bien, en Inca se ha aprobado una extensión de este decreto, que no tiene 
ningún tipo de memoria informativa y justificativa, que en ningún caso dispone la entrada 
diferida en vigor del decreto y que no solicita ni uno solo de los documentos que usted viene, 
insistentemente, diciendo aquí que son radical y absolutamente necesarios. ¿A qué Psoe 
tenemos que creer Sr. Ducrós? ¿Al Psoe de Palma o al Psoe de Inca? ¿Cómo hacen ustedes las 
cosas en el Psoe? En cada municipio dicen una cosa distinta. Oiga, nosotros somos gente seria y 
aprobamos nuestras disposiciones con informes jurídicos a favor. Es decir, aquí hay informes 
jurídicos firmados por gente de la Gerencia de Urbanismo, que avalan las circunstancias y el 
contenido de lo que hoy traemos al Pleno. Y están a su disposición para que usted los vea en 
cuanto tenga oportunidad. Fíjese que sí estoy de acuerdo, porque creo que es bueno para todo el 
mundo, para que efectivamente como usted dice todo el mundo pueda decir la suya, que 
sometamos a un periodo de información pública el contenido de estas medidas que hoy vamos a 
aprobar, para que la gente y los colectivos, incluso los propios grupos que conforman esta 
corporación municipal, tengan oportunidad de hacer las alegaciones que a su derecho 
convengan. Desde la Gerencia de Urbanismo se estudia. A mí la música de la propuesta de Vox 
me parece fantástica. Yo estoy de acuerdo con la compactación del Ensanche de Palma. Yo 
estoy de acuerdo. No, no. Oiga, no vengan ustedes con aquello de Chumy Chúmez de oiga: 
nosotros o el caos. Y la gente, fíjese que la gente gritaba el caos. Oiga, el caos no viene Sra. 
Truyol. Todo el mundo está de acuerdo. Todo el mundo es razonable en que tenemos una 
emergencia habitacional. En que tenemos un Ensanche en Palma que admite la posibilidad de 
compactar la ciudad. ¿Qué significa compactar la ciudad? Pues regular alturas y que se regulen 
en las zonas del Ensanche de Palma por los edificios más altos. Yo estoy de acuerdo con eso. 
Que la casuística es prácticamente ilimitada. Efectivamente. Por eso tiene que haber una 
exposición pública y por eso medidas como las que plantea Vox se tienen que estudiar de 
manera detallada y se tienen que avalar con los informes pertinentes. Bueno, creo que ahora 
tienen ustedes otro turno de intervención. Luego detallaré específicamente cómo queda la 
votación por parte, ya lo he adelantado antes, por parte de este grupo conforme a sus enmiendas. 
Muchas gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Primero decirle al Sr. Fidalgo que si quiere ir a dar una vuelta por 
Mallorca, que está bien. Puede ir a Felanitx, también y comentarle y criticarle que hayan 
contratado un despacho de Barcelona para la revisión del Plan general. Porque a usted no le 
parece bien que aquí se haya contratado un despacho de fuera. Pues Felanitx se lo puede coger y 
decir, a ver qué tal le va. Yo creo que usted en su exposición, creo que se olvida de una cuestión 
importante y es a qué se dedica. Urbanismo no es un departamento de promoción inmobiliaria. 
Porque usted cuando habla de compactar la ciudad, se olvida que la ciudad no solo son las 
viviendas. La ciudad son muchas cosas más. Son equipamientos. Es consumo de recursos. Usted 
habla de no se consume más suelo. Pero sí se consume espacio. Se consume espacio y genera 
presión demográfica y eso son recursos. Antes le he hecho la referencia a todos sus compañeros 
que se pueden ver afectados por estas decisiones, que son los servicios públicos. Cuando en una 
normativa hay un índice residencial es por algún motivo. No es un capricho de nadie. Es porque 
eso está calculado en función de la capacidad que tiene la ciudad, tanto en servicios públicos 
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como privados, para garantizar que la convivencia, en todo su sentido, sea posible. No es solo 
hacer casas. Urbanismo no es solo es establecer un criterio para construir una vivienda. Es 
mucho más. Esa es una de las  partes que ustedes tienen que desarrollar, que es la vivienda 
pública que por ahora no están haciendo nada. Pero en cuanto a planificación de la ciudad, que 
es por eso que les hemos planteado esta moción y estas enmiendas, ustedes por ahora no han 
puesto sobre la mesa nada. Tienen que analizar con detalle cuál es el impacto. Porque es que si 
no, si usted se dedica a esto, que al fin y al cabo el decreto es, tal como se ha aprobado, una 
bomba absoluta a sus competencias. Con esta normativa que se ha aprobado el decreto ley, tal 
como se expone, el Departamento de Planeamiento Urbanístico no le va a servir para nada. 
Porque puede pasar de todo. El comercio en Palma, salvo en el centro de la ciudad, en según 
qué condiciones puede desaparecer por completo con esta normativa. Puede desaparecer. Es 
posible. Es verdad que hay unas excepciones pero depende del caso podría ser. Nos podríamos 
encontrar con barrios en nuestra ciudad que puede desaparecer el comercio con esta normativa. 
Es que es eso lo que está aquí previsto. ¿Les parece bien a ustedes? ¿Eso es cómo defienden el 
pequeño comercio? ¿Qué impacto va a tener en los precios? No lo analizan. Esto lo tienen que 
hacer. Es una cuestión de responsabilidad, ya no es una cuestión de modelo. Es responsabilidad 
por  parte del equipo de gobierno, sobre todo el departamento que usted dirige, en contar con 
todos los demás y valorar cuál es el impacto de sus decisiones. Y esto no lo han hecho. Por eso 
nosotros insistimos tanto en esta cuestión. Porque Palma es una ciudad con una complejidad 
urbanística y una variedad en todos su barrios muy importante. Y ustedes no han hecho un 
análisis concreto sobre esta cuestión. Entonces, por eso les insistimos, tienen que aprobar. 
Bueno, lo que planteamos desde el Partido Socialista es que estas enmiendas se tienen que 
aprobar para que haya una oportunidad, un análisis riguroso de la propuesta que ustedes hacen y 
para que den la oportunidad a la ciudadanía, a las asociaciones, a las entidades profesionales, a 
los colegios profesionales, a las diferentes entidades que tienen algo que decir. Que por ahora, lo 
único que vemos en su documento es su opinión y la del Gerente. De nadie más. Y yo creo que 
así no se puede aprobar este documento.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Para concretar, efectivamente, Sr. Ducrós, necesidades reales, población. Oiga. Estudios. Usted 
sabe que la  memoria que usted aprobó del Plan general disponía que Palma iba a crecer en 
60.000 personas en los próximos 20 años. La memoria que usted aprobó. ¿A usted le parece 
razonable que en ese momento de tramitación del plan hasta la Conselleria de Vivienda le dijo 
que era absolutamente disparatada la previsión de crecimiento de la ciudad? Ustedes hicieron un 
plan general con disposiciones de crecimiento absolutamente disparatadas. Que nada tenían que 
ver con la fórmula que establecen los organismos oficiales para prever un aumento de 
población. O con los servicios que tiene que acometer la ciudad, para poder resistir el embate 
del aumento desmesurado de población que tiene Palma. Que esta es la realidad. Y no la que 
ustedes preveían. Absolutamente dirigida e inventada. En fin, para concretar, efectivamente, al 
Sr. Secretario, vamos a aceptar la enmienda 1 y 2 de MÉS. Votaremos en contra de la número 3 
por las razones que ya he indicado. Yo le propongo una transaccional al punto 2º de las 
enmiendas del Psoe sobre la información pública que diga que el presente acuerdo al final, a 
información pública por el término de un mes, mediante su publicación en el Boletín Oficial de 
las Islas Baleares, en la web municipal y en uno de los diarios de mayor difusión en el ámbito 
de las Islas Baleares y en Mallorca, a los efectos de la  presentación de las alegaciones y/o 
sugerencias que se consideren oportunas. Y añado: el presente acuerdo, en todo caso, será de 
aplicación inmediata desde su aprobación por el Pleno del Ayuntamiento. Y copo literalmente 
lo que dice el Ayuntamiento de Inca es ese sentido, con lo que supongo que usted, que gobierna 
allí con MÉS, estará absolutamente de acuerdo. Le propongo esa transaccional a su punto 2. Y 
en cualquier caso, la doto como enmienda in voce para que usted tenga la oportunidad de 
decidir el sentido del voto. Y nosotros precisamente en esta línea, creemos que sería interesante, 
posteriormente, someterla a la consideración de las propuestas de Vox, que como ya he dicho, 
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van en la línea que nosotros pensamos que tiene que suceder en Palma. En aras de posibilitar el 
mayor número de vivienda a disposición de todo el mundo, en el menor tiempo posible, para 
paliar las consecuencias de esta emergencia habitacional que padecemos. Si tienen ustedes 
alguna consideración más que hacer o alguna precisión. No sé si el Sr. Secretario ha quedado 
conforme a mis explicaciones o requiere de alguna más. Propondría, igualmente, añadir si 
ustedes tienen a bien, puedo repartir el plano definitivo con las enmiendas de la Sra. Truyol, que 
han elaborado el servicio de la Gerencia de Urbanismo, para que ustedes lo incorporen en la 
votación a este acuerdo y tengan constancia del mismo. Y bien, con esto pues no sé si ha 
quedado suficientemente claro, Sr. Secretario, el sentido de las votaciones y del voto.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“En quant a les esmenes de MÉS que s’han acceptades. No hi ha una redacció de com queda, 
del texte de com queda? Perquè proposen incrementar els àmbits d’exclusió en relació al punt 1. 
Però faltaria la redacció concreta... Ho dic per l’hora de classificar l’acord.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Sí, és que no hi ha text, perquè no hi ha text. Les nostres esmenes eren referides en els mapes 
que enteníem que era lo que fitxava les zones d’exclusió. Perquè en el text no hi ha un llistat de 
zones d’exclusió. Per això el vàrem considerar fer d’aquesta manera.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Por eso el plano es lo suficientemente justificativo, habida cuenta de lo que relata la Sra. 
Truyol, que en el texto está específicamente relatado y en el plano está específicamente 
detallado.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Per tant, podríem quedar a una cosa. Per tant en el texte de l’acord incorporarem la redacció tal 
com està a les esmenes, el contingut d’aquestes dues esmenes.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Perfecto. Para mayor claridad. A parte de eso se propone la substitución de los mapas 
existentes por estos que yo tengo aquí. Que si usted me da la oportunidad los repartiré para que 
los miembros de la corporación municipal tengan conocimiento de ellos. Que los puedan ver 
antes de votarlos para que se incorporen. No sé si al representante del Psoe…” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Es que esto está muy mal hecho Sr. Fidalgo. O sea, no, no a ver. Déjeme hablar.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si entramos en lo que le ha propuesto el Sr. Fidalgo me parece bien, si entramos en otro tipo de 
debate no. Sr. Ducrós, concrete.  
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Déjeme hablar. Estamos hablando de una nueva normativa importante. Así que hay que 
tomárselo en serio. Otra opción de si quieren plantear a nivel de orden, es que se deje la 
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votación para más tarde, ya el debate hecho. Y se puede mirar la documentación. Esta 
documentación tendría que estar con más antelación. Pero bueno, más allá de esas cuestiones, 
respecto a las enmiendas que nosotros hemos presentado. Sobre Inca, si usted se quiere ir a vivir 
a Inca, me parece muy bien. Se vive fantásticamente bien allí. Mi hermano vive allí. Sobre lo 
que nosotros…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Ducrós, la transaccional por favor. No estamos en debate.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Déjeme hablar. Me va usted decir lo que tengo que decir o lo que no tengo que decir.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Es que le voy a quitar la palabra si no. Se la he dado para la transaccional que le ha propuesto 
el Regidor.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Bueno, pero es que está haciendo referencia a unas cuestiones que yo tengo que poder explicar. 
La transaccional es muy concreta. La transacción tiene que incluir lo que nosotros hemos 
planteado. Es decir, no puede entrar una normativa, que es lo que están haciendo ustedes, sin 
que haya un estudio. Lo que nosotros planteamos no puede entrar en vigor. Por eso nosotros 
queremos que se mantenga. Si usted quiere adaptar el texto, utilizando el espíritu, haga lo que 
quiera. Pero nosotros estas enmiendas las vamos a mantener igual. Tiene que haber una 
explicación del criterio y cuando se vaya a exposición pública la ciudadanía tiene que saber cuál 
es el criterio para poder hacer las aportaciones. No es por nada más. Porque si no cómo van a 
hacer aportaciones. Es que es la misma situación que tenemos ahora. Es por eso que se lo estoy 
pidiendo. No por nada más. Para que la gente tenga la información y pueda hacer las 
alegaciones. Es que si no, no las van a poder hacer. Cuáles son los criterios seguidos para tomar 
esta decisión, qué alternativas había. Esto es lo que nosotros le estábamos planteando y por eso 
queremos que se mantenga en los mismos términos.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“El debate lo es estrictamente jurídico. Es decir, nos hemos informado sobre el alcance de la 
introducción de estas memorias, que de manera tan exigente usted solicita. Solo en Palma, 
porque sus compañeros de Inca no las solicitan ni las ponen a aprobación. Pero en cualquier 
caso yo estoy de acuerdo con su enmienda número 2º que dice: “Afegir un punt 6, període 
d’informació pública.” Y fíjese usted que se la apruebo tal y como está redactada. No tengo 
ningún inconveniente. Luz y taquígrafos como siempre digo. Cuando sabe usted que yo soy una 
personas seria y que los asuntos de urbanismo me los tomo realmente en serio.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Per tal, entenc que a la proposta inicial s’hi afegeix el punt 6 tal i com està redactat a 
l’esmena.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
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“Efectivament, l’acord inclou la memòria informativa i justificativa de viabilitat i si escau de 
sostenibilitat es sotmetrà a informació pública durant un període de 30 dies, a comptar des de la 
publicació al Butlletí Oficial de les Illes Balears. ¿Le parece bien Sr. Ducrós?” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“No me puede parecer bien. Es que entra en vigor una normativa que va a haber una 
información pública que luego puede cambiar. Es que no tiene sentido Sr. Fidalgo, pero hagan 
lo que quieran. Que es lo que están haciendo.”  
 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Es lo que ha hecho Inca.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“El número, afegir un punt sisè, ja no és un punt sisè. Perquè la proposta d’acord té 3 punts 
només. És que si no després serà mal d’interpretar l’acord. És a dir, la proposta d’acord té 3 
punts. I si s’accepta aquesta esmena del Psib-Psoe.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Tendrà 4.”  
 
Sr. Secretari:  
 
“L’hem d’incorporar jo crec que entre el primer i el segon, crec jo. És que si no val mes saber-
ho perquè si no, no sabrem què hem acordat.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perfecte. Idò aquesta quedaria incorporada entre el primer i el segon.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Luego dicen que no hable, pero me están mirando todo el rato.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Porque es una enmienda suya.”  
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Hagan lo que quieran. Ya, ya, pero nosotros hemos explicado que hay 3. Ustedes aceptan una. 
Nuestra propuesta son las 3 por un motivo concreto. La quieren incorporar en otro punto.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No transaccionamos la enmienda. ¿Verdad? Queda forma l’esmena. No s’incorpora aquesta 
esmena.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
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“A veure es que lo que esteim votant en relació a Vox, és com si fos una esmena per incorporar 
a la normativa de la zonificació del decret. Acabam de votar una zonificació d’aquest decret 
d’habitatge que ha proposar el Partit Popular amb l’incorporació d’aquestes esmenes de MÉS. 
Ara la votació de Vox, entenc que lo que fa és modificar les alçades i modificar les condicions 
dels paràmetres de les alçades. Per tant, ara aquesta votació suposa una modificació de lo que 
acabam de votar fa un minut. És que és un poc, és que nos esteim embullant o vos estau 
embullant.” 
 
Sr. Óscar Fidalgo Bestard (PP): 
 
“Nosotros no nos estamos. Creo que la que se está embullant es usted.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“No, jo no m’he embullat gens. Jo ho tenc claríssim. Jo ho tenc claríssim. Lo que demanaria és 
que el Batle aclaresqui què és el que esteim votant i quines repercussions té.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Perfecte. Sr. Secretari.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Esto es un despropósito.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“El punt. Perquè quedi clar. Hem votat el punt 36, incorporant 2 esmenes del Grup MÉS i cap 
altra. No és vera? És així.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“I la segona del Psoe.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No, finalment no.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No han volgut transaccionar. No, perquè s’havia de modificar. No podia anar com a punt 6, si 
no que s’havia d’incorporar com a punt 1 entre els dos. I per tant, com que el Psoe no ha volgut 
transaccionar aquest punt.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Sin más valoraciones. El Sr. Fidalgo ha dicho. Son 3 enmiendas separadas. Ustedes, como 
equipo de gobierno, pueden aceptar lo que quieran. Y si lo quieren incluir en otro artículo, lo 
pueden hacer también. Y el Sr. Fidalgo ha dicho. Me parece bien así como está redactado. 
Bueno, pues si ahora ustedes quieren cambiar de opinión, pueden cambiar también. Pero… 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Volvemos al mismo debate. Ha acabado este debate.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Pueden votar por separado no hay ningún problema.”  
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Ducrós, ya está. És a dir, ha quedat com hem dit el 36 i si no tornam a votar. El 36 queda 
amb les dues esmenes acceptades per MÉS i cap del Psib-Psoe, com havíem quedat quan s’ha 
fet la votació. Queda així. No és vera? Vale. I a la votació de l’esmena de l’addició també dle 
Grup Psib-Psoe ja s’ha votat. No és vera? Vale. No hem de votar res més?”  
 
Sr. Secretari:  
 
“El 36 s’ha votat així com ha dit el Batle. Després el 63 també s’ha votat. Ha sortit en contra. I 
per tant, ara resta per votar el FOD 3 i 4 de Vox.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Que és lo que jo he dit que anàvem a votar. No és vera? Idò no m’he equivocat en res de lo que 
havíem fet del 36 fins a aquest. Perfecte.” 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1r. El Decret Llei 7/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents en matèria d’habitatge 
(BOIB  núm. 135 de 03.10.2023) té per objecte l’adopció de mesures extraordinàries i 
urgents per augmentar l’oferta d’habitatge assequible en les Illes Balears. Decret que ha 
esta convalidat pel Parlament en sessió de dia 31 d’octubre de 2023. (BOIBS núm. 150 
de 04.11.2023) 
 
2n. La disposició addicional primera del Decret Llei 6/2023, de 2’octubre (BOIB núm. 
135 de 03.10.2023) afegeix cinc noves disposicions addicionals, de la dissetena a la 
vint-i-unena, a la Llei 12/2017, de 29 de desembre, d'urbanisme de les Illes Balears (en 
endavant LUIB). 
 
2n. La disposició addicional primera apartat 1 del Decret Llei 6/2023, de 2’octubre 
afegeix la nova disposició addicional dissetena de la LUIB configura una norma 
temporal per facilitar la reconversió de locals existents en habitatges i permet, en termes 
generals, el canvi d’ús a residencial de locals comercial, oficines o qualsevol definició 
anàloga així reconeguda en el planejament, en aquells immobles situats en edificacions 
existents al sòl urbà, en els quals estigui permès pel planejament urbanístic l’ús 
residencial plurifamiliar, quedant exonerades del compliment de l’Índex d’Intensitat 
Residencial que determina el planejament i de la reserva obligatòria d’aparcament, fins 
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a una densitat màxima d’un habitatge per cada 60 m2 de superfície edificable residencial 
de la parcel·la permesa pel planejament. 
 
3r. La disposició addicional primera apartat 4 del Decret Llei 6/2023, de 2’octubre 
afegeix la nova disposició addicional vintena de la LUIB estableix una norma temporal 
de canvi d'ús i d'aprofitament als terrenys qualificats com a equipaments públics i 
privats; permet, en termes generals, que a les parcel·les situades a sòl urbà amb una 
qualificació de dotacional públic i que encara no hagi estat desenvolupat, a més de 
l'equipament, l'ús residencial destinat a habitatge protegit en règim de lloguer (en el cas 
dels equipaments públics) i d’habitatge de preu limitat (en el cas dels equipaments 
privats)  
 
4t. La disposició addicional primera apartat 5 del Decret Llei 6/2023, de 2’octubre 
afegeix la disposició addicional vint-i-unena de la LUIB estableix la possibilitat 
d'incrementar les alçàries màximes permeses pel planejament urbanístic, per a un 
aprofitament més gran del sòl i harmonitzar el conjunt edificatori; i permet, en termes 
generals i de manera temporal, als terrenys classificats com a sòl urbà on l’ús 
plurifamiliar estigui permès, les actuacions encaminades a harmonitzar les alçàries de 
les edificacions de la illeta o, si no n'hi ha, del tram de carrer de què es tracti. L'alçària 
màxima autoritzable podrà superar en un 50 % l'alçària mitjana de les edificacions de la 
illeta o, si no n'hi ha, del tram de carrer, calculada segons un nombre sencer per defecte 
a partir de les permeses, o de les existents si aquestes fossin superiors, sense superar en 
cap cas l'alçària de l'edifici més alt. El nombre d'habitatges autoritzable en cada actuació 
serà el sencer per defecte que resulta de dividir per 60 la superfície construïda d'aquesta. 
 
5è. Atès que les abans esmentades noves disposicions addicionals de la LUIB són 
d’eficàcia immediata, de forma que, sense necessitat de modificar el planejament, els 
beneficiats poden acollir-se a aquestes mesures a través del procediment regulat per a 
l’obtenció de les pertinents autoritzacions que, segons el cas, serà la llicència urbanística 
preceptiva per a l’inici de les obres i llicència de primera ocupació per al final d’obra o 
a través del règim excepcional de declaració responsable per a l’inici de les obres. Però 
con la preceptiva llicència de primera ocupació per al procediment de final d’obra. 
 
6è. Atès que el Decret Llei 6/2023 constitueix per als ajuntaments una norma temporal 
de naturalesa urbanística que afecta al seu planejament d’aplicació directa en els termes 
de l’article 61 de la LUIB, es determina, en les abans esmentades normes urbanístiques 
temporals, que els ajuntaments dins l’àmbit de les seves competències podran acordar la 
no aplicació d’aquesta disposició, o exceptuar la seva aplicació en determinats àmbits 
degudament justificats. 
 
7è. Atès que la disposició addicional sisena preveu la compensació en metàl·lic de les 
actuacions establertes en aquest Decret llei que incorrin en un supòsit d'actuació de 
dotació d'acord amb l'article 29 de la Llei 12/2017, de 29 de desembre, d'urbanisme de 
les Illes Balears. 
 
Per l’abans exposat, i d’acord amb l’establert en el Decret llei 6/2023, de 3 d’octubre de 
2023; l’Ajuntament de Palma en l’exercici de les seves competències, fet l’anàlisi tècnic 
d’aquesta norma, es considera que s’han d’incloure les següents: 
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CONDICIONS D’APLICACIÓ DEL DECRET LLEI 6/2023 
 

1.  Aplicació de la disposició addicional dissetena de la LUIB. Norma temporal per 
facilitar la reconversió de locals existents en habitatges. 

 
En atenció al caràcter d'eixos cívics i/o comercials i eixos d’activitats econòmica , 
perquè es considera necessari garantir la implantació de diversitat d'usos o s'estima 
convenient la barreja d'activitats amb prevalença de l'ús de locals a les plantes baixes i 
plantes pisos; es considera oportú establir el següent: 
 

1.1. Condicions d’aplicació de la disposició addicional dissetena de la LUIB.  
 

1.1.1. Canvi d’ús de locals a habitatges en planta baixa. 
 

a)  El canvi d’ús de local a ús residencial a les zones d’ordenació amb tipus 
d’edificació segons alineació d’espai lliure públic o viari (AV), només estarà 
permès a l’espai edificable delimitat per l’alineació interior i exterior de l’illeta, 
denominat profunditat edificable. En planta baixa, superada la profunditat 
edificable, només es permetran dependències annexes a habitatge. 

 
b) El canvi d’ús de locals comercials, oficines o definició anàloga a ús residencial 
d’edificis declarats BIC, bé cultural o inclosos al catàleg municipal de protecció 
d’edificis i elements d’interès històric, artístic, arquitectònic i paisatgístic, 
requeriran informe previ favorable de la administració competent en matèria de 
patrimoni i en el cas del catàleg municipal informe previ favorable de la Comissió 
de Centre Històric i Catàleg (CCHC) de l’Ajuntament de Palma, vinculant en 
aspectes relacionats amb el patrimoni, d’acord amb el paràgraf segon de la D.A. 
17a. Aquest informe preceptiu de la CCHC, previ informe tècnic, actualment és 
d’aplicació conforme a les disposicions del TITOL IX. NORMES PER A LA 
PROTECCIÓ I CONSERVACIÓ DEL PATRIMONI de les NNUU del PGOU’98 

 
1.1.2. Canvi d’ús de locals a habitatges en planta pis. 

 
El canvi d’ús de locals a habitatges en planta pis sempre serà possible en aquelles 
parcel·les per les que el planejament urbanístic estableixi l’ús residencial plurifamiliar 
com ús principal. 
 
En aquests casos també s’haurà de complir amb la resta de condicions establertes tant 
pel Decret Llei 6/2023, com per la resta de normativa que sigui d’aplicació. 
 
 

1.2. Àmbits exclosos d’aplicació de la disposició addicional dissetena de la 
LUIB, a fi de garantir la implantació de diversitat d’usos i on s’estima 
convenient la barreja d’activitats amb prevalença de l’ús de locals a les 
plantes baixes: 
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Queden exclosos de l’aplicació de la disposició addicional dissetena de la LUIB, els 
locals de planta baixa colindants als trams dels carrers grafiats als plànols annexos a 
aquest acord (ANNEX I - àmbit municipal - i a l’ANNEX II - àmbit de detall- ), a on 
s’ha considerat necessari preservar-los per a mantenir la diversitat d’usos (incloses les 
zones d’ordenació C “Eixos Cívics” del PGOU’98 vigent) 
 
No obstant l’anterior, en els àmbits exclosos amb anterioritat situats fora del Centre 
Històric serà possible el canvi d’ús, tot i que el local s’ubiqui en els àmbits d’exclusió 
establerts en el paràgraf anterior i sempre que es compleixen una de les següents 
condicions: 
 
a)O bé s’acrediti de manera fefaent que l’ús del local objecte de canvi d’ús amb 
anterioritat a l’entrada en vigor del Decret Llei 6/2023 era de traster, magatzem, garatge, 
taller o saló de jocs recreatius; 
 
b) O bé s’acrediti de manera fefaent que no s’ha exercit activitat en el local objecte del 
canvi d’ús durant els darrers tres anys anteriors a l’entrada en vigor del Decret Llei 
6/2023. 
 

2. Condicions d’aplicació de la disposició addicional vint-i-unena de la LUIB. 
Actuacions per permetre el creixement en alçaria. 

 
En atenció a raons paisatgístiques, de preservació de la secció vial urbana, de 
preservació de l’entorn i de raons de qualitat ambiental; es considera oportú exceptuar 
i/o condicionar l’aplicació del creixement en alçaria en els àmbits següents: 
 

2.1. Àmbits exclosos de l’aplicació disposició addicional vint–i-unena de la 
LUIB, per raons d’interès paisatgístic i de preservació de l’entorn, històric, 
arquitectònic i artístic: 

- El conjunt del Centre Històric, declarat Bé d’Interès Cultural per Resolució 
del Consell Insular de Mallorca de dia 2 de juliol de 1964. 
- El conjunt històric del Jonquet, declarat Bé d’Interès Cultural per Resolució 
del Consell Insular de Mallorca de dia 19 de novembre de 2009. 
- Els edificis, entorns o àmbits declarats BIC, bé cultural o inclosos al catàleg 
municipal de protecció d’edificis i elements d’interès històric, artístic, 
arquitectònic i paisatgístic, sotmesos a una protecció individualitzada pels valors 
objectius i singulars dels seus elements. 
- Els nuclis tradicionals (Gènova, Son Serra, Son Llull, La Vileta, Son 
Rapinya, Son Espanyolet, Es Secar de la Real, establiments, Son Sardina, El 
Molinar, Coll d’en Rabassa, Es Pil·larí, s’Aranjassa, Sant Jordi, Sa Casa Blanca i 
els Hostalets) els àmbits del PERI El Terreno, PEPPA Sta. Catalina, el nucli de la 
Soledat Sud i el nucli del Molinar. 
- La zona d’ordenació d’Habitatges Tradicionals (VT) del Pla de Reconversió 
integral de la Platja de Palma (PRI), en reconeixement de l’arquitectura 
tradicional de s’Arenal de Palma, que configuraren el primer desenvolupament 
turístic i que pel seu valor tipològic i de revalorització permeten la definició d’una 
identitat pròpia de la Platja de Palma. 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
22

1_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

7F
C

72
E

64
B

F
20

46
0

A
pr

ov
at

: p
er

 1
7 

vo
ts

 a
 fa

vo
r 

(P
P

 i 
V

O
X

 P
A

LM
A

),
 3

 e
n 

co
nt

ra
 (

M
É

S
 p

er
 P

al
m

a)
 i 

9 
ab

st
en

ci
on

s 
(P

S
IB

-P
S

O
E

 i 
G

ru
p 

M
ix

t)
.



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-0

6b
1-

9f
64

-4
ab

b-
d4

0a
-e

4f
a-

55
09

-7
f7

8-
36

26
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-06b1-9f64-4abb-d40a-e4fa-5509-7f78-3626

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 18/12/2023 09:49 | Sin acción específica

 

- 52 - 

- La primera línia de costa i de la façana marítima de la ciutat, evitant les 
pantalles arquitectòniques i afavorint que els llocs de paisatge obert no es limiti el 
camp visual per contemplar les belleses naturals, d’harmonia del paisatge o de 
perspectiva pròpia d’aquest, conforme a la legislació sectorial de costes i ports, 
així com per protegir i conservar els valors arquitectònics i paisatgístics de la 
ciutat històrica. 

 
S’inclou com ANNEX III, i amb caràcter informatiu, el plànol amb les zones afectades 
excloses pel creixement en alçaria (DA 21 LUIB) per a la preservació de l’entorn 
històric, arquitectònic i artístic. 
 
2.3. Àmbits condicionats per raons de proporció de la secció viaria urbana. 

 
1. El càlcul de l’alçària mitjana a fi de determinar l’alçària màxima 
autoritzable. S’estableix que el càlcul de l’alçària mitjana de les edificacions 
existents de l’illeta o, si no n’hi ha, del tram del carrer de què es tracti, serà el 
nombre sencer per defecte obtingut com a quocient entre el sumatori del producte 
de la longitud de façana per el nombre de plantes de cada edifici i el sumatori de 
les longituds de façanes. 

 

 
 
Així mateix, es condiciona la aplicació de l’increment d’alçària previst a la disposició 
addicional vint-i-unena de la LUIB, al compliment del paràmetre de proporció màxima 
de secció viaria urbana següent, fonamentat en l’estudi de les seccions viaries urbanes 
del planejament vigent: 
 

 
 

3. Condicions d’aplicació de la disposició addicional vintena de la LUIB. Norma 
temporal de canvi d’ús i d’aprofitament als terrenys qualificats com a equipaments 
públics i privats. 

 
3.1 Terrenys qualificats com a equipament públic. 
 
El canvi d’ús de parcel·les situades a sòl urbà amb una qualificació de dotacional públic 
que encara no hagi estat desenvolupat, a residencial destinat a habitatge protegit en 
règim de lloguer, es permetrà, prèvia emissió de l’informe favorable i vinculant regulat 
a l’apartat 4 d’aquest acord, que determini la idoneïtat d’aquest canvi d’ús i, si escau, 
l’edificabilitat màxima permesa que es pot destinar a l’ús residencial d’habitatge 
protegit en règim de lloguer i atenent a la compatibilitat amb l’ús dotacional previst.  
 
3.2 Terrenys qualificats com a equipaments privats 
 
El canvi d’ús de parcel·les situades a sòl urbà amb una qualificació de dotacional privat 
que encara no hagi estat desenvolupat, a residencial destinat a habitatge de preu limitat, 
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es permetrà, prèvia emissió de l’informe favorable i vinculant regulat a l’aparta 4 
d’aquest acord, que determini la idoneïtat d’aquest canvi d’ús i, si escau, l’edificabilitat 
màxima permesa que es pot destinar a l’ús residencial d’habitatge a preu limitat. 
 

4. Condició d’aplicació de la disposició addicional sisena del Decret Llei 6/2023. 
 
La DA 6 del DL 6/2023 estableix que quan per les seves característiques específiques 
una actuació de les previstes en el Decret Llei 6/2023 incorri en un supòsit d’actuació de 
dotació de les previstes en a l’article 23 i concordants de la LUIB, amb caràcter general 
s’ha de considerar que resulta físicament impossible materialitzar en el seu àmbit les 
cessions de terrenys destinats a dotacions públiques que, si s’escau, resultessin 
exigibles, i és sempre factible, per tant, la compensació en metàl·lic a què fa referència 
l’article 29.5 b) de la LUIB. 
 
Als expedients que es tramitin per a dur a terme actuacions que resultin d’aplicació de 
les disposicions addicionals 18na (divisió d’habitatges) 20na (canvi d’ús i aprofitament 
de terrenys qualificats com a equipaments públics i privats) i 21na (creixement en 
alçaria) de la LUIB abans esmentades, a la data de la sol·licitud, s’ha d’incloure en 
l’expedient informe previ municipal vinculant que fixarà les alçades o canvi d’ús, 
segons el cas, i la quantitat resultants de la monetarització de les cessions i excessos 
d’aprofitament que es produeixin. 
 
En tot allò no inclòs en aquest acord, s’estarà a l’establert al Decret Llei 6/2023, de 2 
d’octubre de mesures urgents en matèria d’habitatge. 
 
Per l’abans exposat, 
 
Es proposa ELEVAR al Ple de l’Ajuntament, previ dictamen de la Comissió 
informativa l’adopció del següent;  
 
ACORD: 
 
1r. Aprovar la proposta de condicions de l’aplicació del Decret Llei 6/2023 de 2 
d’octubre, de mesures urgents en matèria d’habitatge al terme municipal de Palma, 
transcrita a la part dispositiva d’aquest acord. 
 
2n Publicar aquest acord al BOIB i al punt d’accés electrònic d’aquest Ajuntament. 
 
3r. Indicar l’aplicació directa i immediata d’aquest acord des de l’endemà de publicació 
d’aquest en el BOIB. 
 
Aprovat per 17 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 12 en contra (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) amb l’acceptació de les esmenes 1 i 2 del Grup MÉS per Palma que 
a continuació es detalla: 
“ESMENA 1. En relació al punt 1 d’Aplicació de la disposició addicional dissetena de 
la LUIB. Norma temporal per facilitar la reconversió de locals existents en habitatges. 
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És de vital importància preservar i fomentar l’activitat econòmica i comercial de 
determinats carrers i zones del municipi. Els barris i pobles de Palma han de comptar 
amb un teixit econòmic i de serveis de proximitat, impulsant la ciutat policèntrica i a 
escala humana que promou l’urbanisme modern i sostenible. Els eixos cívics i els eixos 
d’activitat econòmica han de quedar exclosos d’aquesta dinàmica, per evitar el perill 
de desaparició de locals que puguin ser usats per empreses i l’activitat econòmica.  
 
Per aquesta raó, proposam incrementar els àmbits d’exclusió de la conversió de locals 
en habitatges, tal com s’ha fet altres àmbits del municipi, com per exemple a Son 
Ferriol. Demanam incloure l’Avinguda Cister del Secar de la Real, el carrer 
Passatemps de Son Sardina, i la Plaça Bisbe Planas de Sant Jordi com a eixos 
d'activitat econòmica a preservar, i per tant, no permetre la conversió de locals en 
habitatges.  
 
ESMENA 2. En relació al punt 2 de Condicions d’aplicació de la disposició addicional 
vint-i-unena de la LUIB. Actuacions per permetre el creixement en alçaria. 
 
Un dels objectius de l’Ajuntament ha de ser preservar la fisonomia, caràcter i 
singularitat arquitectònica i urbana dels barris i pobles de Ciutat. El creixement en 
alçaria dels edificis per sobre del que permet la normativa urbanística municipal vigent 
és una contradicció amb aquest objectiu. L’increment d’alçades s’ha de fer amb criteris 
tècnics i estudis acurats per trobar les fórmules d’equilibri entre l’augment de la 
densitat poblacional, el paisatge i el patrimoni urbà, i la dotació de serveis i 
equipaments. Tot i estar en desacord amb els paràmetres d’increment d’alçades que 
planteja el propi Decret Llei autonòmic, com la zonificació municipal que es vol 
aprovar, demanam incloure tot el Secar de la Real, tot Son Sardina i tot Sant Jordi a les 
exclusions d'aquests creixements. Com a mínim, que es preservin els pobles de Palma 
d’aquest increment d’alçades i densitats poblacionals desproporcionades. 
 
63. Grup PSIB-PSOE relativa al Decret Llei 6/2023, de 2 d'octubre, de mesures 
urgents en matèria d'habitatge 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda suspendre l’aplicació al municipi de Palma 
de les disposicions previstes al Decret Llei 6/2023, de 2 d’octubre, de mesures urgents 
en matèria d’habitatge al terme municipal de Palma. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a incloure en la seva 
proposta els corresponents estudis tècnics, jurídics i econòmics justificatius de la seva 
proposta. 
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3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a garantir la participació 
dels grups polítics municipals mitjançant els tràmits legalment recollits per a la 
presentació, si escau, d’esmenes a la proposta del govern municipal. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a garantir la participació 
de la ciutadania de Palma mitjançant un període d’exposició pública de la proposta de 
l’equip de govern. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
FOD 3. Grup VOX PALMA relativa a les “Condicions d’aplicació del Decret Llei 
6/2023 de mesures urgents en matèria de vivenda en el terme municipal de Palma” 
pel que fa a altura edificis 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la incorporación en 
las condiciones de aplicación del Decreto Ley permitir igualar el número de plantas de 
los edificios situados entre dos edificios más altos, pudiendo llegar a la altura del mas 
alto, sin aplicar la proporción máxima entre el ancho de la calle y la altura máxima. 
 
No aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE), 
per 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 6 vots a favor (VOX 
PALMA) i 11 abstencions (PP) 
 
FOD 4. Grup VOX PALMA relativa a relativa a les “Condicions d’aplicació del 
Decret Llei 6/2023 de mesures urgents en matèria de vivenda en el terme municipal 
de Palma” pel que fa a proporcions i altures 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar en 
consideración las siguientes medidas: 
 
1. A la modificación del índice de proporción máxima aumentándolo del 1,40 a 2,0 y 
una planta ático retranqueada a 4 metros de la alineación de fachada. 
 
2. Que se calcule la altura de los nuevos edificios de acuerdo al Decreto del Govern 
Balear y por tanto se suprima el cálculo del Decreto del Ayuntamiento en cuanto a la 
ponderación de la longitud de fachada en el cálculo de la altura máxima permitida de 
aumento de alturas según el Decreto de Medidas urgentes en Vivienda.  
 
No aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per 17 vots a favor (PP i VOX 
PALMA), 4 vots en contra (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 abstencions (PSIB-PSOE), 
per 12 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 6 vots a favor (VOX 
PALMA) i 11 abstencions (PP) 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Antes de donar la paraula a les entitats, la Sra. Celeste contestaria a la pregunta que la Sra. 
Sánchez li ha fet a un punt de l’ordre del dia. Moltes gràcies.” 
 
Sra. María Mercedes Celeste Palmero (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle i a tots per la paciència. A veure, hem consultat més acuradament, 
tècnicament, que és lo que passa amb aquests 890.754,99 euros, que teòricament compten a dins 
l’Ajuntament que devem al GOIB. I lo que hem trobat és que quant en el 2007-2008 es va fer 
tot el tema de la Façana Marítima, tota la reparcel·lació, això ho va gestionar una empresa 
municipal, que era l’Empresa Municipal d’Obres Públiques. Quan aquesta empresa en el 2013, 
va passar a l’SMAP, tots els números comptables varen passar allà. I figurava que noltros 
devíem aquesta quantitat en el Govern. De llavors ençà no ha estat possible mai ningú, de veure 
a qui se deu i per què se deu. De fet, durant el mandat anterior, tant per part d’Hisenda com per 
part de l’SMAP, com per part de l’IBAVI, se va reunir físicament amb tots els papers de totes 
les administracions i no sabem, cap administració, d’on surt aquest número que va quedar allà. 
Per tant, això s’arrossega des de l’any 8, s’arrossega des de l’any 13 i ara ja hem trobat que és el 
moment perquè no hi ha cap reclamació per part del Govern de que això sigui així. I 
l’Ajuntament només té aquest document d’aquesta empresa del 8. Per tant, això s’anirà a 
exposició pública i si hi ha una segona volta de comprovar que això és així, i si no pues ja ho 
retirarem dels nostres documents comptables, com una errada, com un algo que no se sap molt 
bé d’on surt. D’acord? Gràcies.” 
 
INTERVENCIONS D’ENTITATS AL PLE  
 
-FEDERACIÓ D’ASSOCIACIONS DE VEÏNS DE PALMA 
Punt 38 (Maribel Alcázar i Adam Zouorob) 
Punt 57 (Mercè Lorca) 
Punt 62 (Lourdes Martín) 

 
FEDERACIÓ DE VEÏNATS DE SA CIUTAT DE PALMA 
Punt 53 (Ligia Lilibeth Vasquez Saez) 
 
ASOCIACION BOLIVIA CENTRO SOCIAL (BO.CE.S) 
Punts 47, 52 i 54 (Farouk Pino Nallar) 

 
ENTIDAD EXPRESSIONS POÈTIQUES  
Punt 41 (Sr. González González i David Peralta Benítez) 
 
ASSOCIACIÓ D’EMPRESES BALEARS D’ARTS ESCÈNIQUES 
Punt 41 (Rosa Forteza Nicolau) 

 
ASSOCIACIÓ PALMA XXI  
Punt 58 (Miguel Reyero Cortina) 

 
PARTIDO POLÍTICO ANIMALISTA (PACMA) 
Punt 60 (María Remedios García Castillo) 
 
Sra. Alcázar, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
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“Tenim 3 intervencions demanades per 3 punts diferents. La primera en relació a la moció 57, 
sobre el tema de l’eix de Cotlliure i intervindrà en la nostra representació, la Sra. Mercè Lorca.” 
 
Sra. Lorca, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Bon dia Batles, Regidores i Regidors, venc com representant de l’Associació de veïns 
Tramuntana Cas Capiscol-Son Busquets, per parlar del eix cívic de Cotlliure. Primer de tot 
volem destacar que per primera vegada se nos va convocar per parlar d’un projecte d’una 
Regidoria des del principi.  Me vull explica , la norma és que te convoquin per mostrar-te un 
projecte que ja està fet i a vegades ja esta licitat. Això senyors, no és participació ciutadana. En 
aquest projecte se nos va convocar des del minut zero, és a dir, vàrem poder triar com volíem 
que fos l’eix cívic, quin mobiliari volíem, si tenia que passar o no un carril bici, e inclús quin 
havia de ser el primer tram a realitzar. Va ser una participació, no sol de les associacions de 
veïns implicades (Sta. Pagesa, Camp Rodó i noltros mateixos) sinó també dels alumnes, 
professors i amipas dels col·legis Felip Bauçà, San José de la Montaña, Sant Vicenç de Paül i 
les altres escoles de la barriada. Així com la plataforma Connectabarris que engloba més de 20 
entitats de las barriades de l’eix cívic. També es varen fet jornades obertes als veïns i activitats 
al mateix carrer. Tot  això va ser una feina i una gran implicació de les barriades en aquest 
projecte. Què pot significar aquest nou eix cívic per al futur de la nostra barriada, primer una via 
que nos connectarà directament amb el centre passant per l’eix cívic de Blanquerna. Segon, una 
reactivació del petit comerç. Tercer, la substitució d’un carrer gris per zones verdes i d'esbarjo 
per als veïnats. Quart, podria influir molt positivament per a les vivendes conegudes com Corea, 
ja que al món de la delinqüència i tràfic de drogues, no li agrada els eixos cívics ni les zones 
ordenades i netes, ells prefereixen els carres grisos i bruts, per poder operar, com és ara part del 
carrer Cotlliure. Quint, se podria connectar en un futur amb el mercat del Camp Rodó, ara 
tancat. Sext,  les escoles necessiten més espai per dur endavant les seves activitats. L’eix seria 
una gran oportunitat per ells. Sèptim, se podrien realitzar activitats per part de les entitats i això 
dinamitzaria la zona per nins, joves i tota la població en general. Octau, recordar que aquest eix 
cívic, a diferència dels altres, se va fer un urbanisme tàctic. Això vol dir que no tindríem obres 
que duressin anys. Podríem continuar enumerant les avantatges que té l’eix cívic de Cotlliure, 
però ara volem parlar del finançament. No podem entendre com aquest equip de govern deixarà 
perdre 13 milions d’euros de fondos Europeus New Generations, els quals són finalistes, és a 
dir, són doblers que arriben per finançar el projecte íntegrament. En aquets cas parlam de busos 
elèctrics, bicicletes i 1.200,000 € per l’eix de Cotlliure. No creiem que la nostra ciutat es puguin 
permetre perdre aquets doblers. Per tot lo exposat anteriorment, demanam que se repensin la 
seva postura i duguin endavant l’eix de Cotlliure. Gràcies per tot.” 
 
Sra. Alcázar, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Ara parlarem del punt 62, que té que veure amb el tema de Gesa. I la intervenció la farà la Sra. 
Lourdes Martín.”  
 
Sra. Martín, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Bon dia Sr. Batle, Regidores i Regidors. Bé, els que queden, clar. L'Associació de veïns de Ses 
Veles tornam al Ple per intervenir sobre l’edifici de GESA i el seu entorn. Des de fa 23 anys que 
lluitam per a què l’edifici de GESA sigui públic i tot el seu entorn un espai verd pel barri i per 
tota la ciutadania de Palma. Com saben vostès Foners/Ses Veles és un barri massificat, amb 
aproximadament 16.000 habitants, i només tenim una zona verda, el Parc de Ses Veles, per tant 
pel barri, és molt important que els solars del c. Joan Maragall siguin un espai públic i verd. 
Hem llegit per premsa que l'actual govern de l'Ajuntament vol comprar l'edifici de GESA per 25 
milions d’euros, i si no té diners suficients ho compensaria amb solars públics. Aquesta notícia 
ens ha preocupat molt. L'Associació de Veïns membre de la Plataforma Salvem Sa Façana 
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Marítima, estem d'acord que es compri l'edifici i sigui públic, sempre hem defensat això, que 
aquest espai fos per activitats culturals, ben musicals, literàries, d'art, etc... també per a entitats i 
associacions sense ànim de lucre per què puguin desenvolupar les seves activitats. De totes 
formes som conscients, que al ser un edifici BIC no és podrà desenvolupar segons quins 
projectes. Però el que més ens preocupa és la compra amb la compensació en solars públics, 
tenint en compte que els constructors i promotors tenen la mirada posada en aquest lloc. Ens 
preocupa, i també ens preocupa que amb l’aprovació del Decret Llei 6/2023 de 2 d'octubre de 
mesures urgents en matèria d’habitatge de la comunitat autònoma, una de les seves mesures és 
facilitar la construcció d’habitatges a solars reservats per equipaments públics i privats, que és el 
cas que ens ocupa, ja que segons el PGOU estan previst tres equipaments: un privat i dos 
públics. Sempre hem estat en contra que hagués construccions en aquest espai, el que hem 
reivindicat i reivindicam és una continuació del Parc de la Mar, ja que consideram, que l'entrada 
a la Ciutat, des de l'Aeroport, no pot contemplar una barrera arquitectònica d'edificis, com la 
que tenim a Can Pere Antoni. Per tant pensam que la façana d'entrada a Palma, amb l'edifici de 
GESA i la Catedral té prou entitat com per no necessitar cap altre edificació. A data 16 
novembre vam sol·licitar una reunió amb vostè, Sr. Batle, justament per exposar-li la nostra 
preocupació i tenir més informació sobre aquesta compra i si en la compensació de solars tenen 
previst els de la façana marítima. Encara no tenim resposta, però esperem que la nostra 
sol·licitud estigui atesa el més aviat possible. Gràcies.” 
 
Sra. Alcázar, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“I ara farem una intervenció en el punt 38 sobre el tema de Palestina. I en aquest cas, vos volem 
explicar abans que res, que el petit text que se llegirà té el valor d’haver estat aprovat a una 
assemblea general de totes les associacions de veïns federades, per unanimitat i que per tant, és 
representativa d’aquest conjunt. També hem volgut convidar a que la lectura la faci un 
representant de la comunitat palestina a Palma. per posar-li ulls, cara i noms i per deixar clar 
que els palestins existeixen, que no són una mera estadística, que són persones i que tenen uns 
drets. Dona la casualitat, la trista casualitat, que el nom de la persona que intervindrà i que hem 
facilitat a l’Ajuntament, d’Adam Zouorob, Adam és el mateix nom d’un infant de 8 anys que 
avui mateix veiem pel telediari com era mort, amb 8 anys, i el seu company amb 15. I ho veiem 
per televisió. Per l’exèrcit sionista a Hanina que és territori palestí, segons Nacions Unides. Ara 
vos llegirà el text Adam.” 
 
Sr. Adam Zouorob, representant de la Federació d’Associacions de Veïns de Palma: 
 
“Bon dia a tothom. El poble de Palestina és víctima d’un genocidi a la zona de Gaza, d’una 
neteja ètnica a Cisjordània i d'un “apartheid” als territoris ocupats, des de fa més de 75 anys, per 
part de les forces sionistes ocupants que, amb total impunitat, mai han permès que es poguessin 
complir cap de les 26 resolucions de Nacions Unides. La població de Gaza, la major part 
expulsada dels territoris ocupats que avui és coneix com a "estat d’Israel", ha estat durant anys 
sotmesa a un bloqueig de tal magnitud que s'ha convertit en un camp de concentració a cel obert 
i ara va camí de convertint-se en un cementeri per a 2 milions de persones, entre elles infants, 
dones, persones majors, malalts i ferits. Però no es tracta sols de la mort, es tracta de morir en 
mig d’un sofriment que no es pot assumir sense reacció. Es tracta de morir lentament, baix el 
temor a les bombes, però també de set, de fam, de malalties que no poden ser tractades, per 
manca d'aigua potable, de ferides que no poden ser desinfectades ni curades, algunes produïdes 
per bombes de fòsfor blanc, prohibit internacionalment. Davant d’aquests fets, ens unim al ressò 
internacional, del qual també forma part la població jueva del moviment ”No en el meu Nom", 
que exigeix un alt el foc immediat, ajuda humanitària d'emergència per a la població afectada i 
obrir un veritable procés de pau a la zona. És ben hora de fer complir el dret internacional i de 
prendre les mesures necessàries perquè el seu compliment sigui efectiu. Com a part d'aquest 
compliment, ens fem ressò de la iniciativa dels estibadors dels ports de València i Barcelona, els 
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quals es neguen a estibar vaixells que portin armament que potser utilitzat contra la població 
civil. També és hora, com s’ha fet en molts d’altres casos, d'aplicar sancions a un règim que està 
perpetrant un genocidi cruel, d’una violència mortal i totalment injustificable, amb una 
impunitat que ofèn la nostra consciència com a pobles i com a persones. Gracias.” 
 
Sr. Pino Nallar, representant de l’Asociación Bolivia Centro Social (BO.CE.S): 
 
“Buenos días Sr. Alcalde, Señorías. Mi nombre es Farouk, soy vocero de la Plataforma de la 
Inmigración. Y como asociativo de la Asociación BOCES pertenecemos a esta gran plataforma 
que está compuesta por 22 países, 22 asociaciones que representan a diferentes colectivos dentro 
de la isla. Entre los puntos discutidos en este Pleno, nosotros tenemos 3 puntos en específico 
que nos preocupa. Y uno que apoyamos completamente. Entre ellos están el punto 47 de la 
Unión de las Ciudades para tejer una red de interculturalidad. Sus señorías en mis más de 8 años 
como representante en una asociación social y como vocero de 22 asociaciones que conforman 
la plataforma de la inmigración en Baleares, hemos venido reivindicando el ejercicio de los 
derechos de nuestra comunidad. En cuanto a integración social e intercambio cultural. Así como 
siempre alentados por la justicia, hemos reclamado ante las autoridades medios y espacios 
donde se cumplan los principios de políticas de integración de extranjería. Políticas que marca 
la ley en el artículo 2 inciso a de la ley orgánica 11/2000, de 11 de enero sobre derechos y 
libertades de los extranjeros en España y su integración social. Estas políticas deben traducirse 
en hechos y en medidas eficaces en la educación cívica, lingüística y cultural de toda la 
sociedad. Como avance ante esta premisa y en cumplimiento de los artículos mencionados en la 
ley, la iniciativa de que la comunidad palmesana sea parte del programa REMI es una 
herramienta potente como parte de una política transversal de integración, que es lo que manda 
la ley. Este paso mostraría al fin la voluntad política de iniciar un camino por la regularización 
en cumplimiento de la ley y por ende de la justicia. Aún así debemos denunciar que la 
administración pública, en contravención a la ley, ha eliminado directa o indirectamente de sus 
órganos de gobierno, las unidades de competencia en materia de inmigración, vulnerando así los 
derechos humanos de aquellos que deciden migrar de sus países de origen en busca de mejores 
oportunidades de vida. Por la más sencilla y evidente razón la plataforma de la inmigración 
apoya la  iniciativa que atañe el punto 7 del orden del día presentado en este pleno. Señorías, 
con el mayor respeto, el arte de gobernar corresponde al acoger a quienes de un modo u otro 
provienen de riqueza a la sociedad, inmigración son los pilares del avance social. La 
multiculturalidad debe ser parte del amor de la tierra de acogida ya que el patriotismo es un 
pensamiento que vincula al individuo con la patria, sea natal o adoptiva y  se refleja en el 
sentimiento del afecto por la tierra que nos ve nacer y la que nos acoge. Esta es la casa de la 
ciudadanía y esta no debe restringir su mirada solo a la frontera de la creencia del súper nombre 
de Friedrich Nietzsche, la sociedad de un pueblo se traduce en la riqueza de la diversidad social 
y cultural. En este contexto solicito al pleno tome las iniciativas necesarias como la de que 
Palma tiene no solo la obligación, también el deber de ser parte de una red de ciudades que 
fomenten la interculturalidad. En cuanto al punto 54, acerca del empadronamiento, es verdad 
señorías que el empadronamiento para la inmigración es lo más importante en el camino de la 
integración de extranjería, porque reconoce derechos innegables a los ciudadanos o vecinos de 
una localidad. Últimamente los trámites de empadronamiento se han convertido en un imposible 
debido a la escasez de citas previas de la administración, para operar en estos trámites los cuales 
la legislación vigente los toma como obligatorios de toda administración local. La especulación 
y el mercado ilegal que se crea alrededor de una obligación administrativa, es cuando la 
administración como tal,  pone en funcionamiento mecanismos de acceso rápido y efectivo con 
bajo nivel burocrático y convierte un trámite de acceso general en un embudo donde la demanda 
de trámites es alta y la resolución de los mismos se encuentra limitada a un número menor de 
recepción de expedientes. Cuando la ley, se cumple según la conveniencia de unos cuantos, 
hace que los aprovechados que viven por encima de ellas, tomen ventaja de la buena fe de la 
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ciudadanía. Ergo es necesario que la administración aplique la ley con los mejores 
procedimientos posibles. La ley 40/2015 de régimen jurídico del sector público, en su artículo 3 
apartado 1, incisos de la A a la K,  establece claramente que las administraciones públicas en 
sus principios generales se basa el servicio a la comunidad civil, de los cuales solo quiero 
extractar los más destacados: 1. Ser efectivo a los ciudadanos. 2. Buena fe, confianza legítima y 
lealtad institucional. Y 3, cooperación, colaboración y coordinación entre administraciones. El 
empadronamiento otorga derechos de locomoción, salud, vivienda y ayudas básicas a aquellos 
que se encuentran al margen de la exclusión social como proteger a los colectivos más débiles 
de la sociedad. Por lo que la mejor forma de eliminar la especulación es la eficiencia en los 
procedimientos administrativos, la desburocratización de los mismos, y la utilización de 
mecanismos que la ley habilita. El impedir su acceso a parte de la ciudadanía al 
empadronamiento sería recortar derechos fundamentales como ciudadanos, es necesario poner 
al servicio de ciertos trámites todos los medios tecnológicos necesarios para su eficacia. Y sobre 
todo el último punto que nos atañe mucho, es el punto 52, sobre la oficina de la defensoría de la 
ciudadanía.  Lamentablemente cuando yo quise hacer, hace un mes, un reclamo por un trámite 
que habíamos presentado ante el Ayuntamiento, no se me dio la posibilidad de poder acceder 
por el portal a poder realizar mi reclamo. Por último, no es menos importante porque esta es una 
herramienta de la administración que legalmente está establecida, para regular las medidas de 
calidad y para tener un acercamiento con el ciudadano de a pie. Lo que solicitamos desde la 
plataforma de la inmigración y desde mi propia asociación, es que se potencie esta herramienta 
que es una parte fiscalizadora neutral de todos los trámites sobre los que nosotros estamos 
siempre introduciendo en el Ayuntamiento. Como sean permisos, como sean solicitudes de 
espacios públicos, solicitudes de casales. La regulación de medidas de calidad de la 
administración pública son la vanguardia de la defensa de los derechos civiles. Frente a la 
administración pública además de realizar un trabajo fiscalizador en el ejecutivo, es una entidad 
de mediación que cumple con el principio de participación, objetividad y transparencia de la 
actuación administrativa de la Ley 40/2015 del régimen jurídico del sector público. Todo lo 
expuesto, señorías, está sujeto a derecho y creemos fervientemente en nuestra organización civil 
que el cumplimiento de las leyes  son una obligación de ejemplo para  la administración pública. 
El colectivo que represento no hace más que dar rueda a la economía y respondemos por ello. 
Somos gente trabajadora y obrera y quiero acabar señorías reflexionando a los aquí presentes. 
La inmigración, no es solo un nombre, como bien lo dijeron los compañeros, o un concepto, es 
la historia de miles de vidas, somos personas que abandonamos nuestras tierras de origen. No 
importa el motivo, porque el elegir es un derecho. Es un derecho humano dónde vivir.  Un día la 
sociedad española y todos vosotros también migraron y recibimos con los brazos abiertos y los 
acogimos y confortamos. Hoy nos tocó a nosotros y solo pedimos una cosa, sus señorías, Sr. 
Alcalde. Solo pedimos justicia y ley. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. representant de l’Entitat Expressions Poètiques:  
 
“Buenos días, equipo de gobierno, Sr. Alcalde. Venimos a defender y apoyar la continuidad de 
Can Ribas como centro de circo y circo social. Os fundamentaré un poco de historia.  Porque a 
veces el circo social puede parecer un tanto ridículo si no se le conoce. El circo social y 
profesional llevan consolidándose en Palma los últimos 30 años, muchos de los que estamos 
hoy aquí no hemos parado de crear proyectos en una ciudad rica en comparación a otras 
ciudades del mundo. El gremio del circo aporta a la ciudad miles de proyectos que ustedes 
parece ser que solo valoran en el recién encendido de luces. Y ese trabajo, hecho por la gente 
relacionada con el circo, es el fruto de la sinergia de todo nuestro trabajo como gremio, sin 
infraestructuras. Con costes elevados en las instalaciones que se alquilan para durante todo el 
año crear estas piezas. En el año 2008 un servidor dirigía el primer proyecto de circo social en 
las instalaciones del Proyecto Naüm. Y en el mismo año declaraba en prensa, 2008, el circo es 
también una herramienta de carácter social. El periodista me preguntaba, de Diario de Mallorca: 
¿Cuál es la situación actual del circo en Mallorca? Y la respuesta era: Siempre ha sido muy 
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difícil por la falta de estructuras en nuestra ciudad. En el año 2005 empezamos a realizar 
proyectos de cooperación internacional, viajando al conflicto armado de Colombia. Nos dejó 
impresionados, al comité balear, la estructura y proyectos del circo profesional en las zonas 
denominadas del tercer mundo. Voy a mencionar al proyecto más destacado de estos proyectos. 
Circo para todos, en Cali. Creado en la época dorada del cartel de Cali y del … más horroroso 
en Colombia. En el año 1990, Felicity Simpson, francofrancesa, con otros artistas 
francolombianos, creaban la primera escuela de circo para niños marginados y desfavorecidos. 
Fue en el 97, cuando la empresa Circo del Sol decidió financiar este proyecto durante 25 años 
consecutivos. El circo para todos generó una empresa de espectáculos que colocaba a nivel 
laboral y a nivel local e internacional a cada una de sus promociones. Es uno de los ejemplos 
más claros de los beneficios que genera el circo como herramienta de transformación social. 
Estamos convencidas de que el proyecto centro de circo de Can Ribas, implantado en el barrio 
de La Soledat, tendría los mismos resultados positivos en la población que en los jóvenes de 
Cali. Otros sectores del circo social están en Cisjordania, en Palestina, Argelia, Panamá. Es 
infinito el globo global del circo social. Un poco de memoria a nuestro circo social, el de aquí, 
el de Mallorca. Somos una sociedad que valora muy poco a sus pioneros. Fueron un payaso 
Spok y un payado Juancho, hoy en la Sonrisa Médica, los primeros que sembraron la semilla del 
circo social en Mallorca. Con más corazón que nadie una mañana de 1997, se fueron con sus 
cuatro latas al corazón de Bosnia Herzegovina. Ellos sin saberlo, sería el punto de partida de 
cientos de proyectos de circo profesional, gestual y del arte del clown, que se desarrollarían en 
Mallorca a partir de los siguientes 20 años. Muchos son los ejemplos posteriores a este equipo 
de pioneros, que en los últimos años, han puesto su grano de arena en la apertura de 
convocatorias públicas para apoyo del circo. La expansión de festivales de circo y artes 
escénicas, así como la multiplicación de todos sus actores, payasos, acróbatas, compañías, 
productores, directores, técnicos, escuelas y un sinfín de trabajos relacionados específicamente 
con el circo, con su consecuente crecimiento a nivel económico. Y siempre reclamando un 
espacio en sus diferentes formas y lenguajes, como el de Can Riba. En todas las ciudades 
agradecidas a sus actores culturales, disponen de medios. Es hora que ni derecha ni izquierda, 
elimine el trabajo tenaz que ha hecho el gremio del circo para estar en una posición de beneficio 
propia para la transformación social a beneficio único de nuestra comunidad. Desde que 
presentamos proyectos, siempre nos preguntan que hay que fundamentarlos. ¿Para qué? ¿Por 
qué? Objetivos. Beneficiarios indirectos y directos. Así como el impacto en la población local, 
nacional y si cabe internacional. Como es el caso de la historia del circo para todos. A ningún 
vecino de La Soledat ni se le ha preguntado ni se le ha explicado qué es un centro digital. Ni se 
le ha contextualizado ni se ha estudiado el impacto sobre la población. Porque como no se sabe 
de qué trata, por qué no hacen el centro digital donde lo tenían programado o por qué perjudican 
al gremio del circo. ¿Por qué perjudicar un proyecto que ya tiene viabilidad económica y está a 
punto de terminar? Y se ha trabajado los últimos 8 años. ¿No es mejor mandar el centro digital 
al posible edificio de Gesa? Solicitamos al Sr. Alcalde, equipo de gobierno y a toda la oposición 
la reconducción inmediata del proyecto de Can Ribas centro de circo y la interlocución con sus 
principales actores implicados hasta la fecha: la asociación profesional del circo de las Islas 
Baleares, la Mesa redonda de vecinos de La Soledat y Nou Circ Social Illes Balears, con el fin 
de que se pueda empezar a implementar los proyectos del circo profesional y circo social en la 
futura fábrica del circo. Para acabar os diré, que había un ejemplo muy parecido a Can Ribas 
centro del circo, que no lo cerró ni la derecha ni la izquierda, se cerró por crisis en el año 2012. 
Estoy hablando del Casal d’ONGs. Donde desde el año 2005 convivimos tanto con gobiernos de 
derechas como con gobiernos de izquierdas, más de 150 ONGs en 8 metros cuadrados, 
compartiendo y rotando los despachos. En el Casal de ONGs, se multiplicó la ayuda 
humanitaria y los proyectos de carácter social y de sensibilización hasta su cierre por crisis en el 
año 2011. Se insta a la reconducción del proyecto de circo de Can Ribas. La cultura es un 
derecho humano internacional. Con su base y fundamentos. Queremos que Can Ribas sea el 
centre del circ que estaba pensado ser. Muchas gracias por vuestra atención.” 
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Sra. Forteza Nicolau, representant de l’Associació d’Empreses Balears d’Arts Escèniques: 
 
“Primer de tot bon dia. Moltes gràcies Sr. Batle i senyores regidores i regidors. Jo som aquí en 
representació de l’Associació de Professionals del Circ de les Illes Balears. I esteim aquí per 
demanar explicacions davant del canvi de direcció que ha patit el projecte de Can Ribes. I 
demanar per què no es continua amb un projecte d’un centre de circ professional amb un potent 
projecte social vinculat, directament, al barri. Concretament al barri de La Soledat. L’APCIB 
considera inacceptable que tot el projecte que s’havia treballat per a què Can Ribes fos la casa 
del circ, amb el circ social com a pilar bàsic i canal de vinculació amb el barri, quedi descartat. 
Sense haver mediat cap tipus de conversació amb el sector del circ. Creiem que és un error 
donar l'esquena a un projecte de circ social al barri. I fruit  d'aquest malestar és per això que ens 
trobem avui, en aquest ple. El sector del circ no entén ni, admet que tot el projecte arquitectònic 
realitzat per condicionar l'espai amb una infraestructura tècnica i estructural específica de circ, a 
més de la inversió econòmica i material ja realitzada a l'edifici en aquest aspecte, quedi 
descartada sense més arguments. L'associació no considera justes que totes les negociacions 
amb l'equip de govern anterior, que han portat a materialitzar un projecte de gestió, un projecte 
d’activitat i un projecte de viabilitat coordinat per I'APCIB, a més dels tallers regulars que 
l’associació ha donat al barri durant els darrers 6 anys, per donar a conèixer el projecte, quedin 
descartades. Es considera una acció inacceptable, que tota la investigació que es va dur a terme 
per seguir models de funcionament i gestió de centres de circ municipals d'altres ciutats, com 
per exemple Barcelona, amb l'experiència de centres com La Central del Circ o l'Ateneu Popular 
de Nou Barris (amb resultats de cohesió social a partir de la formació circense més que 
destacables), quedi descartada sense consultar en cap moment al sector del circ de Mallorca i 
sense tenir cap projecte alternatiu per ubicar el centre del circ a dins la ciutat de Palma. 
L’Associació Professional del Circ de les Illes Balears vol defensar que Can Ribes continui 
essent un projecte de circ. I per això compta amb el suport de totes les entitats socials que 
treballen al barri de La Soletat, de l’Associació Circ Social, també de suport d’entitats estatals 
com la Federación Nacional de Circored i les associacions de Professionals de circ de totes les 
comunitats autònomes. Tota la comunitat del circ no accepta que les necessitats bàsiques dels 
professionals del circ a Mallorca, un sector artístic i cultural amb creixement i projecció molt 
potent durant els darrers anys, quedin sense atenció. Amb una evident absoluta falta de respecte 
per part dels responsables de Cultura de l'Ajuntament de Palma. Per això volem denunciar una 
falta de transparència i de comportament demostrat fins al moment respecte al projecte Can 
Ribes Centre de circ. Demanem una comunicació, una via oberta i una constant coordinació 
amb l’Ajuntament de Palma per a què Can Ribes pugui ser un centre de circ. Demanem respecte 
i atenció per a cobrir unes necessitats bàsiques que responen a uns mínims imprescindibles per 
als professionals cel circ. I per això volem tornar a demanar que Can Ribes torni a ser un centre 
de circ amb un fort projecte de circ socials. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Vásquez, representant de la Federació de Veinats de Sa Ciutat de Palma:  
 
“Buenos días Sr. Alcalde. Mi nombre es Ligia Vasquez y aquí estamos. Se cumple todo lo que 
hemos prometido el día 27 de abril de 2023. Pues intervenimos en este Pleno para reivindicar 
por qué no se reiniciaba la reforma y la renovación, que se había hecho un planteamiento de que 
se acabaría la reforma integral de la calle General Ricardo Ortega. Prometida y no cumplida por 
el Sr. Hila. Lo que se hizo un proyecto que no tenían dinero en ese tiempo y se quedó en el aire. 
Luego vino la transaccional que se quedó también ahí en palabras. Pero los vecinos hemos 
reclamado y, de verdad, que venimos simplemente a dar las gracias. A ustedes. A la Sra. Belén 
Soto porque recorrió a pie de calle. El Sr. Fulgencio Coll, que se preocupó de verdad. Pero 
bueno, hoy estamos aquí Sr. Alcalde por una simple razón, simplemente agradecer la 
aprobación de este presupuesto que esperábamos. Dar las gracias al trabajo, entrega y 
dedicación. La calle General Ricardo Ortega solo quería esto. Venir aquí y darle las gracias. En 
nombre de ellos, unos presentes, otros que no, pedir que aunque se nos explicó la situación en 
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reiteradas ocasiones, queremos saber ahora cuándo se reinician nuevamente la reforma. Y 
cuándo acaba. Por qué. Porque se quedó en el término de la calle Joan Alcover y no hay 
respuesta. Bueno, por lo menos nosotros no tenemos ese resultado. Y también reclamar la zona 
azul de la calle General Ricardo Ortega. Urgente. Un poco de seguridad. Y también queremos 
dar las gracias, nuevamente, no nos vamos a cansar, porque así como venimos en su momento a 
pedir un poco de información, también queremos venir a dar las gracias a ustedes, a todos los 
que están presentes, que están trabajando, que los dejen trabajar. Que son 6 meses de trabajo 
que llevan y sí que lo sentimos nosotros. Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Reyero, representant de l’Associació Palma XXI:  
 
“Bon dia a tots i totes. Les 30 entitats integrades en la Plataforma pel transport públic, volem fer 
aquesta declaració ... a l’ajuntament de ciutat, en suport del manteniment de la gratuïtat del 
transport públic i de la millora del mateix, com un element important per a la contribució a la 
igualtat social, la sostenibilitat ambiental, en definitiva, per una ciutat millor. Els nous reptes de 
mobilitat derivats de la crisis ecològica, de la insularitat i del context d’inflació i pèrdua del 
poder adquisitiu de la ciutadania de les Illes, requereix de mesures urgents. L’aposta per la 
mobilitat sostenible i el canvi necessari en el model de mobilitat, ha de convertir-se en una 
prioritat de totes les polítiques públiques, siguin del signe polític que siguin. En aquest sentit la 
gratuïtat del transport públic en 2023, ha estat una mesura de justícia social i climàtica que ha 
suposat un alleujament a l’economia de la ciutadania i, sobre tot, un pas de gran importància per 
al canvi de model de mobilitat. Per això, consideram imprescindible que es mantengui la partida 
pressupostària necessària per a mantenir la gratuïtat en el 2024, com una part de l’escut social 
que encara és necessari per fer front a la inflació i a la pujada dels preus dels combustibles i els 
aliments. I també, fonamentalment, com un èxit en el desitjat canvi en el model de mobilitat de 
la Ciutat de Palma. Ara bé, aquesta gratuïtats no pot, en cap cas, suposar un deteriorament de la 
qualitat del servei. Per contra, la gratuïtat s’ha d’acompanyar d’una millora de la qualitat, de les 
freqüències, de la renovació de les flotes i per l’aposta d’altres formes de mobilitat, com la 
bicicleta, que requereixin d’inversions tant en els serveis com en les seves infraestructures. Per 
tot això, les entitats cíviques integrades en la plataforma pel transport públic i les persones que 
s’afegeixin a la mateixa, exigim: 1. El manteniment de la gratuïtat del transport públic a les Illes 
en el 2024. L’augment de la inversió i la despesa pública per millorar la infraestructura i el 
servei del transport públic per acompanyar el canvi en el model de mobilitat que ha impulsat la 
gratuïtat. I que aquesta inversió destinada a l’augment de les freqüències, de la creació de noves 
línees i renovació de les flotes d’autobuses, etcètera, es financi amb un sistema impositiu 
progressiu. Moltes gràcies.”  
 
38. Grups Mixt i MÉS per Palma relativa a Palestina 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Gràcies Sr. Batle. no vull allargar-me massa ni fer amb aquesta intervenció una enumeració 
dels nombrosos crims perpetrats per Israel només en aquests 49 dies de barbàrie. Però amb més 
de 70 anys ... de catàstrofe. 70 anys del que ja s’ha convertit en l’agressió colonial més llarga i 
brutal de la nostra època. 70 anys de apartheid, de ..., de genocidi. No vull fer-ho perquè crec 
que les imatges que ens arriben cada dia des de Gaza i que tothom ha vist, haurien de bastar per 
regirar l’estómac de qualsevol amb un mínim d’humanitat. Bebés prematurs trets de les seves 
incubadores. Cossos de nins  i nines sota els enderrocs. Famílies senceres esborrades de la fas 
de la terra. Mares, pares, infants, gent gran, malalts. 1.700.000 desplaçats i 20.031 assassinats. 
20. 031 vides palestines arrancades  per un estat i un exèrcit criminal que vol fer-nos creure que 
la neteja ètnica és legítima defensa. En aquests darrers dies i en el context de l’intercanvi 
d’hostatges que s’ha dut a l’alto al foc, vàrem escoltar les veus dels nins i nines segrestats per 
l’Estat Israelià. Sí, segrestats. Menors que han estat detinguts administrativament, sense procés 
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judicial i que han estat torturats en presons israelianes durant anys. Molt abans dels atacs del 7 
d’octubre. Només una altra mostra del que ha estat el projecte genocida d’Israel, que hem deixat 
passar davant dels nostres ulls durant dècades. Basta ja. Avui presentem aquesta moció conjunta 
amb MÉS i la societat civil de Palma per dir basta. Per dir que no volem ser còmplices 
d’aquesta massacre, per dir que el genocidi palestí no contarà amb el nostre silenci. Que no ho 
faren en el nostre nom. La societat palmesana, a la qual ens debem com a institució pública, ha 
expressat clarament el seu mandat als carrers. Manifestacions multitudinàries que demanen 
l’actuació urgent per aturar-li els peus a Netanyahu i al govern feixista d’Israel. Sí, feixista. Ho 
va dir Uri Avnery, sobrevivent de l’holocaust nazi, al 2018: La discriminació en contra dels 
palestins és pràcticament, a totes les esferes de la vida, pot ser comparada amb el tracte que van 
rebre els jueus a la primera fase de l’Alemanya nazi. I ho va dir també Einstein i Hannah Arendt 
ja en 1948 quan en una carta al New York Times qualificaven al partit de Netanyahu, com un 
partit polític molt semblant, en la seva organització, mètodes, filosofia política i atractiu social, 
als partits nazi i feixista. Després de 70 anys d’ocupació criminal la situació no ha fet més que 
empitjorar. Perquè qui sembra violència no pot més que esperar recollir el mateix. Perquè 
l’única sortida d’aquesta guerra injusta, l’única manera que hi hagi pau a l’Orient Mitjà és el fi 
de l’ocupació il· legal, de l’apartheid i de la neteja ètnica de Palestina. Els palmesans i 
palmesanes ens neguem a contribuir a banalitzar el mal. Ens neguem a perdre la humanitat que 
molts governants europeus semblen haver perdut. Els palmesans i palmesanes no volem que les 
generacions futures mirin al passat i es preguntin perquè Europa no va fer res per aturar un 
genocidi tan flagrant. Ens neguem a creure que no es pot fer res. Perquè això significaria el 
fracàs del projecte europeu. Perquè això significaria la  pèrdua de la nostra humanitat. Per tant, 
com ja es va fer, com Rússia davant l’invasió d’Ucraïna, alto al foc permanent. Corredors 
humanitaris. Sancions econòmiques. Suspensió de relacions diplomàtiques, econòmiques, 
acadèmiques i culturals. Compliment de les resolucions de Nacions Unides i rendició de 
comptes davant la Cort Penal Internacional. Mai més amb el nostre silenci. Mai més amb la 
nostra inacció. No en el nostre nom. Visca la lluita del poble palestí.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Gràcies Sr. Bonet. Per part del Grup Municipal Popular, volem centrar-nos en els arguments 
que ja han donat a conèixer els nostres representants polítics al llarg d’aquestes setmanes. 
Recordar unes manifestacions del nostre líder nacional, Alberto Núñez Feijoo, al voltant 
d’aquest assumpte. Palestina té dret a la pau, a la prosperitat i al respecte del dret internacional. 
Que va afegir: Palestina no és Hamás. I en efecte, Palestina no és Hamás. Palestina és una 
comunitat de ciutadans i ciutadanes que s’estan veient afectats per una guerra de la qual, 
juntament amb la societat civil d’Israel, en són les principals víctimes. Hamás és una altra cosa. 
Hamás és un grup terrorista al qual, per cert, acaba d’enviar un missatge de felicitació explícita 
el President del Govern Espanyol Pedro Sánchez, donant-li l’enhorabona al seu posicionament 
al voltant d’aquest conflicte bèl· lic. Per contra, Israel ha censurat les paraules de Sánchez. I fins 
i tot ha advertit que li tindrà molt en compte al futur a l’hora de resituar les relacions entre els 
dos països. Aquests són els resultats de l’actual política de Sánchez, de Sánchez. Rep elogis 
d’un grup terrorista. I rep crítiques d’un estat sobirà. Si Sánchez fos un governant amb una mica 
més d’humilitat, de seny, de sentit comú, es demanaria probablement quin error ha comés per 
caure bé als terroristes. I ser reprovat pels demòcrates. Tot i això, l’autocrítica com bé saben, no 
és el punt fort del President del Govern. Ni tampoc ho és la seva capacitat per admetre la 
realitat. I per admetre, en conseqüència, que el seu partit, el Psoe, ja no surt a la foto. Ja no surt 
a la foto dels partits i les organitzacions que defensen la vigència de la llei sobre l’imperi de la 
barbàrie. Que defensen el dret internacional dels pobles per viure en pau sense uns terroristes 
destrueixin la seva convivència. Aquest era el Psoe d’abans. Però, evidentment, el d’ara. No el 
Psoe de Sánchez. El PP en canvi, no ens hem mogut, hem estat i seguim estant al mateix punt de 
sempre. És a dir, en contra de qualsevol situació que en forma d’enfrontament bèl·lic posi en 
perill la vida de les persones i, de manera especial, les més vulnerables. Com els infants i la gent 
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gran. Per aquest motiu, cap notícia ens causaria més satisfacció que l’esdeveniment de la pau de 
l’Orient Mitjà, a Ucraïna i a totes les zones en conflicte. Aquesta és la línea que al nostra parer 
defensa la societat occidental i els estats democràtics. I amb la qual el PP se sent plenament 
identificat. Això ho venen proclamant de forma insistent els nostres representants a les 
institucions, nacionals i internacionals. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Esta proposición no puede ser apoyada por muchos motivos. Y no importa cuál de los puntos 
haga referencia. Una primera consideración, utilizando las palabras de una mujer cuya hija fue 
secuestrada en el brutal ataque terrorista del 7 de octubre: “Cuando solo te indignas con la 
muerte de los bebés de un lado, tu brújula moral está rota y tu humanidad dañada.” Ni una sola 
mención en toda la proposición, en su exposición de motivos ni en su propuesta de acuerdo, a 
los más de 1.200 civiles israelíes asesinados o los 240 secuestrados, de ellos 30 niños y bebés, a 
las mujeres y niños violados. Ni una sola mención. Efectivamente, tienen su brújula moral 
dañada y su humanidad rota por el odio. Y les diré más, por el secular antisemitismo de la 
izquierda. Porque no, el problema no es el Estado de Israel. El problema, su problema, como 
siempre, son los judíos. A ustedes solo les importan los gazatíes. A nosotros nos importan los 
niños, sean gazatíes o israelíes. Un ejemplo más del abismo moral que nos separa. Mienten en 
su exposición de motivos. Lo hacen cuando dicen que: “La resolución 181 de las Naciones 
Unidas, de 1948, que planteaba la participación del territorio en dos estados. Uno como Israel y 
otro como Palestina, supuso la expulsión de la población palestina.” Omiten, porque les 
interesa, que dicha resolución nunca fue aceptada por los países árabes. Omiten que un año 
antes, en 1947, la ONU estableció un plan para la división del mandato británico de Palestina en 
dos estados, uno judío y otro árabe. Omiten que los países árabes y los límites de la comunidad 
árabe y palestina rechazaron el plan y atacaron al recién creado estado de Israel, el mismo día de 
su proclamación. Lo que dio lugar a la guerra árabe-israelí de 1948 que acabó con la victoria de 
los israelíes, su independencia definitiva y la ampliación del territorio de Israel. Omiten que 
Egipto se apropió de la franja de Gaza y Cisjordania, es decir Jordania, ocupó Cisjordania y 
parte de Jerusalén. Y no lo dejó bajo soberanía palestina. Omiten que siguiendo con la negativa 
de reconocer el estado de Israel, en 1967, Siria, Jordania, Irak y Egipto, iniciaron la guerra de 
los 6 días en suelo israelí. Al final de esa guerra Israel había conquistado la península del Sinaí, 
la franja de Gaza, Cisjordania, Jerusalén este y los Altos del Golán. En 1967, no en 1948. Y no 
por un mero deseo de expansión. Omiten que obcecados en negar la existencia del estado de 
Israel, de nuevo, en 1973 una coalición de países árabes, liderados por Egipto y Siria, inició la 
guerra del Yom Kippur. Que esa guerra tampoco trajo ningún beneficio a la población palestina. 
Que tras esa guerra se firmaron los acuerdos de Camp David. Y que dieron lugar al primer 
reconocimiento por parte de un país árabe del estado de Israel, de Egipto. Que después de eso, 
en 1994 lo haría Jordania, pero hasta 2020 con los Acuerdos de Abraham fue necesario todos 
estos años para que un tercer país árabe, Emiratos Árabes Unidos y posteriormente Marruecos, 
reconociesen el estado de Israel. Hablar de reconocimiento mutuo de dos estados, cuando ese 
reconocimiento sí ha existido por parte de Israel. Y no con los países árabes que han utilizado la 
causa palestina, para atacar a Israel, bien fuera en su territorio o incluso a sus nacionales o a sus 
embajadas, yo creo que es mentir deliberadamente. Por cierto, en la zona, solo el Líbano, que no 
es precisamente un país confesionalmente musulmán, y Jordania, han admitido refugiados 
palestinos en su territorio. El resto, Irán, que financia las milicias de Hezbollah, Arabia Saudí, 
Irak, Qatar, etcétera, no los quieren en sus países. Tampoco les ayudan económicamente como 
no sea para proporcionarles armas. Como sí lo hace la Unión Europea. Y ahora, tras los ataques 
de Hamás, Egipto y Jordania ni siquiera los quieren en su frontera. ¿Se han preguntado por qué? 
Hablemos de la situación de los gazatíes. 2 millones de personas en un territorio minúsculo. El 
50% menores de edad. Cuánto tiempo hace que no se les pregunta a los gazatíes cómo quieren 
vivir. Yo se lo digo: 18 años. 18 años desde que Hamás tomó el poder por la fuerza. 18 años sin 
elecciones, 18 años secuestrados por una organización terrorista que tiene los medios suficientes 
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para comprar todo el armamento sofisticado con el que atacar Israel, pero no para alimentar a su 
pueblo. Que no le importa utilizar a la población civil, especialmente a los niños, de escudo 
humano para conseguir sus fines. Que es capaz de construir un entramado de túneles debajo de 
los hospitales, escuelas y centros de culto para esconderse como ratas, pero necesita de la ayuda 
internacional para construir esas mismas escuelas, hospitales y centros de culto. Una 
organización que tiene secuestrada a la población de Gaza y que puede hacerlo gracias a la 
connivencia de esa izquierda antisemita a la que le importa más su odio a Israel que la vida de 
los niños de Gaza. Y voy a acabar con una cuestión. Imagínense el mapa de la zona, creo que lo 
pueden tener en su cabeza. Los países que forman parte de oriente próximo. Si alguno de 
ustedes fuese homosexual, ¿por cuál de ellos cree que podría pasear de la mano de su pareja sin 
que le ocurriese nada? O mirando a las mujeres, ¿en cuál de ellos podría presentarse a unas 
elecciones libres? Yo se lo diré, solamente en uno, en Israel. Gracias.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies. Primer, agrair en els veïnats i veinades que han vengut a aquest plenari i la presentació 
d’aquesta proposta. Perquè no podem deixar de reaccionar davant de la barbàrie que està 
ocurrint i està passant a Gaza i Cisjordània. No podem restar impassibles encara que sigui des 
d’aquí, des d’un municipi de la Mediterrània, i  cap patiment nos pot ser aliè. És el fracàs de la 
política internacional l’incompliment actual del dret internacional per part d’Israel, sense deixar 
de condemnar l’atac terrorista de Hamàs. Tota la societat està en xoc, davant d’una matança 
indiscriminada de civils, infants i dones, que destroça famílies i acaba en tot lo que podria 
començar. Estam satisfets de la valentia del President del Govern d’Espanya que ha recollit 
aquest sentiment de la nostra població i ha estat clar i contundent en la seva visita a Israel. 
Condemnant una resposta desproporcionada i cruel, davant una situació que s’estén massa 
temps. Com a President de torn de la Unió Europea, ha demostrat la capacitat de liderar una 
línea d’acció que passa per defensar la intervenció dels organismes internacionals, el 
compliment del dret internacional i el reconeixement d’un estat palestí i un estat israelià i un 
alto al foc permanent que aturi amb els atacs sobre la població civil. Sabem perfectament que la 
història jutjarà les actuacions de la humanitat davant de la situació actual. I volem ser el màxim 
de curosos amb la nostra proposta. Noltros, damunt d’aquesta proposició li donarem suport. Sí 
que demanaríem una esmena a una part, que és l’aturada de les relacions diplomàtiques. Perquè 
consideram que el diàleg i la diplomàcia és la eina més poderosa per poder donar fi a un 
conflicte de manera sòlida i consistent en el temps. Moltíssimes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Evidentment donc suport a tot lo que ha comentat la companya d’Unides Podem. Tenim un 
posicionament clar i rotund. Nos trobam davant una situació que no és una guerra. Per molts 
que els mitjans de comunicació i certs líders internacionals parlin d’una guerra, nos trobam 
directament davant un genocidi. I és un genocidi que s’ha intensificat aquest darrer mes i mig, 
però que és un genocidi i una massacra que està ocorreguent des de fa 70 anys. El poble palestí 
està visquent l’assetjament, la colonització, l’apartheid, per part d’Israel des de fa més de 70 
anys. Primer del poble jueu que va anar allà a colonitzar-lo. I quan se va crear l’estat d’Israel, a 
través de l’estat d’Israel. Un estat que és un estat terrorista. Però com dic, no per lo que està 
succeïnt, que evidentment ho és lo que està succeïnt aquest darrer mes i mig, que està actuant 
com un estat terrorista, si no de molt enrere. Ja s’ha explicat en molts de casos que s’està duent 
una política d’extermini que va ser germen de la creació de l’estat d’Israel. Per tant, no esteim 
davant un estat democràtic. No democràtic amb els termes que s’entén a Europa. Però tot i així 
té el recolzament incondicional dels grans líders i les grans potències internacionals. De tots 
aquests anys. I això és dramàtic. Perquè lo que esteim fent és deixar tirada, absolutament tirada, 
davant les bombes i davant la massacra a tot el poble palestí. I això nos ha de remoure les 
consciències. Nos ha de remoure la consciència, perquè si no és davant una situació així que 
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actuam i demanam que se complesqui la legalitat internacional, no s’està demanant altra cosa 
que se complesqui la legalitat internacional. No s’està demanant res més. No podem tenir 
posicionaments febles o posicionaments del costat de qui està atemptant en contra del dret 
internacional, que és l’estat d’Israel. No se pot tenir aquesta equidistància ni aquest 
posicionament de suport i còmplice d’aquesta massacra. Estar devora de l’estat d’Israel és ser 
còmplice de cada una de les morts i els assassinats que s’estan patint per part del poble de 
Palestina. No només a Gaza, també a Cisjordània. Ara i en el passat. I el Partit Popular i Vox ja 
entenem el posicionament que tenen, perquè és coherent amb tota la seva història. Perquè el 
Partit Popular i Vox han alimentat els grups terroristes a nivell internacional. I han alimentat 
l’estat terrorista d’Israel. L’han alimentat sempre de manera còmplice i claríssima. I avui se 
torna a visibilitzar aquest aliment i aquesta dinàmica de suport incondicional en aquest estat que 
està agredint de manera sistemàtica els drets humans. Per tant, no podem quedar callats. Jo 
agraesc moltíssim que s’hagi vengut aquí amb aquest pronunciament i de totes les 
manifestacions actives que hi ha hagut a Palma aquestes darreres setmanes, per donar suport a 
Palestina. I evidentment se necessita una solució definitiva en aquest conflicte històric. Amb la 
creació de l’estat de Palestina i, evidentment, posant davant la justícia internacional tots els 
criminals d’Israel. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Belén Soto Mateu (PP): 
 
“Jo vull tornar a repetir les paraules del nostre representant, Alberto, el nostre líder, 
evidentment, Alberto Núñez Feijoo. En el qual ja va dir i a més públicament que Palestina té 
dret a la pau, a la prosperitat i al respecte al dret internacional. I esteim a favor de la pau, del 
dret internacional i de les víctimes del terrorisme. Tant de bo tots els partits poguessin dir el 
mateix. Moltes gràcies.” 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1 i 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 2 i 6: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 7 vots en contra 
(PP, VOX PALMA i PSIB-PSOE) i 2 vots a favor (MÉS per Palma i Grup Mixt) 
Punt 3, 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra (PP 
i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Exigir l'alto el foc immediat i el compliment del dret internacional, incloses les 
prohibicions d’atac directe contra la població civil, de bombardejar hospitals, escoles, 
llocs de culte o camps de refugiats, i a més, d’utilitzar armament prohibit per la 
legislació internacional, com és el fòsfor blanc a zones poblades. Així mateix,donar 
suport a la intervenció de l’ONU com a força de pacificació i l’entrada d’ajuda 
humanitària d’urgència immediata pera la població afectada. 
 
2. Fins que aquests fets no siguin una realitat, exigir a la UE, presidida en aquests 
moments per l'Estat espanyol, suspendre les relacions diplomàtiques, econòmiques, 
culturals, esportives, de cooperació en armament, etc., amb l’entitat sionista de l'estat 
israelià.  
 
3. Exigir a Israel el compliment de totes les resolucions de Nacions Unides que no s’han 
complert des de 1947, segons les quals el poble palestí té dret a un estat, a un exèrcit 
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propi i al retorn dels refugiats, així com acabar amb els assentaments il·legals a 
Cisjordania i a la pràctica d’una progressiva neteja ètnica i al règim d’apartheid als 
territoris ocupats i a Gaza,incloent l'aturada i revisió de les detencions il·legals, 
anomenades administratives, sense causa ni límit de temps, tant d’infants com d’adults. 
 
4. Donar suport als processos de rendició de comptes internacionals, incloent-hi els 
nous que es derivin i els ja existents davant la Cort Penal Internacional, per causes 
d'incompliments del dret internacional. 
 
5. Donar suport al moviment "No en el meu Nom", que uneix a la població jueva de tot 
el món i que es solidaritza amb el sofriment i els drets vulnerats del poble palestí, 
deixant clar que no es senten representats per l’anomenat "Estat d’Israel". 
 
6. Declarar Palma Espai Lliure d'Apartheid Israelià, sumant-se a la iniciativa de la 
RESCOP(Xarxa Solidària Contra l'Ocupació de Palestina), abstenint-se de comprar i 
vendre productes procedents d'Israel o de les colònies israelianes construïdes 
il·legalment en territori palestí, així com comprometent-se a desinvertir i promoure la 
desinversió a iniciatives de l'estat israelià i reclamant als organismes corresponents que 
apliquin les sancions necessàries. 
 
Aprovat els punts 1 i 4 per 23 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup 
Mixt) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No aprovats els punts 2 i 6 per 17 vots en 
contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (MÉS per Palma i Grup Mixt) i 8 
abstencions (PSIB-PSOE); els punts 3 i 5 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 
12 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
57. Grup MÉS per Palma relativa a l'eix cívic de Cotlliure 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Aquesta és una proposta plena de sentit comú. El Partit Popular acompanyat de Vox té una 
dinàmica que des del nostre punt de vista és absolutament perversa. Allà a on està renunciant i 
rebutjant projectes que, objectivament, són projectes que milloren la ciutat i que milloren la vida 
de la gent que viu en aquesta ciutat, com l’exemple de l’eix cívic de Cotlliure. L’eix cívic de 
Cotlliure se va fer amb un procés participatiu per definir quin havia de ser el futur d’aquest eix 
cívic i quin era la intervenció que havia de fer l’ajuntament. Per millorar en relació al trànsit, en 
relació a incrementar espai per a vianants, d’incrementar espai per a la vegetació, espais per 
poder tenir espais de lleure i d’ús dels centres educatius que hi havia en el seu entorn. I amb la 
millora, també, del comerç de proximitat i els comerços que hi ha en aquest carrer i en el seu 
entorn. Perquè tothom era plenament conscient que tenir un increment de la peatonalització en 
aquest entorn i per tant, la pacificació del trànsit, eren avantatges per sector comercial, pel sector 
empresarial, pels veïnats, per les escoles, pels equipaments, també per a la salut pública. Perquè 
evidentment reduiríem la contaminació que ara se pateix en aquest entorn. I se va fer tot aquest 
procés participat allà a on hi va haver un consens ampli. Tothom estaia d’acord i posava el seu 
gra d’arena i la seva visió que se va integrar dins un projecte que tenia absoluta unanimitat per a 
que s’executàs. Per un altra costat vàrem cercar el finançament per a que se pogués dur 
endavant aquest projecte. I l’Ajuntament de Palma tenia aquest finançament fins fa 2 dies. 
Vàrem cercar fons propis, vàrem cercar fons europeus i vàrem aconseguir aquests fons. I el 
Partit Popular amb la seva deriva de destrucció massiva, perquè no té cap altra nom, perquè tot 
lo que pareix, per part del Partit Popular, ensumen que té qualque olor a ecologista o a rotjo o a 
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d’esquerres, ho rebutgen. Simplement per un prejudici. Perquè el Partit Popular, i s’ha vist 
abans quan parlàvem d’urbanisme, està governant amb base a la venjança. Amb la venjança en 
contra de lo que ha fet l’anterior equip de govern, o de venjança perquè com que no és del meu 
color polític jo actuo amb la rèplica de la venjança. I això és que. Bé, no ho vull qualificar. Que 
cadascú ho qualifiqui. Però és molt greu, més enllà de qui hagi fet els projectes, és molt greu 
perquè deixa desemparades aquelles barriades. Esteim parlant de que l’eix cívic de Cotlliure 
travessa barriades molt populars, allà a on hi viu moltíssima gent i molta gent amb diferents 
estatus econòmics. I per tant, millorar aquestes barriades és fonamental. Les millores a l’espai 
públic no s’han de fer únicament en el centre de la ciutat o en el seu voltant més immediat, 
l’hem de penetrar, les inversions importants i les millores de l’espai públic s’han de fer a les 
barriades populars, a les barriades que estiguin enfora també de les Avingudes. I aquest era un 
projecte molt interessant. Lamentam absolutament i nos indigna el comportament que té el 
Partit Popular, perquè a més el Partit Popular renuncia en aquest projecte, renuncia al 
finançament i no posa cap alternativa. Perquè si el Partit Popular tengués una alternativa millor 
en aquest eix cívic de Cotlliure, a lo millor li donaríem suport i tot. Perquè si tenen una bona 
idea que millora el projecte que s’estaia executant, perfecte. Però no tenen cap projecte. Perquè 
s’ha vist claríssim amb la deriva d’aquests 6 mesos. Estan renunciant a tots els projectes 
interessant. I evidentment el Partit Popular és molt favorable a fomentar l’ús del vehicle privat, 
del cotxo privat i de no posar cap alternativa a l’abast dels veïnats. Sigui transport públic o sigui 
en millorar l’espai de vianants. Perquè tenguem un parell de dades que han pogut llegir a la 
moció i que també estan en el pla general, que se basen en dades oficials de l’estat espanyol. 
Palma té unes de les densitats de vehicles més important de l’estat espanyol. Molt més alta que 
la mitja de l’estat. Tenim 741 vehicles per cada 1.000 habitants. Quan la mitjana de l’estat 
espanyol és de 592. Tenim molts més cotxos que qualsevol altra municipi de l’estat espanyol en 
relació als habitants que tenim. Però a més a més, els carrers de vianants, els carrers peatonals, 
també són manco de la mitjana espanyola. Tenim només un 2% del total dels carrers que siguin 
de vianants. Quan la mitjana espanyola és el 9,5%. I en molts municipis d’Espanya governa el 
Partit Popular. I dic jo que qualque cosa bona deu fer qualque moment el Partit Popular. Per 
tant, avançar en la peatonalització de carrers és un deure. No només és un desig o una inquietud 
d’un partit polític. És un deure que tenim com ajuntament. I renunciar a aquest projecte posa de 
manifest que el Partit Popular està en contra de tots aquests principis, que només redunden en 
posar-nos en una situació millor per front al canvi climàtic que vendrà i millorar la qualitat de 
vida dels veïnats. Per tant, presentam aquesta moció perquè el Partit Popular esperam que hagi 
recapacitat i torni a incorporar el projecte de Cotlliure com una prioritat per executar durant 
l’any 24. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Con permiso Sr. Alcalde. Buenos días. Bueno, estamos en el apartado de proposiciones 
políticas. Y concretamente esta del Grupo MÉS per Palma relativa al eje cívico de Cotlliure. 
Prefiere, sin embargo, que en lugar de proposiciones políticas estuviéramos en proposiciones de 
un gobierno nacional declarando la guerra de destrucción masiva, venganza. Un vocabulario 
completamente bélico por parte del Grupo MÉS per Palma. Que a priori parece que quiere 
defender el pacifismo y no para de utilizar o verbalizar toda una actividad de acción bélica 
directa, cuando se trata de un debate normal y natural de una proposición política de un punto 
del orden del día. Dicho esto, respecto a la propuesta, a la proposición concreta que se realiza, 
debe recordar el Grupo Més, que esta actuación estaba enmarcada dentro de otras, en el marco 
de una solicitud de ayudas del MICMA2. Esta cuestión es importante porque en ese punto, 
implicaba que 1,2 millones de euros venían de ayuda europea. Esto que suena muy bien, tiene 
unas contraprestaciones. Son contraprestaciones que tienen que ver, por ejemplo, con el hecho 
de tener que cumplir unos compromisos de calendario y además, con el hecho de cumplir con 
una serie de requisitos que establecían los propios documentos de esos proyectos. Como saben, 
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esto empieza en septiembre del 22 y ya para abril del 23, se establece un criterio de resolución 
provisional. Abril del 23 recordarán que es exactamente mes y medio antes de las elecciones del 
mes de mayo. Es decir, que todo este proyecto era simplemente resolución provisional genérica 
sin proyectos técnicos concretos, cuando nos acercábamos al proceso electoral. La 
humanización del eje cívico Cotlliure, no contaba con nada realizado, salvedad hecha de la 
propia petición de esa ayuda comunitaria. En septiembre del 23, se indicaba que se tenía que 
haber tenido ya iniciado el proceso de licitación. Cuando este equipo de gobierno entra, 
concretamente el lunes 19 de junio, no había ni un solo documento que tuviera que ver con un 
proceso de licitación de ninguno de los proyectos del eje cívico Cotlliure. Saben también que en 
abril del 23, la propia oficina de seguimiento invitaba a hacer una reflexión responsable sobre la 
situación actual en aquel momento, sobre las capacidades y recursos disponibles, para conseguir 
así cumplir con las obligaciones derivadas de la solicitud de esta ayuda. En julio del 2023, no 
contentos con la contestación que se realizó a aquella petición de abril, por parte del equipo de 
gobierno anterior, la OCE volvió a solicitar nuevamente un informe y ahí sí que tuvo una 
contestación clara desde Urbanismo, por la parte urbanística de Cotlliure, y desde la Empresa 
Municipal de Transporte, con aquellas otras actividades que tenían que ver con el transporte 
público, que iban ligadas a ese paquete de ayudas. En ese interior de ese expediente había un 
total de hasta 8 informes, con deficiencias muy graves o algunas de ellas incluso insubsanables. 
La EMT emitió un informe expreso indicando la no viabilidad, precisamente, de cuanto se 
proponía. Y además, se estaba en la idea cierta y clara, que no iba a poder llegar a poder cumplir 
el hito de licitar el 80% de las actuaciones subvencionadas en tiempo y forma. Esta es la 
realidad. Yo entiendo que pueda gustar o no. Que se de participación ciudadana o no. Pero el 
requisito concreto con respecto a la situación en la que estaba era esa, la de incumplimiento 
flagrante. Saben ustedes que además ese proyecto, venía ligado a que un informe específico del 
ayuntamiento indicaba que hacer esta actuación urbanística eliminaba de inmediato, una vez 
ejecutado, 700 plazas de parquin en la calle, y está especificado en el informe. Y no hemos 
encontrado ni un solo documento de tramitación de una ubicación alternativa a estos vehículos. 
Ni uno. Cosa que es imprescindible. Sabemos, claramente, porque lo ha afirmado la ponente de 
esta proposición, que efectivamente es la lucha contra el vehículo. Claro, eliminar 700 
vehículos. Pero este equipo de gobierno no está en la idea de no dar soluciones alternativas a eso 
que iba a provocar, precisamente, que era un problema gravísimo de movilidad para esa zona de 
la ciudad de Palma. Y por último, recuerden, la Unión Europea es muy clara, ofrece ayudas a 
los países que están en situación desventajosa. Me gustaría que algún día en Palma, en Baleares 
y en España pudiéramos ser de los primeros de la clase, que dan ayuda a otros países y no ser de 
los receptores pobres. Y en contraprestación establece un criterio de sanciones y penalizaciones 
en caso de incumplimiento. Al no haber recibido todavía el dinero y poder evitar las sanciones y 
penalizaciones, que sin duda habían de llegar, se tomó todo este tipo de decisiones. En 
consecuencia, confirmamos el voto en contra posterior. Gracias Sr. Alcalde.” 
 
Sra. Lucía Miriam Muñoz Dalda (GRUP MIXT): 
 
“Moltes gràcies. Una vegada més escoltam a l’equip de govern amagar-se darrera d’arguments 
administratius, jurídics, per no dir clarament quina és la seva política i el seu projecte de ciutat. 
mentre que vostès inverteixen un milió d’euros en zones turístiques, deixen una partida a zero. 
No només deixen a zero, si no que renuncien al finançament europeu, per l’eix cívic de Cotlliure 
que és un projecte que se va fer amb participació dels veïns i de les veïnes i que es va acordar 
pacificar i eliminar el trànsit d’aquest carrer. Que a més és de les primeres pacificacions que se 
farien a un barri més lluny del centre. I totes les pacificacions i tots els eixos cívics que s’ha 
construït, com Oms, com Blanquerna, con Nuredduna, han estat un èxit. Per lo tant, nosaltres 
estem a favor de recuperar aquest projecte i li demanaríem a l’equip de govern que expliqués el 
seu projecte de ciutat sense complexos i no s’amaguin constantment darrera arguments 
tecnocràtics, que el que fan és ocultar a quins interessos estan servint. En aquest cas, als 
interessos dels hotelers i d’un model turístic que nos està ofegant.” 
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Sr. Fulgencio Coll Bucher (VOX): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Yo creo que sí, que lo da son justificaciones técnicas. No sé por qué 
no se puede decir que la argumentación del Regidor de Movilidad ha utilizado razones técnicas, 
claras, que dicen lo que no se había hecho, lo que se había prometido y las repercusiones 
negativas que traía este proyecto. Desde quitar 700 aparcamientos. Ya sé que ustedes están 
contra del coche, pero el coche es imprescindible para muchísima gente, para poder ir al trabajo, 
para poder venir, porque todavía no tenemos una empresa municipal de transporte lo suficiente 
rápida y ágil para disminuir. El vehículo es una necesidad. El proyecto que hacen ustedes es un 
proyecto que tiene muchísimos más inconvenientes que ventajas. Y cuando ustedes dicen que lo 
que hace el equipo de gobierno es primar intereses de comerciantes y de zonas, las zonas ricas 
de la ciudad, se olvidan de una cosa muy importante. Ustedes han estado durante meses 
defendiendo un proyecto y ejecutando un proyecto en contra de todos. Y le recuerdo quienes. La 
calle Nuredduna. Al lado de un barrio necesitado, con grandes carencias, ustedes apostaron por 
un proyecto millonario, de varios millones de euros, en detrimento de toda la zona de Pere 
Garau, para hacer algo muy bonito, pero que solo ha beneficiado a los que viven en una calle de 
280 metros. Con todos los problemas de circulación, con todos los problemas de falta de 
aparcamientos. O sea, yo apoyo, lógicamente, lo que acaba de decir el Regidor. Y estoy en 
contra de una proposición que nos llevaba, primero, como muchos de los proyectos que ustedes 
dicen que harían, que harían, pero no han hecho, se encuentran o se han encontrado pues 
afirmaciones que detrás buscan papeles y no los hay o no se cumplen los plazos o los riesgos de 
no poder utilizar bien fondos europeos. Y además, lo ha dicho clarísimamente, lo que ustedes 
proponían era muchísimo más perjudicial que beneficioso para el barrio. Cuando ustedes hablan 
de que asociaciones de vecinos han estado, sí. Ya sabemos cuáles. Pero en fin, tienen, hay otros 
vecinos que no estaban de acuerdo. De la misma manera que había muchísima gente en contra 
de ese humo del TramBadia. O ahora mismo nos encontramos que el Sr. Sánchez, no va, porque 
no hay elecciones, a financiar el transporte público. Muchas gracias.” 
 
Sr. Francesc Josep Dalmau Fortuny (PSIB-PSOE): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Agraïr en primer lloc als veïnats i a la Sra. Lorca que ha fet la seva 
intervenció respecte d’aquesta qüestió. D’un eix cívic que aspirava a ser la continuïtat de 
Blanquerna. D’un eix cívic que aspirava a ser la connexió de Palma amb la Serra de 
Tramuntana. D’un eix cívic que apostava per recuperar espai i per destinar, amb les mateixes 
inversions que se feien també a altres barris, a intentar equilibrar els diferents barris de la ciutat. 
I no apostar per aquesta línea que el govern municipal actual està ja fent feina, que és la de crear 
barris de primera i barris de segona. Noltros, des del mes de setembre vàrem denunciar, des del 
Grup municipal, que l’ajuntament estava disposat a renunciar a 13 milions d’euros de fons 
europeus. Quantes vegades nos hem hagut de seure en aquest banc de la ciutadania reclamant i 
escoltant de l’ajuntament que tenim molt bona voluntat, que hi ha moltes ganes de fer projectes 
transformadors, però que no tenim un cèntim. Ara, aquest problema no el teníem. Ara sí que 
tenien cèntims. Teníem euros suficients per seguir transformant la ciutat. únicament hi ha una 
cosa que ha canviar, i és les ganes i la voluntat de fer feina. En aquests 6 mesos d’aquest govern 
municipal, ni ganes ni voluntat de fer feina. Ni ganes ni voluntat de transformar Palma en una 
ciutat com toca i com se coneix en el conjunt de la Unió Europea. Un espai amb més ombres, 
amb més espai públic, a on poguem també transformar els centres educatius i a on també 
pal·liem els efectes d’aquesta crisi climàtica amb la que estam. Mirin, des del mes de setembre, 
el Sr. Deudero va dir que hi havia 8 informes en contra de Blanquerna. Ara ja no són en contra. 
Ara ja són insubsanables. Pentura d’aquí a 15 dies ja seran condicionats. I pot ser d’aquí a un 
mes a lo millor, fins i tot, són favorables. 8 informes varen demanar fa 2 mesos. Gràcies Sr. 
Busquets, perquè és l’únic Regidor que ha tengut la cortesia de contestar en aquest grup 
municipal amb 2 d’aquests 8 informes. I resulta que aquests 2 informes no són en contra, Sr. 
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Deudero. No són en contra. El de Policia diu vagin alerta perquè és un barri amb densitat de 
vehicles molt important, el Carrefour té obert, la gent aparca allà normalment. És una solució, 
però s’ha de pensar en una alternativa. Perfecte. Molt bé. Però no diu en contra. L’altre de 
Bomberos diu informe de forma favorable condicionat. Clar, lògicament, Sr. Deudero, 
benvingut a l’Ajuntament de Palma. aquí els informes favorables condicionats són importants i 
són constants, perquè qualsevol projecte que se fa des d’una àrea, la resta d’àrees condicionen 
aquest projecte. I clar que sí. I feim millores. Perquè ja que hi som i ja que hi som i ja que hi 
som tengueu en compte tot això que s’ha de fer. Això és lo que diuen els informes. Els altres 6, 
Sr. Batle, Sr. Deudero, no hi són per enlloc. No són per enlloc els altres informes que, 
suposadament, estaven en contra. Parlava vostè i se sorprenia de que des d’aquesta bancada li 
diguin venjança. Sap qui va afirmar amb aquest adjectiu als grups municipals de l’oposició? El 
plenipotencial i Regidor de mig ajuntament, d’aquest ajuntament de la ciutat, que nos va dir que 
per venjança no nos aprovava les esmenes del pressupost de fa 15 dies. Aquesta és la venjança 
del govern municipal. De quina altra parlen Sr. Deudero? Aquesta és la qüestió i una vegada 
més, una vegada més, no nos queda més remei que afirmar que vostès no estan disposats ni a 
treballar ni tan sols a escoltar a les necessitats de la ciutadania de Palma. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“És ben curiós que un reservista me digui que utilitz un llenguatge bèl· lic. És ben curiós. M’ha 
agradat. M’ha agradat. Benvingut al món dels projectes dels fons europeus, de voler transformar 
la ciutat. S’amaguen darrera qualsevol petit obstacle burocràtic per fer una muntanya d’aquests 
petits obstacles burocràtics, per llançar aquesta gran muntanya en contra dels projectes de 
millora la ciutat. Qualsevol projecte, fins i tot els que no nos agraden només a MÉS per Palma, 
qualsevol projecte que vulgui fer el Partit Popular per millorar la ciutat, se trobarà amb molts 
entrebancs, evidentment. Però això és la vida. I això és la política. I això és governar. Si ara que 
el Partit Popular, crec EU ha governat altres vegades en aquest ajuntament, ara és quan s’adonen 
compte de lo que és governar, que és superar tots els obstacles que se puguin anar donant, que 
tenen solució, que no són obstacles insalvables. Pues nos esteim trobant amb un Partit Popular i 
amb un govern absolutament passiu. Però no passiu perquè no vulguin fer coses que estan 
iniciades, si no passiu perquè lo que volen és tenir una administració i un govern municipal 
passiu i que sigui el mercat, els interessos dels grans especuladors o els interessos privats els 
que marquin l’agenda de la ciutat. I no sigui l’Ajuntament de Palma, amb un govern que s’hagi 
conformat de cada legislatura, que marqui quines són les prioritats. Se vostre prioritat és deixar 
fer. Deixar fer siguin quins siguin les prioritats de qui vulgui fer. Això sí, si van en contra dels 
interessos del Partit Popular, aquí posaran barrera. Però si no, via lliure. Quin era el problema o 
quin és el problema de l’eix cívic de Cotlliure? Els aparcaments? Es que remen en contra de 
qualsevol principi de dinàmica de qualsevol ciutat europea. De qualsevol ciutat europea, fins i 
tot les que governa la dreta. Siguin un poquet més moderns. És que fa molts anys que els hi dic 
en els dels Partit Popular. Vos hauríeu de renovar una mica i ser un poc més moderns. Hi ha 
dretes bastants més modernes. Que respecten i fomenten la mobilitat sostenible a Europa. Hi ha 
moltes ciutats que peatonalitzen carrers, que posen més autobusos, que posen tramvies. Però no, 
aquí tenim una dreta totalment antidemocràtica, que va en contra dels principis que regeixen a la 
resta del món. El canvi climàtic és una evidència. Diuen que sí que és una evidència, però no 
fan res per adaptar-se al canvi climàtic. O no només al canvi climàtic, sobre la igualtat. La 
igualtat entre les persones que tenen diferents capacitats de recursos, els serveis públics, el 
transport públic, les peatonalitzacions, és les que donen més garanties d’igualtat d’oportunitats 
entre els veïnats. Perquè no tothom se pot comprar un cotxo. Però pareix que el Partit Popular a 
més a més de voler ser un agent immobiliari també és un agent del sector de l’automòbil. És que 
tenim un govern que lo que fa és això. Vol potenciar el sector immobiliari privat i vol potenciar 
el sector de l’automòbil. Però no els dels drets dels veïnats. Crec que s’haurien d’anar renovant 
perquè si aquests són els tipus d’arguments que nos donaran cada vegada que noltros reclamem 
un projecte que s’esteia desenvolupant, i nos venen amb 4 excuses burocràtiques, detecta molta 
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pobresa del seu projecte polític. És molta pobresa del projecte polític, perquè lo que volen és 
ensalçar els interessos pues particulars d’uns molt poquets. No dels veïnats de la ciutat. per tant, 
agrairia que ara, en aquesta segona rèplica donassin uns arguments amb una mica més de 
potencial de l’interès públic. Quin és l’interès públic que defensa el Partit Popular per renunciar 
en aquest projecte? Això és lo que a jo m’agradaria saber. No els problemets burocràtics que 
s’aniran trobant a cada cosa que vulguin fer.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. A ver, por ir contestando rápidamente a las intervenciones de los 
diferentes portavoces. Agradecer el apoyo de Vox en la intervención que ha tenido su portavoz. 
Con respecto a las intervenciones indicar que con respecto al tema del proyecto urbanístico, que 
desde Unidas Podemos se nos indicaba, invitaría que pudieran leer el programa electoral del 
Partido Popular, que hay un proyecto urbanístico de ciudad, con ideas muy interesantes. Con 
respecto al tema de la intervención del portavoz del Grupo Socialista, quería indicarle. El dinero 
comunitario no viene gratis, viene con unas obligaciones. Y desligar el dinero de cumplir el 
calendario es un error de bulto. Nos ha querido dar unas lecciones magistrales después de los 
años que ha estado en la Regidoría, poco o nada ha podido solventar respecto a este proyecto en 
concreto y muchos otros que nos hemos encontrado empantanados. Teníamos informes en 
contra e informes con defectos que eran posiblemente subsanables, lo dije ya en la otra ocasión 
y lo reitero otra vez. No intente tergiversar las palabras. De todas formas, constan en las actas de 
los Plenos municipales. Pero sí lo que está claro es que condicionan la posibilidad de cumplir 
con el calendario y en consecuencia volver a la casilla número 2, que es la de imposición de 
sanciones por el hecho de no cumplir. Además de tener que devolver el dinero. Esto que parece 
gratis, igual que las moratorias urbanísticas en el pasado reciente, que luego llegan con 
sentencias judiciales, es lo que este equipo de gobierno ha pretendido evitar para que el 
contribuyente, el ciudadano de Palma, no se vea luego perjudicado económicamente. Se ha 
afirmado aquí que no estamos dispuestos a trabajar. Yo lamento que salgan estas apreciaciones, 
porque entiendo que una cosa es el debate político y otra cosa es que no estemos dispuestos a 
trabajar. Esto es absurdo y lo rechazo de plano. El Plan general, el Plan de Movilidad Urbana 
Sostenible, son planes todos ellos que han estado hechos sin la participación de otras fuerzas 
políticas que no tuvieran que ver con el equipo de gobierno anterior. Es decir, el centro 
izquierda que tanto se vanagloria de llegar a consensos, no consigue hacer consensos nada más 
que con ellos mismos en la única necesidad de poder gobernar, porque sin esos consensos no 
consiguen gobernar. Entonces, eso deberían hacérselo mirar. Yo quería hacerles mención. Han 
estado gobernando ustedes 8 años, entonces yo quería que me explicaran cómo es que el Mercat 
del Camp Redó, que cerró en 2019, sigue cerrado a fecha de hoy y no hemos encontrado ni una 
sola actuación para solventar ese problema. Verano del 19, 20, 21, 22, 23. Cuatro años con el 
mercado cerrado. Un ejemplo de lo que es la posibilidad de lo que ustedes decían que Cotlliure 
podía intentar solventar. Las ayudas se pueden solicitar por separado. Ahí lo dejo también por si 
acaso pudiera ligarse con algún otro tipo de proyecto. El esfuerzo que han realizado ustedes a lo 
largo de estos años, 8 años de gobierno, en la lucha contra el coche, se lo vuelvo a recordar con 
datos oficiales, pasó de que el 47% del transporte fuera en vehículo personal a que ahora sea el 
45. 2 puntitos de rebaja con una inversión multimillonaria y un fracaso lamentable de lo que 
durante 8 años se hizo. Y creo que por eso a lo mejor hubo un cambio de gobierno. Y por último 
(…)1  Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gracias Sr. Deudero.” 
 
                                            
1 S’esborra a instància del propi intervinent. 
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Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“...” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Truyol. Sra. Truyol, per favor.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“….” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Truyol no té la paraula.”  
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“….” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sra. Truyol. Passaríem a votació. Vots a favor de la proposta.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Habéis perdido la vergüenza ya. ¿No?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Per favor, Sra. Pastor.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Del todo.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Vots a favor de la proposta. Vots en contra. Passaríem al punt 62. Proposta del Grup Psib-Psoe. 
Por favor, no tiene la palabra. Grup Psib-Psoe relativa a la Façana Marítima i l’edifici. Per 
favor.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“No, jo…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“No té la paraula.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Vaya ejemplo dan.” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“No té la paraula Sra. Truyol. Sra. Pastor, per favor.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“..poco decoro… 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Qué vergüenza.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passarem…”  
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Crec que està previst…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Passarem al punt 62 de l’ordre del dia.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sr. Martínez…” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Pastor no tiene la palabra. Sra. Pastor no tiene la palabra.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Repruebe a su Concejal.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Pastor, le vuelvo a repetir. No tiene la palabra.”  
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Ha insultado.” 
 
Sr. José Javier Bonet Díaz (PP): 
 
“¿Qué dice?” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Ahora somos tontos todos. Venga.” 
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Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Todos. Ahora nadie tiene la palabra.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Es que hay que ser sinvergüenza.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Punt 62 de l’ordre del dia. ¿Qui té la paraula?” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Pues ahora todo el mundo queremos la reprobación del Sr. Deudero. Todas las palabras van a ir 
así.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Pastor, por favor, basta. ¿Quién interviene del Grupo Socialista? Sra. Sánchez.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Abans de començar amb aquest punt. Jo crec que sí que hi ha una part del reglament d’aquest 
consistori que permet que el Batle, en el cas que se falti al respecte i s’insulti als Regidors, pot 
demanar que se retiri de l’ordre del dia. No és així Secretari? Crec que és l’article 42 del 
reglament d’aquest Plenari. Necessit alguna resposta perquè crec que dir me gusta la fruta i es 
quedin així, és bastant. És quan la Sra. Ayuso va dir xxxx de xxxx i ell va dir me gusta la fruta. 
Crec sincerament.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Lo ha dicho. Lo ha dicho.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Crec, sincerament, Sr. Batle, que no se pot permetre en aquest consistori i li deman per favor 
que ho retiri de l’acta.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Es que no se puede seguir este Pleno así.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Sánchez. Té la paraula 5 minuts. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“No pensa fer cap actuació?”  
 
Sr. Batle (PP): 
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“Sra. Sánchez, si jo hagués de fer rectificar a tots els Regidors d’aquest consistori” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“....” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Truyol, Sra. Truyol, no té la paraula. No té la paraula. Sra. Truyol, no té la paraula. Jo 
mateix. Sra. Pastor no tiene la palabra.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“Me l’he agafat perquè el Batle no defensa ....” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Truyol no té la paraula. No té la paraula. No té la paraula Sra. Truyol.” 
 
Sra. Neus Truyol Caimari (MÉS): 
 
“....” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Escolti, aquest Batle, aquí ha estat insultat moltes vegades per molts de vostès en aquest 
plenari.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“¿Pero qué es esto?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Si entràssim en aquest joc.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“¿Cuándo se le ha insultado?” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“¿Cuándo?” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Aquí no s’ha insultat a ningú, jo els hi deman que tenguin un respecte vostè també aquí per 
aquest plenari.” 
 
Sr. Francisco Ducrós Salvá (PSIB-PSOE): 
 
“Nos hace pasar por idiotas. ¿Esto que es?” 
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Sr. Batle (PP): 
 
“Sra. Sánchez, ¿quiere intervenir en el punto 62? Sr. Ducrós.”  
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Equipo de comunicación Ayuso.” 
 
Sra. Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Hombre, sin necesidad alguna. Gratuitamente.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Sr. Secretari, feim una aturada del Plenari. Moltes gràcies.” 
 
S’ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 5 vots en contra (PP, VOX PALMA) i 4 vots a 
favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
1. El Plenari de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a recuperar el projecte 
d’Eix Cívic de Cotlliure dissenyat juntament amb vens i empresaris i a executar les 
obres de transformació d’aquest carrer. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 12 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es fa un recés a les 13.02. S’absenten de la sessió els membres del Grup Municipal 
MÉS per Palma (Sra. Truyol, Sr. Contreras i Sra. Coll) i el Grup Mixt (Sra. 
Muñoz). Es reprèn la sessió a les 13.23 i després d’una breu intervenció abandonen  
els membres del Grup Municipal PSIB-PSOE (Sra. Sánchez, Sr. Ducrós, Sra. 
Pastor, Sr. Cereijo, Sr. Dalmau, Sra. González, Sra. Navarro, Sr. Oliveira) 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Bon dia. Prosseguim amb el plenari. M’agradaria donar la paraula al Regidor Deudero.” 
 
Sr. Antonio Deudero Mayans (PP): 
 
“Sí, Sr. Alcalde. Muchas gracias. Solamente, brevemente, para indicar. No está en la filosofía de 
ser de este Regidor que habla ahora el insultar a nadie ni ofender a nadie. Ni a título personal ni 
mucho menos personas que representan a votantes de la ciudad de Palma, que con unas y otras 
inquietudes votan a sus representantes y estando aquí, para mí tienen el máximo respeto. 
Lamento profundamente el haber lanzado esta frase y que se haya interpretado como un insulto. 
Porque no lo era para mí. Y perdón, lo siento de verdad. Que no era mi intención para nada, 
incluso con el ruego al Secretario de poder retirar, si así lo consideran las otras fuerzas, del acta, 
la frase que he dicho anteriormente. Representantes municipales que tienen votantes detrás, que 
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para mí tienen siempre y en todo caso el máximo respeto, sin perjuicio del debate político. E 
insistir en que lamento profundamente que haya sido así. Gracias.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sr. Deudero. Jo voldria comentar i dir que quedi constància de les disculpes del 
Regidor. De la retirada d’aquestes paraules que ha dit i que ara ha dit que retirassin, el Regidor. 
I queda constància també a l’acta. I traslladar també i lamentar aquesta situació en el Plenari.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Yo pienso que lo que ha pasado hoy es grave. Creo que se ha permitido 
llegar hasta aquí. O sea, ha habido una escalada del tono de los debates hasta que hemos llegado 
hasta aquí. Nos guste o no nos guste, creo que esto se ha ido de las manos. Nosotros como 
grupo municipal nos gustaría que esta situación se pudiera reconducir. El problema que tenemos 
en este momento, por respeto a la institución y por respeto a los ciudadanos y las ciudadanas de 
Palma, a los cuales estamos dando un espectáculo lamentable. El problema que tenemos en 
estos momentos es que se ha ido de las manos. Y la persona a la que se ha ofendido no ha 
querido volver. Tenemos a la persona que ha recibido el insulto que no ha querido volver. 
Entonces, ante esta situación creo que no podemos continuar. Se lo digo con la máxima 
honestidad y el máximo respeto institucional que puedo. Creo que no podemos continuar con el 
Pleno. Creo que con dos grupos municipales que han abandonado el Pleno porque esta situación 
se ha salido de madre, no podemos continuar el Pleno. Yo creo que hay que hacer un receso 
hasta poder volver. Y lo lamento profundamente. Y repito, que es un espectáculo lamentable 
que nunca tendríamos que haber llegado hasta aquí.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Gràcies Sra. Sánchez. Jo personalment he intentat que, perquè a més s’han traslladat les 
disculpes aquí a la persona que s’ha pogut sentir afectada, i no ha volgut acceptar aquestes 
disculpes. I ha dit que no tornarà al Plenari. Per tant, el Plenari ha de continuar. És a dir, jo he 
intentat que poguessim tornar i han rebutjat el poder tornar en el Plenari. És a dir, no és una 
situació que s’hagi sortit de res. És a dir, vull dir. En lo que és el debat, a vegades pues un se pot 
equivocar. En aquest cas el Regidor ja ha rectificat en aquesta situació i jo crec que el que hem 
de fer, jo he intentat com a Batle que tornàs aquí. Se li han traslladat les disculpes, per part del 
Regidor i per part del Batle, i no han volgut prosseguir el Plenari. Però el Plenari no se 
suspendrà. Ho pot entendre.” 
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Simplemente, lo que a nuestro grupo se refiere. Lo que queremos manifestar que el hecho que 
se ha producido ya fue previsto en el Pleno de septiembre, cuando presentamos una proposición 
precisamente en la línea de que se mantuviese un decoro en el Pleno. Una proposición en la que 
además no hacíamos alusión a ningún grupo político, entendiendo que el clima que se estaba 
creando no era el más apropiado para representantes de la soberanía nacional como es nuestros 
caso, representantes de los ciudadanos de Palma. Creemos que tal como nos indica el Alcalde y 
se les ha manifestado esa petición de perdón, que yo creo que honra al Regidor Deudero. Por lo 
demás es una persona siempre extremadamente educada. Yo creo que no hay motivo para no 
continuar el Pleno. Esa es nuestra posición. Yo creo que se lo debemos a la ciudadanía de 
Palma. Y creo que es nuestra responsabilidad, más allá de otras cuestiones. Eso sí, siempre 
teniendo en cuenta y que esto nos deba servir de aviso de que esa escalada no debe aumentar. Y 
que debemos ser cuidadosos en nuestras expresiones en general, para que precisamente eso, 
para que no tengan que avergonzarse los ciudadanos de Palma de nuestro comportamiento en el 
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Pleno. Así que por nuestra parte creo que, como digo, por respeto a los ciudadanos de Palma 
deberíamos seguir el Pleno.” 
 
Sra. Rosario Sánchez Grau (PSIB-PSOE): 
 
“Moltíssimes gràcies. Crec que hauran de continuar sense l’oposició. Perquè no nos sentim 
confortables en una situació en la que la persona que ha estat agredida. Verbalment, però ha 
estat agredida. Me gusta la fruta tots sabem lo que significa en aquest moments, després de lo 
que va passar amb la Sra. Ayuso. I no hem de ser hipòcrites. I s’han d’explicar les coses com 
són i s’ha d’explicar el que ha succeït com ha succeït. Crec que és una situació lamentable. Crec 
que és un espectacle espantós per la ciutadania de Palma. Però des del Grup Municipal 
Socialista, crec que hauran de continuar sense noltros.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. Moltes gràcies Sra. Sánchez. Lamentam profundament la seva decisió. Però moltes 
gràcies. Continuaríem amb el Plenari.” 
 
Sr. Secretari:  
 
“Estàvem comentant que, és a dir, el Plenari, la composició ara s’ha reduït als 17 membres que 
hi ha aquí i per tant continuarà i se reflectirà en les votacions que se produesquin en relació als 
punts que hi ha a l’ordre del dia.” 
 
Sr. Batle (PP): 
 
“Molt bé. No seria el sentit del vot que hi ha a cada punt, si no les votacions que se facin en 
aquests moments. No és vera? Molt bé. Idò passaríem al punt 62.” 
 
62. Grup PSIB-PSOE relativa a la Façana Marítima i l'edifici de GESA 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern  a explicar abans de tancar 
cap acord en quins termes es du a terme la negociació per la compra de l’edifici de 
GESA. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern  a explicar quins seran els 
usos definitius de l’edifici de GESA. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern  a no prendre cap decisió 
sense comptar amb l’opinió dels veïnats i veïnades de la zona representats en la seves 
associacions i plataformes. 
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern  a preservar el parc de la 
primera línia i l’espai llibre públic a la Façana Marítima. 
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Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 6 abstencions (VOX PALMA) 
 
41. Grup MÉS per Palma relativa al centre de creació de circ a Can Ribas 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
Punt 2 i 3 : s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, 
PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. L’Ajuntament de Palma es compromet a mantenir el projecte de l’antiga fàbrica de 
Can Ribas com a Centre de Creació de les Arts del Circ, tenint en compte el seu futur 
paper de dinamització comunitària i social als barris de la Soledat i Nou Llevant.  
 
2. L’Ajuntament de Palma es compromet a seguir impulsant i treballant el projecte des 
del consens amb les entitats de l’àmbit del circ i les associacions de caire veïnal i 
cultural de la zona, així com d’aquelles que fan feina des del punt de vista social als 
barris de la Soledat i Nou Llevant.  
 
3. L'Ajuntament de Palma es compromet a donar un suport estable al sector del circ per 
tal que pugui seguir desenvolupant la seva tasca artística i social a la ciutat, 
especialment tenint en compte el context de la fàbrica de Can Ribas i els barris del seu 
entorn.  
 
Aprovat punts 2 i 3 per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No 
aprovat el punt 1 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
Es tracten conjuntament els punts 58 i 65 
58. Grup Mixt relativa a la bonificació al 100% del transport públic al 2024 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al equip de govern municipal a sumar-se a la 
reclamació de la Presidenta del Govern de les Illes Balears al Govern d’Espanya de la 
bonificació al 100% del transport públic en 2024.  
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
65. Grup PSIB-PSOE relativa a la gratuïtat del transport públic a les Illes Balears 
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S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 

 
Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma, atesa la bona resposta que ha tingut la gratuïtat al 
transport públic durant l’any 2023, constata la necessitat de mantenir-la per l’any 2024. 
 
2. El Ple del Ajuntament de Palma insta al govern municipal a treballar de manera 
coordinada amb totes les administracions competents, al objecte de mantenir la gratuïtat 
a l’EMT Palma per l’any 2024. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a treballar per 
igualar les compensacions com a territori insular, lligades a la potenciació del transport 
públic col·lectiu gratuït. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta el Govern de les Illes Balears a seguir 
treballant, de manera coordinada amb l’Ajuntament de Palma, per augmentar línies i 
freqüències, i millorar la qualitat del servei de transport públic a l’illa de Mallorca. 
 
No aprovat  per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
60. Grup VOX relativa a la problemàtica de l'estacionament d'autocaravanes 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt), 2 vots a favor 
(VOX PALMA) i 3 abstencions (PP) 
 
Es proposa:  
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se considere este 
problema como prioritario, dado su incremento imparable y que se cree al efecto una 
comisión de expertos (Universidad, Consell, Ayuntamiento, Colegio de Abogados, 
Asociaciones de Caravanistas, Asociaciones de vecinos, etc.) para estudiar el tema en 
profundidad a fin de poder adoptar soluciones y que sean consensuadas y contemplen 
conjuntamente la realidad social de los usuarios y de los residentes. 
 
Sobre la taula 
 
47. Grup PSIB-PSOE relativa a l'adhesió de Palma a la xarxa de ciutats 
interculturals (RECI) 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
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01- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a reprendre els contactes per a fer efectiva 
l'adhesió de la ciutat de Palma, a la RECI: XARXA DE CIUTATS 
INTERCULTURALS, amb el compromís de promoure polítiques a favor de la igualtat 
de drets,deures i oportunitats socials; a prevenir l'exclusió i la discriminació; a valorar la 
diversitat i a fomentar la interacció positiva entre les persones posant l'èmfasi en els 
aspectes comuns que ens uneixen. 
 
02- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a assignar aplicació específica en els 
pressupostos de l'exercici 2024. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) 
 
52. Grup PSIB-PSOE relativa la coherència amb l'Oficina de la Defensora de la 
Ciutadania 
 
Se’n fa votació separada a la Comissió de Suggeriments i Reclamacions: 
Punts 1 i 3:  s’han dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt). 
Punt 2: s’ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat. 
 
Es proposa: 
 
 1- El Ple de l'Ajuntament de Palma, rebutja amb contundència les afirmacions fetes pel 
grup municipal Vox, en la sessió plenària del passat 26 d'octubre, on qualifica de 
quiosquet a l'oficina de la defensora del ciutadà de Palma, la qual cosa suposa, no sols 
un atac al prestigi de la institució si no també, un greuge als seus treballadors i 
treballadores i especialment, a la memòria de Sr. Miquel Lladó Oliver, primer defensor 
del ciutadà de Palma. 
 
2- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a rebutjar qualsevol acció o referència que 
pugui denigrar la imatge o el prestigi de l'oficina de la defensora del ciutadà de Palma, 
evitar qualsevol altra mesura que suposi el menyscapte de les seves capacitats de gestió 
així com, preservar i respectar la seva independència com a institució municipal. 
 
3- El Ple Municipal insta l'equip de govern, a mantenir la partida pressupostària, en els 
pròxims pressupostos per a l'exercici 2024, destinada a material de l'oficina de la 
defensora així com, eliminar altres retallades previstes i dotar-la de més personal per a 
atendre adequadament les demandes ciutadanes. 
 
Aprovat el  punt 2 per unanimitat. No aprovats els punts 1 i 3 per 17 vots en contra (PP i 
VOX PALMA)  
 
Sra. Margarita Durán Vadell (VOX): 
 
“Sr. Alcalde. ¿Puedo pedirle un receso de dos minutos?” 
 
Sr. Batle (PP): 
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“Sí. Perfecto.” 
 
Es fa un recés quan són les 13.34 h. Es reinicia la sessió a les 13.41 h 
 
54. Grup VOX relativa a l'empadronament a Palma 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las medidas 
oportunas para impedir el empadronamiento fraudulento en la Ciudad de Palma. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
37. Grup Mixt relativa al Dia internacional per a l'eliminació de la violència contra 
les dones 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1 amb esmena in voce, 2, 3, 6, 7 i 8: s'ha dictaminat desfavorablement sobre 
aquests punt per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
Punt 4: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 5 : s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 6 vots a favor (VOX 
PALMA, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 3 vots en contra (PP) 
 
Es proposa: 
 
1. Reiterar el compromès firm d'aquest Ajuntament amb l'erradicació de totes les formes 
de violència masclista, condemnar tots els actes de violència contra les dones i rebutjar 
qualsevol acte masclista, i visibilitzar l'acte institucional previst per l'Ajuntament 
convidant als grups polítics i entitats socials. 
 
2. Instar al Consell de Mallorca a la creació del primer Centre de Crisi 24h a Palma per 
a l'atenció a víctimes de violències sexuals i violències masclistes, abans que s'acabi 
l'any, en compliment de la legalitat vigent i de la Llei orgànica 10/2022, de 6 de 
setembre, de garantia integral de la llibertat sexual, coneguda com a Llei Només Sí És 
Sí . 
 
3. Desenvolupar, en estricte compliment de la legalitat vigent, totes les mesures de 
competència municipal recollides en la Llei Només Si és Sí, garantint el dret d'atenció 
integral de les víctimes de violències sexuals complint els principis d'atenció permanent, 
actuació urgent, especialització de prestacions i multidisciplinarietat professional. Es 
prestarà especial atenció a la millora de la formació i de l'atenció de les víctimes per 
part de la Policia Local, millorant les mesures d'avaluació del risc i de protecció 
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orientades a garantir la no repetició de la violència i a donar protecció efectiva davant 
represàlies o amenaces, fent possible que les dones, nenes i nens visquin en condicions 
de llibertat i seguretat. 
 
4. Ampliació de les places disponibles com a alternativa residencial per a dones 
víctimes de violència de gènere que continuïn permetent que a Palma no quedi cap dona 
sense espai segur de protecció tant per a ella com per als seus fills i filles. 
 
5. Increment de la plantilla professional en el Servei d'Atenció Integral a Dones 
Víctimes de Violència, especialment en la categoria de psicòlogues. 
 
6. Increment de les hores d'educació afectivo-sexual i distribució d’anticonceptius de 
barrera i productes d’higiene menstrual a través del programa PalmaEduca en instituts. 
També es fomentaran tallers i formacions tant a l'Escola Municipal de Formació com 
des de Palma Activa, el Centre Flassaders i els Casals de Barri. 
 
7. Ampliació dels protocols contra les violències sexuals en els establiments d'oci 
nocturn i més punts violeta en els principals esdeveniments organitzats per l'Ajuntament 
que conscienciïn sobre la cultura del consentiment a través de la campanya No i Punt, 
Només Sí que és Sí.  
 
8. Adhesió a la iniciativa de Ciutats Segures i Espais Públics Segurs.  
 
Aprovat el punt 4 per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No 
aprovat el punt 5 per 6 vots a favor (VOX PALMA) i 11 vots en contra (PP); els punts 
1, 2, 3, 6, 7 i 8 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
39. Grup MÉS per Palma relativa al 25 NOVEMBRE: "S'ha acabat" 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1, 3, 4 i 6: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per 7 vots a favor 
(PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 2 i 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa:  
 
1. El ple de l'Ajuntament de Palma i cada un dels grups polítics que el conformen es 
comprometen en la lluita contra les violències masclistes, i en treballar per posar fi a les 
violències contra les dones i erradicar les actituds masclistes. 
 
2. El ple de l'Ajuntament de Palma i cada un dels grups polítics que el conformen es 
comprometen a combatre els discursos negacionistes de la violència de gènere. 
 
3. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a seguir impulsant els 
Plans Estratègics d’igualtat participatius. Perquè el compromís amb la igualtat de tota la 
societat és l’antídot de les violències. 
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4.El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a treballar en xarxa i a 
col·laborar amb totes les institucions, les associacions feministes i altres col·lectius per 
tal de crear sinergies per erradicar les violències masclistes. 
 
5. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a posar en la façana de tots 
els edificis de la institució una banderola o un símbol de condemna de les violències 
masclistes, per així visibilitzar el compromís de la institució amb la seva erradicació.  
 
6. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a millorar tots els serveis i 
recursos per a dones i els seus fills i filles que afronten les violències masclistes. 
 
Aprovat punts 1, 3, 4 i 6 per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA). No 
aprovats els punts 2 i 5 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
49. Grup PSIB-PSOE relativa a la violència vicària 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a incrementar y 
fortalecer los Servicios de Atención a Víctimas de violencia de género, incrementando 
los recursos destinados a los servicios municipales de atención a víctimas de violencia 
de género y vicaria, garantizando personal capacitado y especializado. 
 
2. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a elaborar campañas 
de sensibilización para luchar contra la Violencia de Género, como pueden ser 
campañas educativas y de sensibilización en colaboración con instituciones locales y 
organizaciones no gubernamentales para concientizar a la comunidad sobre la violencia 
vicaria y de género. 
 
3. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a establecer 
protocolos claros y eficientes para la intervención municipal en casos de violencia 
vicaria y de género, asegurando una respuesta rápida y coordinada de los servicios 
pertinentes. 
 
4. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a crear espacios 
seguros y accesibles en colaboración con organizaciones locales, donde las víctimas 
puedan recibir apoyo emocional, asesoramiento legal y recursos para reconstruir sus 
vidas. 
 
5. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a proporcionar 
formación continua sobre violencia de género y vicaria a los funcionarios municipales, 
incluyendo a la policía local, trabajadores sociales y personal de atención al público. 
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6. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno establecer y mejorar 
los convenios y colaboraciones con otras instituciones, tanto gubernamentales como no 
gubernamentales, para fortalecer la red de apoyo a las víctimas y mejorar la 
coordinación de esfuerzos. 
 
7. El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a implementar 
sistemas eficientes de recopilación de datos y estadísticas sobre casos de violencia 
vicaria y de género, con el objetivo de evaluar el impacto de las medidas implementadas 
y ajustarlas según sea necesario. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA) 
 
40. Grup MÉS per Palma relativa a l'escoleta de Pere Garau 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per unanimitat 
Punt 2: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquest punt per 5 vots en contra (PP i 
VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS  per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1- El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a treballar per l’obertura d’una 
Escoleta 0-3 anys al barri de Pere Garau, com una prioritat. 
 
2- El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda recuperar la totalitat del pressupost del 2023 
destinat al Patronat Municipal d’Escoletes 0-3. 
 
Aprovat el punt 1 per unanimitat. No aprovat el punt 2 per 17 vots en contra (PP i VOX 
PALMA)  
 
42. Grup VOX relativa al rebuig a la Llei d'amnistia del Govern 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA)i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. Declarar nuestro rechazo firme a la investidura de Pedro Sánchez como presidente del 
Gobierno de España obtenida tras acordar una ley para amnistiar a los políticos 
golpistas catalanes.  
 
2. Aludir a la responsabilidad y dignidad de cada uno de los diputados que representan 
en el Congreso de los Diputados a la provincia de Baleares para votar en contra de este 
ataque a la unidad, igualdad y justicia en España que representa la ley de Amnistía. 
 
3. Declarar que aquellos diputados que voten a favor de una Ley de amnistía a los 
golpistas catalanes como quienes han votado a favor de una investidura que la 
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contempla como contrapartida, serán responsables de esta traición sin precedentes al 
Estado de derecho y a la igualdad de todos los españoles. 
 
4. Manifestar la necesidad de que los órganos de gobierno de las Cortes Generales 
rechacen la tramitación de la Ley de amnistía por ser contraria a la unidad de España, la 
igualdad de todos los españoles, nuestra democracia, la Constitución yel Estado de 
Derecho.  
 
5. Dar traslado inmediato de este acuerdo a los órganos de presidencia del Congreso de 
los Diputados y del Senado.  
 
Aprovat per unanimitat 
 
43. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa de la convivència i la no segregació dels 
infants a les escoles 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l'Ajuntament de Palma rebutja fermament la segregació per motiu de 
llengua a les escoles, una fórmula que trenca la pau social a les aules. 
 
2. El ple de l'Ajuntament de Palma condemna la fractura social que es pretén impulsar 
amb la segregació lingüística a través d'un acord entre el PP i VOX, que una vegada 
més utilitzen la llengua catalana, pròpia de les Illes Balears, com un element de 
confrontació partidista. 
 
3. El ple de l'Ajuntament de Palma rebutja qualsevol canvi normatiu que vagi en contra 
dels consensos històrics pel que fa a l'ús i foment de la llengua catalana a tots els àmbits 
de la societat i insta a l'equip de govern a mantenir el consens històric entorn de la 
normalització lingüística, deixant de banda l'agenda política de retrocessos en drets i 
llibertats assolits durant aquests 40 anys d'autogovern a les Illes Balears. 
 
4. El ple de l'Ajuntament de Palma insta al govern de les Illes Balears a complir la Llei 
3/1986, de 29 d'abril, de Normalització Lingüística a les Illes Balears així com el Decret 
92/1997, de 4 de juliol, que regula l'ús i l'ensenyament de i en llengua catalana, pròpia 
de les illes Balears, en els centres docents no universitaris de les Illes Balears. 
 
5. El ple de l'Ajuntament de Palma exigeix al govern de les Illes Balears a no fer cap 
modificació d'aquestes normatives sense el consens de la Comunitat Educativa de les 
Illes Balears i les principals entitats, socials i acadèmiques, implicades en la defensa i 
promoció de la llengua catalana a les Illes Balears, alhora que rebutja qualsevol canvi 
normatiu que propicií la segregació a les escoles. 
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6. El ple de l'Ajuntament de Palma comparteix i dona suport al manifest i demanda de la 
societat civil i de la comunitat educativa sol·licitant que no s'apliqui aquesta mesura que 
suposarà separar els nins per motius idiomàtics que constitueix una aberració 
pedagògica i obre la porta a la fractura social i cultural i a la divisió de la societat en 
dues. 
 
7. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a desvincular del procés 
d'aprovació del Pressupost de l'Ajuntament per a l'exercici 2024, qualsevol referència 
als drets lingüístics de les persones així com qualsevol altra circumstància que afecti el 
ple desenvolupament dels drets fonamentals de les persones recollits a l'actual 
ordenament jurídic. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
44. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa de la Llei de memòria democràtica de 
les Illes Balears 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l'Ajuntament de Palma reclama donar continuïtat a les polítiques públiques 
de memòria democràtica. 
 
2. El ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern a vetllar pel coneixement i la difusió 
de la història de Palma durant la II República, la Guerra Civil, la Dictadura franquista, 
la Transició i l'entrada en vigor de l'Estatut d'Autonomia l'any 1983, com a llegat 
cultural de Palma. 
 
3. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a mantenir la convocatòria 
d'ajudes per promoure la memòria històrica de Ciutat, fent especial esment a la memòria 
democràtica. 
 
4. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a promoure i programar 
accions i activitats de divulgació que contribueixin a la difusió de la història i de la 
memòria de Ciutat. 
 
5. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a impulsar noves activitats 
del programa de Palma Educa incorporant nous projectes a la programació de Memòria 
de la ciutat. 
 
6. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a reiterar el suport i 
reconeixement a les famílies víctimes del franquisme i del moviment memorialista, i a 
continuar impulsant conjuntament les actuacions de reconeixement i reparació de les 
víctimes; així com a continuar fomentant l'activitat de les entitats memorialistes i de les 
associacions de víctimes. 
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7. El ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a organitzar, juntament amb 
la Comissió 24 de febrer, una programació d'actes entorn del Dia del Record de les 
Víctimes de la Guerra Civil i el Franquisme. 
 
8. El ple de l'Ajuntament insta a l'equip de govern a garantir que els espais de 
convivència siguin espais per a la cultura democràtica i la concòrdia, així com 
reconèixer la tasca de les entitats memorialistes i associacions de víctimes per restituir 
la memòria de les víctimes i reclamar justícia. 
 
9. El ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a  continuar senyalitzant de manera 
rigorosa i pedagògica els espais en els quals hagin succeït fets de rellevància des del 
punt de vista de la història i la memòria de la democràcia, així com eliminar els vestigis 
franquistes als carrers de Palma. 
 
10. El ple de l'Ajuntament de Palma insta al govern de les Illes Balears a continuar 
impulsant la Llei de memòria i reconeixement democràtics de les Illes Balears. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
45. Grup PSIB-PSOE relativa als drets de les persones LGTBI 
 
Se'n fa votació separada a la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
Punt 1 i 2: s'ha dictaminat favorablement sobre aquests punts per unanimitat 
Punt 3: s'ha dictaminat favorablement sobre aquest punt per 7 vots a favor (PP, PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
Punt 4 i 5: s'ha dictaminat desfavorablement sobre aquests punts per 5 vots en contra 
(PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma reconeix que les persones LGTBIQ+ han patit 
discriminació i violència de manera continuada, han estat pel fet de tenir una orientació 
sexual, una identitat de gènere o una expressió de gènere i una corporalitat fora de la 
norma que imposa el sistema patriarcal. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma reconeix que el dret de les personesLGTBI són 
Drets Humans. 
  
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma reitera el seu compromís amb les persones LGTBI i 
amb la llei 8/2016 30 de maig per garantir els drets de les persones lesbianes, gais, trens, 
bisexuals i intersexuals i per erradicar la LGTBIfòbia. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern municipal a revertir les 
retallades en la visibilitat i en la dotació pressupostària de les polítiques LGTBI i a 
comprometre's a continuar treballant per garantir la igualtat real i efectiva en l’exercici 
dels seus drets de les persones LGTBI i l’eliminació de tota discriminació a la nostra 
ciutat. 
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5. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda donar suport ala iniciativa del Govern 
d’Espanya i la FELGTB d’impulsar un Pacte d’Estat perles persones LGTBI i contra els 
delictes d’odi. 
 
Aprovat punts 1 i 2 per unanimitat; punt 3 per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra 
(VOX PALMA). No aprovats els punt 4 i 5 per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
46. Grup PSIB-PSOE relativa al respecte per la democràcia i al rebuig de la 
violència 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda condemnar els atacs antidemocràtics que 
s’estan produint a les seus de partits polítics, sindicals, a les forces i cossos de seguretat 
de l’estat i a les institucions clau de la nostra democràcia. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda fer una crida a la ciutadania i a les forces 
polítiques a la mesura i respecte de les institucions democràtiques i dels seus legítims 
representants en nom de la convivència política.  
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda expressar que la democràcia és incompatible 
amb actes violents que vulneren la llibertat dels espanyols. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA) 
 
48. Grup PSIB-PSOE relativa a la implementació del PEMPA (Pla Estratègic 
Municipal de Prevenció de les Addicions) 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre aquesta proposició a la Comissió de Serveis a la 
Ciutadania per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 vots en 
contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a implementar el PEMPA. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a què l’àrea de Sanitat 
coordini, lideri i avaluï la implementació del PEMPA. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a què es destinin els 
recursos necessaris a aquest efecte. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA) 
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50. Grup VOX relativa  a la bonificació per als afectats per les obres del Passeig 
Marítim 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 7 vots en contra (PP,PSIB-PSOE, MÉS per Palma i 
Grup Mixt) i 2 vots a favor (PP) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a llegar a un acuerdo 
junto a la Autoridad Portuaria de Baleares, y con todos los representantes de los 
empresarios, para que todos los autónomos y empresarios afectados por las obras del 
Paseo Marítimo a lo largo de la duración de las mismas, se les conceda una bonificación 
del 95% de la cuota íntegra del Impuesto sobre Bienes Inmuebles, como también de la 
Tasa por servicios relativos al tratamiento de residuos  sólidos urbanos,  al igual que se 
conceda también  una bonificación del 95% del impuesto sobre actividades económicas. 
 
Sobre la taula 
 
51. Grup PSIB-PSOE relativa a la defensa del comerç de proximitat de Palma 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió de Comptes, 
Economia i Recursos Humans per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA) i 4 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a destinar almenys 
2.000.000 d’euros  a una  campanya de bons comercials per afavorir les vendes del 
comerç local, amb la participació i consulta al sector en el disseny de la convocatòria. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a constituir un veritable 
observatori del comerç amb participació dels professionals del sector i objectius clars i 
mesurables, que permeti dissenyar mesures locals, autonòmiques i estatals i europees 
que compensin els desavantatges competitius del comerç local  davant de la venta en 
línia i les grans corporacions. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a analitzar i fer públic el 
possible resultat de la zonificació en  l’aplicació del decret llei 6/2023 de2d’octubre de 
mesures urgents en matèria d’habitatge pel que fa referència als locals comercials i 
l’impacte sobre el potencial del teixit  comercial de la ciutat. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
53. Grup VOX relativa a la reforma de General Ricardo Ortega 
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S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 8 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, VOX PALMA 
i MÉS per Palma) i 1 abstenció (Grup Mixt). 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que se prosigan lo 
antes posible las obras de renovación integral de la calle General Ricardo Ortega en el 
tramo pendiente de reformar, el que procede de la calle Juan Alcover hasta la calle 
Manuel Azaña. 
 
Aprovat per unanimitat  
 
55. Grup VOX relativa a la millora d'equipaments i serveis per al barri de Pere 
Garau 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a: 
 
1.- Iniciar los estudios para llevar a cabo la adquisición del antiguo cine Metropolitan 
con la finalidad de hacer un aparcamiento de gran capacidad, mejor situado que el de la 
calle José Darder. 
 
2.- Ofrecer al Gobierno Balear el espacio necesario para que pueda construir el nuevo 
centro de salud Pere Garau II. 
 
3.- Estudiar la posibilidad de construir las dependencias municipales y de servicios que 
se consideren necesarias. 
 
Aprovat per unanimitat 
 
56. Grup PSIB-PSOE relativa a la millora de la accessibilitat universal a la ciutat 
de Palma 
 
S’ha dictaminat favorablement sobre la proposta a la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i D.T. per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) i 2 vots en contra (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
 1. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que elabore un 
Plan de Accesibilidad Universal: 
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- Establecer un Plan de Accesibilidad Universal que incluya un diagnóstico detallado de 
la situación actual de accesibilidad en la ciudad y una hoja de ruta para implementar 
medidas concretas. 
- Este plan deberá contemplar la adaptación de espacios públicos, edificios y transporte 
público, así como la promoción de medidas de accesibilidad en el ámbito privado. 
 
2. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a trabajar para que 
las Infraestructuras de Palma sean accesibles: 
- Dotar de rampas y ascensores en todos los edificios públicos y municipales, como 
oficinas, escuela, centros de ocio, centros culturales, instalaciones deportivas 
municipales y socioeducativos de manera que sean accesibles para personas con 
movilidad reducida e incorporando sistemas visuales y auditivos que garanticen la 
seguridad de las personas con cualquier tipo de discapacidad. 
- Garantizar la inclusión y accesibilidad en los espacios libres públicos y zonas de 
juegos infantiles, adaptando juegos infantiles y aparatos biosaludables, para que puedan 
ser de uso inclusivo y accesible. 
- Priorizar la instalación de pasarelas y aceras accesibles en todas las zonas de la ciudad, 
asegurando que cumplan con los estándares de accesibilidad y garantizando la 
señalización adecuada e incorporando sistemas visuales y auditivos que garanticen la 
seguridad de las personas con cualquier tipode discapacidad. 
 
3. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar medidas 
para que el transporte público en Palma mejore las condiciones de accesibilidad: 
- Realizar adaptaciones en el transporte público, para garantizar la accesibilidad de 
personas con discapacidad o movilidad reducida, como la instalación de rampas, 
asientos reservados y comunicación visual y auditiva en la totalidad de los autobuses y 
paradas. 
- Promover campañas de sensibilización para fomentar el respeto y la empatía hacia las 
personas con discapacidad o movilidad reducida en los medios de transporte. 
 
4. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a trabajar por la 
sensibilización y formación en temas de inclusión y accesibilidad: 
- Desarrollar programas de sensibilización y formación para todos los sectores de la 
sociedad, incluyendo a funcionarios públicos, trabajadores del transporte público, 
empresas privadas y ciudadanos, con el fin de promover la comprensión y el respeto 
hacia las personas con discapacidad y fomentar una actitud inclusiva. 
 
5. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a establecer 
incentivos y colaboraciones para facilitar las medidas para la inclusión y accesibilidad, 
como pueden ser: 
- Establecer incentivos y beneficios fiscales para empresas y establecimientos que 
implementen medidas de accesibilidad en sus instalaciones y servicios. 
- Fomentar la colaboración y el trabajo conjunto con organizaciones y colectivos que 
trabajan en temas de discapacidad, para obtener su perspectiva y experiencia en la 
planificación y ejecución de medidas de accesibilidad. 
 
6. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a realizar 
seguimiento y evaluación de las medidas aprobadas y puestas en marcha: 
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- Establecer un sistema de seguimiento y evaluación periódica de las medidas de 
accesibilidad implementadas a través de la Mesa de la Accesibilidad de Palma, para 
asegurar su efectividad y realizar ajustes y mejoras según sea necesario y que se incluya 
a los representantes de los grupos municipales de la oposición en la misma. 
 
7. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a que ponga en 
marcha medidas que garanticen la atención personalizada y de calidad en las oficinas de 
atención ciudadana que supongan la promoción de la autonomía personal de todos los 
ciudadanos más afectados por la brecha digital. 
 
8. El pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a poner en marcha 
subvenciones dirigidas a eliminar las barreras arquitectónicas en las fincas de Palma en 
las que no se disponga de ascensor o elevadores para evitar así el aislamiento y la 
exclusión de las personas con movilidad reducida. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 6 abstencions (VOX PALMA) 
 
59. Grup VOX relativa a desenvolupar una normativa més estricta dels vehicles de 
mobilitat personal 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots a favor (PP i VOX PALMA) i 4 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a desarrollar una 
nueva normativa más estricta de los vehículos de movilidad personal; 
 
1.- Desarrollar una nueva normativa más estricta con los patinetes eléctricos o VMP, así 
como un intenso control de velocidad y zonas de tránsito. 
 
2.- Endurecer las sanciones ante el incumplimiento de la normativa. 
 
Sobre la taula 
 
61. Grup VOX relativa a l'elaboració d'una Carta Municipal de Risc Arqueològic 
de Palma 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, VOX PALMA i PSIB-PSOE) i 2 vots en contra (MÉS 
per Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de Gobierno a iniciar los trámites 
para llevar a cabo la Carta Municipal de Riesgo Arqueológico de Palma. 
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Aprovat per unanimitat 
 
64. Grup PSIB-PSOE relativa al 40 Aniversari de la creació del Patronat 
Municipal de l'Habitatge i de la Rehabilitació Integral dels Barris (PMHRIBA) 
 
S'ha dictaminat favorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 7 vots a favor (PP, PSIB-PSOE, MÉS per Palma i Grup Mixt) i 2 
abstencions (VOX PALMA) 
 
Es proposa: 
 
1. El Ple de l'Ajuntament de Palma reconeix la tasca que durant quaranta anys ha estat 
realitzant el Patronat en matèria d'habitatge i en rehabilitació dels barris vulnerables 
d'aquesta ciutat, així com l’agraïment a les persones que han treballat per dur aquestes 
funcions a terme i han format part d’aquest. 
 
2. El Ple de l'Ajuntament de Palma insta a l'equip de govern a dotar al PMHRIBA dels 
recursos necessaris, tan personals com econòmics, per a la seva continuïtat i eficàcia en 
la gestió de les seves funcions. 
 
Aprovat per 11 vots a favor (PP) i 6 abstencions (VOX PALMA) 
 
66. Grups MÉS per Palma, PSIB-PSOE i Grup Mixt relativa a la reprovació 
regidor d'Urbanisme 
 
S'ha dictaminat desfavorablement sobre la proposició a la Comissió d'Urbanisme i Medi 
Ambient per 5 vots en contra (PP i VOX PALMA)i 4 a favor (PSIB-PSOE, MÉS per 
Palma i Grup Mixt) 
 
Es proposa: 
 
1. El ple de l'Ajuntament de Palma reprova l’actitud agressiva del regidor d’Urbanisme, 
Óscar Fidalgo. 
 
2. El ple de l'Ajuntament de Palma insta al batle de Palma a destituir al senyor Fidalgo 
com a regidor d’Urbanisme i a substituir-lo per un altre regidor que respecti les formes 
institucionals per representar a la ciutadania de Palma. 
 
No aprovat per 17 vots en contra (PP i VOX PALMA)  
 
67. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup VOX del Regidor de l'Àrea de 
Seguretat Ciutadana 
 
Sol·licita: 
 
La comparecencia del Sr. Miguel Busquets Regidor del Área de Seguridad Ciudadana 
para que nos informe sobre la situación actual de estos puntos. 
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Sobre la taula 
 
68. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup MÉS de la Regidora de Serveis 
Socials 
 
Sol·licita: 
 
La compareixença de la senyora Lourdes Roca com a regidora responsable de l'àrea de 
Serveis Socials perquè expliqui qui atendrà els 59 joves que fins ara rebien suport a 
través del conveni Alter o els del SIAD. 
 
A més, també voldríem saber com compliran el pla de finançament si no compleixen les 
ràtios previstes al conveni. 
 
No es tracta el punt per absència del sol·licitant 
 
69. Donar compte al Ple de l’informe de morositat del mes de setembre de 2023 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 

1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de SETEMBRE  de 
2023de l’Ajuntament de Palma : 16,02  dies  

2. Detall per entitats mes de SETEMBRE  de 2023 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 
Palma 5,51 30,00 15,04 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 10,79 15,20 11,91 
F. Pilar i Joan Miró 46,80 10,37 44,93 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 19,35 3,57 19,30 
Inst. M. l'Esport 31,54 15,75 24,29 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 0,90 0 0,90 
P. M. d'Escoles d'Infants 0 2,00 2,00 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
(P.M.H. i Riba) 

5,71 0 5,71 

Palau de Congressos de Palma S.A. 0 17,28 16,55 
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70. Donar compte al Ple de l'informe de morositat del mes d'octubre de 2023 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de: 
 
En compliment del que disposa la Llei 15/2010, de 5 de juliol, de modificació de la Llei 
3/2004, de 29 de desembre, que estableix mesures de lluita conta la morositat en las 
operacions comerciables, que estableix l’obligació d’elevar informe al Ple en matèria de 
morositat, i l’ordre HAP/2105, d’1 d’octubre, pel que desenvolupa les obligacions de 
subministrar informació prevista a la Llei Orgànica 2/2012, de 27 d’abril, d’estabilitat 
pressupostaria i sostenibilitat financera, aquesta Intervenció General sotmet a la 
consideració de l’Ajuntament Ple el donar compte el següent informe:  
 

1. Període mitjà de pagament global a proveïdors del mes de OCTUBRE  de 
2023de l’Ajuntament de Palma : 21,26  dies  

2. Detall per entitats mes de OCTUBRE  de 2023 

Entidad 
Ratio de  

Operaciones  
Pagadas 

Ratio de  
Operaciones  
Pendientes 

de  
Pago 

Periodo 
Medio 

de  
Pago 

Mensual 
Palma 19,29 35,28 21,98 
Ägencia Desenvolupament Local "PALMAACTIVA" 15,49 1,83 14,72 
F. Pilar i Joan Miró 18,04 15,54 17,41 
F. Turisme Palma de Mallorca 365 18,91 4,73 18,72 
Inst. M. l'Esport 38,32 16,06 28,69 
Instituto Municipal Innovación  (IMI) 2,13 0 2,13 
P. M. d'Escoles d'Infants 4,00 0,28 2,72 
P.M. l´Habitatge i Rehabilitació Integral de Barris 
(P.M.H. i Riba) 

4,49 0 4,47 

Palau de Congressos de Palma S.A. 4,26 23,27 4,51 
 
71. Donar compte al Ple acord Junta Govern 22/11/23 relatiu Convalidació 
pròrroga extraordinària de fet, adoptat amb informe de la Intervenció amb 
OBJECCIONS (Reparo): Document núm.: 2023/0083 2. Número d'expedient: 
985510P 
 
El Ple de l’Ajuntament s’assabenta de; 
 
Únic.- Donar compte al Ple de l’acord de la Junta de Govern de 22/11/2023 relatiu 
Convalidació pròrroga extraordinària de fet, de l'1/12/2023 fins al al 31/08/2024, 
contracte gestió del CD de s’Estel, executat per Cruz Roja Española (ja prorrogat de fet 
i convalidat per acords JGL de 23/12/2020, de 16/06/2021, de 27/10/2021, de 
20/12/2021, de 23/02/2022, 26/10/2022 i 10/05/2023) FACAVPWFHT34NYJZW9YU 
- Proposta d'acord per JG aprovació convalidació contractació fet CD s'Estel adoptat 
amb informe de la Intervenció amb OBJECCIONS (Reparo): Document núm.: 
2023/0083 2. Número d'expedient: 985510P 
 

N
úm

. d
'a

co
rd

: P
LE

_2
02

31
22

1_
01

_0
02

. S
ig

na
t p

er
 l'

A
ju

nt
am

en
t d

e 
P

al
m

a 
en

 d
at

a 
21

/1
2/

20
23

 i 
ho

ra
 1

0:
30

.
U

R
L 

de
 v

er
ifi

ca
ci

ó:
 h

ttp
s:

//s
eu

el
ec

tr
on

ic
a.

pa
lm

a.
es

/c
sv

/d
ef

au
lt.

ht
m

?c
sv

=
D

E
C

00
0C

29
E

A
28

A
81

E
E

E
A

7F
C

72
E

64
B

F
20

46
0

A
pr

ov
at

: p
er

 1
7 

vo
ts

 a
 fa

vo
r 

(P
P

 i 
V

O
X

 P
A

LM
A

),
 3

 e
n 

co
nt

ra
 (

M
É

S
 p

er
 P

al
m

a)
 i 

9 
ab

st
en

ci
on

s 
(P

S
IB

-P
S

O
E

 i 
G

ru
p 

M
ix

t)
.



C
ód

ig
o 

se
gu

ro
 d

e 
V

er
ifi

ca
ci

ón
 : 

G
E

N
-0

6b
1-

9f
64

-4
ab

b-
d4

0a
-e

4f
a-

55
09

-7
f7

8-
36

26
 | 

P
ue

de
 v

er
ifi

ca
r 

la
 in

te
gr

id
ad

 d
e 

es
te

 d
oc

um
en

to
 e

n 
la

 s
ig

ui
en

te
 d

ire
cc

ió
n 

: h
ttp

s:
//p

or
ta

fir
m

as
.r

ed
sa

ra
.e

s/
pf

/v
al

id
a

CSV : GEN-06b1-9f64-4abb-d40a-e4fa-5509-7f78-3626

DIRECCIÓN DE VALIDACIÓN : https://portafirmas.redsara.es/pf/valida

FIRMANTE(1) : NICOLAU CONTI FUSTER | FECHA : 18/12/2023 09:49 | Sin acción específica

 

- 99 - 

72. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a l'obertura d'una nova OAC o PAE 
 
Vistos los presupuestos presentados por el equipo de gobierno para el 2024 y su 
documentación adjunta, ¿tiene previsto el ayuntamiento abrir alguna nueva oficina de 
atención a la ciudadanía o punto de atención al emprendedor y autónomo, y en su caso 
que área municipal licitaría las obras o compra, alquiler, cesión del espacio y con qué 
personal lo dotaría al no contar en la previsión de nuevas dotaciones ni en los 
incrementos de plantillas de los organismos autónomos 
 
No es contesta per absència de l’autor 
 
73. Pregunta oral Grup PSIB-PSOE relativa a la recollida porta a porta i recollida 
de voluminosos 
 
¿Mantendrá e incrementará EMAYA los sistemas de recogida de residuos puerta a 
puerta en ámbitos comerciales y en más barrios de Palma así como el sistema de 
recogida de voluminosos (trastos) actual? En caso contrario, ¿Qué sistema tiene pensado 
implementar? 
 
No es contesta per absència de l’autor 
 
FOD 1. Reconèixer el deute a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. per un 
import de 8.442,23€ 
 
Es proposa: 
 
PRIMER.- Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació, de conformitat amb la 
facturació conformada i amb els informes que s’adjunten i que formen part de la present 
resolució, el deute per import de 8.442,23 €  (vuit mil quatre-cents quaranta-dos euros 
amb vint-i-tres cèntims) (IVA inclòs) a favor de LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. 
(B57471609) i amb càrrec a l’aplicació núm.05.23140.21200 Poblat Son Banya- 
Reparacions i Manteniment-  del vigent pressupost de despeses (FASE COMPTABLE 
RC - núm. referència 22023013932 i núm. operació 220230050339). Aquesta quantia 
correspon a la suma de la facturació conformada relativa a treballs de desembossament 
realitzats a Son Riera durant l’any 2023 (factura núm. 223 – reg. compt. 2023/5006, 
factura núm. 524– reg. compt. 2023/10112, factura núm. 752– reg. compt. 2023/13786, 
factura núm. 908 – reg. compt. 2023/16546 i factura núm. 1109 –reg compt. 
2023/19351). 
 
SEGON.- Notificar el present acord al Servei de Comptabilitat Municipal. 
 
TERCER.-  Notificar el present acord a LIMPIEZAS FOSEPAL S.L.U. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per unanimitat 
 
FOD 2. Grups PP, PSIB-PSOE, MÉS i GRUP MIXT RELATIVA A 75 aniversari 
de la Declaració Universal dels Drets Humans 
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Es proposa: 
 
1. El ple de l’Ajuntament de Palma celebra els setanta-cinc anys de la Declaració 
Universal dels Drets Humans i assumeix amb fermesa els seus principis i valors en la 
defensa del conjunt de drets universals, indivisibles i inalienables. 
 
2. El ple de l’Ajuntament de Palma recorda que els éssers humans naixem lliures i 
iguals en dignitat i drets sense cap distinció, independentment de la seva raça, color, 
religió, sexe, idioma, opinió política o de qualsevol altra índole, origen nacional o 
social, posició econòmica, naixement o qualsevol altra condició. 
 
3. El ple de l’Ajuntament de Palma segueix amb fermesa en el seu compromís, a 
continuar promocionant actituds i polítiques que afavoreixin la conscienciació social en 
el respecte a la diversitat com a pilar fonamental de la nostra societat. 
 
4. El ple de l’Ajuntament de Palma creu necessari teixir i aconseguir amplis consensos 
perquè s'adoptin les mesures necessàries, tant legislatives com administratives i d'una 
altra índole, per a erradicar qualsevol tracte discriminatori basat en la discriminació i la 
intolerància. 
 
5. El ple de l’Ajuntament manifesta la seva especial preocupació pels múltiples casos 
documentats, i encara per documentar, de violació dels drets humans i crims de guerra 
en els diferent conflicte bèl·lics. 
 
6. El ple de l’Ajuntament de Palma fa una crida a la població per a participar en les 
accions que siguin convocades pels moviments socials i entitats a Palma, així com a 
sumar-se als actes de sensibilització i reivindicació que, des dels fòrums públics, els 
mitjans de comunicació i xarxes socials, facin visible que el 10 de desembre és un dia 
de lluita pels drets de tota la societat. 
 
No es ratifica la urgència per 11 vots a favor (PP) i 6 vots en contra (VOX PALMA) 
 
FOD 5. Autoritzar l'elevació dels percentatges i/o anualitats en relació als plec per 
al servei de manteniment correctiu, per actuacions en infraestructures de 
l’Ajuntament de Palma 
 
Es proposa: 
 
1r. Autoritzar l’elevació dels percentatges i/o anualitats, pel que fa a la despesa 
d’inversió, prevists a l’art. 82 del RD 500/1990, de 20 d’abril, a l’art. 174 del RDLeg 
2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprovà el Text Refós de la Llei Reguladora de les 
Hisendes Locals i a la Base 49 de les d’Execució del Pressupost de 2023 de 
l’Ajuntament de Palma, en relació als plecs per al servei de manteniment correctiu per 
actuacions en infraestructures de l’Ajuntament de Palma amb els reajustaments i 
modificacions que al respecte s’aprovin per Junta de Govern tant a la fase de licitació 
com a la d’execució del nou contracte. 
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Tot això, atesa la justificació obrant a la memòria de 07/11/2023 (ANNEX I) de l’Àrea 
d’Infraestructures i Accessibilitat i les característiques i complexitat de l’expedient. 
 
Aprovat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat, per 11 vots a favor 
(PP) i 6 abstencions (VOX PALMA) 
 
FOD 6. Grups PP, PSIB-PSOE, MÉS i Grup Mixt relativa al Dia Mundial de la 
Infància 2023 
 
Es proposa: 
 
1. En el marc del Dia Mundial de la Infància, L’Ajuntament de Palma es compromet 
amb la promoció d'una inversió més gran i més eficient en la infància, garantint que 
s'assignen els recursos necessaris per avançar en la consecució dels objectius següents:  
 
• Cada infant i adolescent és valorat, respectat i tractat justament. Fent de les entitats 
locals espais socialment inclusius, que permetin impulsar les capacitats d’infants i 
adolescents, que lluitin contra la discriminació –ja sigui aquesta social, econòmica o de 
gènere - i que els ofereixin una oportunitat per assolir tot el seu potencial, amb 
independència de la seva edat, sexe, capacitats físiques o mentals, origen o procedència, 
o situació econòmica, entre d'altres. 
 
• Les veus, necessitats i prioritats de cada nin, nina i adolescent es tenen en compte en 
totes les decisions que els afecten. Incorporant la participació infantil i adolescent amb 
caràcter estratègic en l'elaboració, el seguiment i l'avaluació de les polítiques locals 
d'infància i adolescència , impulsant la creació d'òrgans estables, dotats de recursos i 
amb caràcter sostenible que canalitzin la seva participació. 
 
• Tots els infants i adolescents tenen accés a serveis essencials de qualitat. Impulsant 
mesures i dedicant recursos específicament dirigits a la població infantil i adolescent en 
l'àmbit local, amb un enfocament preventiu i universal en el disseny de les prestacions i 
serveis socials per combatre la pobresa infantil, alineats amb les prioritats i els 
enfocaments de la Garantia Infantil Europea . 
 
• Tots els infants i els adolescents viuen en entorns segurs, gaudeixen d'un mediambient 
net i sustentable. Creant entorns protectors amb recursos i capacitats suficients per 
garantir, des d'un enfocament preventiu i en coordinació amb els diferents àmbits, la 
protecció de nins, nines i adolescents davant de situacions de risc i violència. I 
impulsant un medi ambient sa per a la infància, tal com es recull a la recentment 
aprovada Observació General núm.26 del Comitè dels Drets de l'Infant. 
 
• Impulsar i promoure els drets dels infants i els adolescents a nivell global, 
especialment en situacions d'emergència. 
 
No es ratifica la urgència per 11 vots a favor (PP) i 6  vots en contra (VOX PALMA) 
 
FOD 7. Grup PP relativa a la convivència democràtica, el respecte polític i la 
defensa de la Constitució Espanyola 
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Es proposa: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda condemnar tots els atacs antidemocràtics que 
s’estan produint, i que s’han produït, a les seus de partits polítics, sindicals, a les forces i 
cossos de seguretat de l’Estat i a les institucions clau de la democràcia espanyola. 

2. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda fer una crida a la ciutadania i a les forces 
polítiques a la mesura i respecte de les institucions democràtiques i dels seus legítims 
representants en nom de la convivència política i democràtica.  

3. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda expressar que la democràcia és incompatible 
amb actes violents que vulneren la llibertat dels espanyols, sigui qui sigui la seva 
ideologia. 

4. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda rebutjar el que els partits polítics facin 
vinculacions gratuïtes i sense fonament de forces i organitzacions polítiques de 
qualsevol tipus d’ideologia amb actes antidemocràtics de violència.  

5. El Ple de l’Ajuntament de Palma acorda instar a totes les forces polítiques amb 
representació en el Congrés dels Diputats i en el Senat a actuar dins els marcs de la 
Constitució espanyola i a rebutjar qualsevol tipus d’acord amb forces obertament 
separatistes i anticonstitucionals. 

Aprovat per unanimitat, prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat. 
 
El president aixeca la sessió, de la qual, com a secretari, estenc aquesta acta. 
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